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Avati mälestusmärk "Estonial" hukkunuile 
28. septembril oli Ranna

värava mäele "Estonial" huk
kunute mälestusmärgi ava
misele tulnud väga palju 
rahvast. Kõnelesid linnapea 
j a president. 

Tallinna linnapea Jaak 
Tamm: 

"Kaks aastat tagasi tulid 
inimesed siia, sellesse paika 
Tallinna vanalinna ja mere 
vahel, et meenutada neid, 
kes olid "Estonial" ja kes ei 
pääsenud. 

Eesti Vabariigi valitsus ja 
Tallinna linn otsustasid, et 
see paik, mis tollel õhtul rah
va poolt välja valiti, peabki 
jääma "Estonia" huku mä
lestusmärgi asukohaks." 

Linnapea tänas kõiki, kes 
mälestusmärgi püstitamisele 
kaasa aitasid, eriti Eesti Me
relaevandust ja Tallinna Sa
damat. 

Mälestusmärgi õnnistas 
peapiiskop Kuno Pajula. Tse
remoonia lõpuks undasid sa
damas kaeblikult laevaviled. 

Vabariigi Presidendi kõne "Estonia" mälestusmärgi 
avamisel Rannavärava mäel, 28. septembril 1996 

Armsad kaasmaalased! 
Eilseni oli Suur-Rannavä-

rava mägi mälestusmärgiks 
esimesele Vabadussõjas 
langenud noormehele. 

Tänasest on ta paljude 
rahvaste ühine mälestus
märk suurimale rahuaegse
le õnnetusele, mis on Lääne
merd ja Vabariigi lippu räsi
nud. 

Kaks aastat on "Estonia" 
hukkumisest möödas. Lae
va tee jäi pooleli, sadade ini
meste elutee jäi pooleli, j a 
seda vapustust ongi Eesti 
kunstnik Villu Jaanisoo j a 
Soome kunstnik Jorma Mu-

kala mälestusmärgi lihtsas 
kunstikõnes igavikustanud. 

Valu, kahe aastaga süda
mes tuimenenud ja samas 
ka kivinenud, elab nüüd ki
vis endas edasi. 

Mererahvana teame, et 
alati ei saa me öelda: olgu 
muld sulle kerge. Eestlaste
le kõlavad samamoodi sõ
nad: leia lainetes rahu. 

Möödaläinud aeg on olnud 
lühike ja pikk. 

Ta on olnud liiga lühike, et 
saaksime täna öelda: see 
j u h t u s selle pärast. Paistab, 
et päris kindlalt ei saa me 

seda kunagi ütelda. Lained 
hoiavad oma saladusi. "Es
tonia" hukkumine on üks 
nendest. Aga kõik, mis vä
hegi võimalik, selgitatakse 
välja. 

Mui on hea meel, et selle 
uurimise etteotsa õli nõus 
asuma kaugesõidukapten 
Uno Laur, kogenud, erapoo
letu ja aus meremees, keda 
ma tunnen ja usaldan üle 
kolmekümne viie aasta. 

Laevu, nagu ka tulevikku, 
ehitatakse selleks, et nad 
meid kindlalt eesmärgile 
kannaksid. Läänemeri ja 
Eesti rand peab jälle näita

ma meile oma sõbranägu. 
Kaks aastat on olnud kül

lalt pikk aeg, et leina kõrval 
esile tuua inimnäo teisigi 
palgejooni. Mul on kahju, et 
Estonia" viimselt teekon

nalt katsutakse lõigata polii
tilist j a majanduslikku 
kasu, et ühise õnnetuse pal
ge ees on puhuti nii raske 
saavutada koosmeelt. Mere
mehed, sõjamehed, paljud 
inimesed on ütelnud, et 
eestlased oskavad kokku 
hoida, kui .neid ähvardab 
õnnetus. Õppigem ometi 
kokku hoidma enne õnne
tust, et õnnetusi sel viisil 

valuda! 
Aga niisugune on tänane 

eetiline tegelikkus, niisugu
sed me, sajandi lõpu inime
sed, oleme. Selle eetilise ma
dalseisu parandamine peab 
algama igalühel iseenese 
muutmisest. 

Meenutagu seda nõuet 
meile see mälestusmärk 
need 852 nime, mälestus 
sellest ahastamapanevast 
kurjast septembriööst. Olgu 
meie mõtetes ja meie tänas
tes kätes ka nende soojus, 
keda enam ei ole ja kes näh
tamatult seisavad praegu 
meie keskel. 
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2 6 . sep tembr i l nä i t as AS 
Hansatee ajakirjanikele "Me
loodiat", vedas neid üle lahe 
ja tagasi ning pidas kena ko
duse pressikonverentsi. Tore 
märk, et peale pealinlaste oli 
kohale palutud ka palju maa-
konnalehtede esindajaid. Oli 
nii spetsiifilisemat kui ka ül
disemat ju t tu , nii pererahva 
ku i ka kü la l i s t e ä rg i t a tu t . 
Peakõneleja oli turundusosa
k o n n a j u h a t a j a Hannes 
Saarsoo. V a h e n d a m e ü h t 
teist tema räägitust. 

O m a ri ik 
Veel p a a r päeva, ja "Esto

nia" õnne tuse aastapäev on 
käes. Tol korral ei olnud kee
gi, ei inimesed ega insti tut
sioonid, ni isuguse õnnetuse 
korral kä i tumiseks valmis. 
Läksime kergesti kaasa Lää
nes ilmunud esimeste segas
te teadetega, hakkasime väga 
kergelt la imama oma mere
mehi, oma riiki ja rahvast. Ei 
andnud endale aru, mida see 
t ä h e n d a b . Kahe aas taga on 
meie ü l d s u s ja eelkõige aja
kirjandus ennast üsna palju 
h a r i n u d j a m õ i s t a b ne id 
probleeme tükk maad süga
vamal t , ei näe enam mus t 
valgelt. Ei öelda enam, et iga 
halb asi juh tub ainult Eestis, 
sest oleme endised sovjetid. 

Ühes Soome lehes oli "Me
loodia" kohta : ""Tallink" tõi 
liinile "Estonia" järglase." See 
oli mingis mõttes Soome fir
made huvide kaitsmine. Ma 
ei taha sellega öelda, et nime
ta tud pealkiri oli nende fir
made te l l imustöö — kaitsti 
lihtsalt oma riigi huve. 

Aga "Äripäevas" i lmus 
tekst: "Siljal" kasvas reisijate 
arv juun i s võrreldes eelmise 
aastaga kahekordseks. Õige. 
Ainult et eelmise aasta juunis 
oli "Silja" siin 15 päeva, täna
vu 30. Augusti kohta nägin 
sama pealkirja. Tegelikult oli 
as i jä l le samamoodi . Tekib 
k ü s i m u s , kas meil on vaja 
eest imais t laevandust või ei 
ole? 

See läks nüüd natuke lüü
riliseks. Või ideoloogiliseks, 
kuidas võtta. Aga loen päev
päevalt Soome suur tes t leh
tedest: kui head oleme meie, 
aga mis on nemad. 

Oleksime n õ u s finantsili
selt kaasa aitama uurimisele, 
mis si iski on demokraa t l ik 
a jaki r jandus , mis on avali
k u s t a m i n e , j a ku ida s seda 
teha. J a kas sellejuures peab 
olema ka eneseuhkust , ene
seväärikust. 

Aga enamik ajakirjanikke, 
kellega olen koostööd teinud, 
on muidugi väga palju meie 
tööle k a a s a a i d a n u d , mille 
eest suur tänu. 

Turujaotus 
Umbes 50% turuosast üle-

lahesõitudes on Tallinki käes, 
see protsent kõigub pidevalt 
na tuke . "Meloodia" tulekuga 
s a a m e loodetavast i 4 —5 % 
reisijaid juurde . Autode veol 
peaks meie tu ruosa rohkem 
kasvama, sest "Meloodial" on 
väga hea autotekk ja suhteli
selt head väljumisajad kau
bavedaja jaoks. Võimalusi on 
niisiis juures 20%, mis ei tä
h e n d a , e t k a u b a v e o m a h t 
kasvab kogu selles ulatuses. 
Prognoosime 10— 15 % kas
vu. 

"Meloodia" on v ä h e m a l t 
k a k s l ä h e m a t a a s t a t meie 
lipu all. Põhiomanik on prae
gu Nordstrom & Thulin. Het
kel Helsinki poole sõites on 
peal 686 reisijat, tagasi tuleb 
üle tuhande. 

Tallink on Eestis käibe poo
lest 4 . - 5 . firma, eespool on 
vaid r i ik l ikud m o n o p o l i d . 
Käive on ca 1 miljard krooni. 
Päevas laekub 3—4 miljonit. 

1. septembrist hakkas "In-
reko" ise majandama t i ibu-
reid, s i n n a m a a n i r en t i s ta 
ne id "Hansa t ee l e " j a me ie 
sõitsime nendega . See toob 
ne i le m u i d u g i m õ n e v õ r r a 
rohkem sisse, la raha on neil 
vaja. E n n Rohulal on Eest i 
m a j a n d u s m e e s t e s t se l l ine 

Mebod 
omapärane võime ja kohutav 
anne teisi inimesi kaasa kis
kuda. Oleks niisugustes ras
kustes nagu "Inreko" praegu 
mõni tavaline firma, siis üt
leksin, et ta on omadega läbi. 
"Inreko" k o h t a nii öelda ei 
s aa , võib-olla tõuseb nagu 
fööniks tuhast . 

Ühe uurimuse järgi on kõi
ge suurema ostujõuga klien
did "Silja LineT ja kõige väik
semaga "Eestin Ltnjat" laeva
del. Meil siis selle vahepeal. 
Tänu "Meloodiale" saame loo
de tavas t i n a t u k e mõjutada 
"Silja" turuosa — osa soomla
si t ahab uuema t ja moodsa
mat laeva, mis meil nüüd on. 

Eesti reisijate osakaal meie 
laevadel on umbes 50%. Kau
baveo kohta on raske öelda: 
meil on palju lepinguid Eesti 
firmadega, kellega sedasama 
lepingut ei saa teha eesti kee
les, sest tegu on soomlastega. 
T u n d u b s i i sk i , et e n a m i k 
k a u b a v e o s t on soomlas t e 
käes. 

Lät lased 
Lätlasi on päris palju, lee

d u l a s i väga vähe — n e n d e 
teed viivad rohkem Poolasse 
ja sealt edasi. 

Lätlastel on mitu huvigrup
pi, kes tahavad oma Rootsi
l un i p i d a m a h a k a t a . Üks 

sed altid oma eestlastest sõp
ru pileteid ostma saatma, ja 
sina siis pärast vaidle nende
ga, et kes on kes. 

"Estonian Air" loobus ka
hes t hinnast , hotellid on sa
mut i loobunud. Arvatavasti 
suvel teeme meiegi nii. 

Teist liiki piletid on kruisi-
del. Neid m ü ü m e peamiselt 
Soomes j a hind sõltub hoo
ajast ning turuseisust. On ol
nud ka nii naeruväärne hind 
nagu 10 marka. Miks niimoo
di teeme? Sest meie sissetu
lek on ikkagi laevakaubandu-
sest, järelikult vajame võima
likult palju reisijaid. 

Viisavabadus(etus) 
Eestlastele ei saa kruisi sel

l e p ä r a s t eri t i p a k k u d a , et 
Soome nõuab viisat. Kruis tä
hendab teatavasti mõne sa
dama külastamist, kus paku
takse j uu r de veel mõni tee
n u s . Meie nä i t eks p a k u m e 
t ranspor t i Kadaka turule . . . 
Rootsi lubab ühepäevast vii
savaba reisi, ja "Estline" neid 
ka teeb. 

Vi i savabaduse s a a b u d e s 
reisijate hulk algul korraks 
tõenäoliselt hüppeliselt kas
vab, sest lähevad need, kes ei 
oska vi isat ajada või ei saa 
selleks raha kulutada, ja te
gelikult on neid päris palju. 

Vastuvõtul rõhutas Ülo Kõllo, et AS Hansatee sai korras 
laeva. 

neis t on koguni pöördunud 
meie poole, et kooli taksime 
nende tulevase laeva restora
ni ja kaupluse töötajaid — on 
meil niisugused imelikud pa
berid. Isiklikult arvan, et paa
ri aasta jooksul niisugust liini 
ei teki, seda pole vaja, kui jus t 
ei ole kiiret tarvidust mingit 
raha pesta. Normaalset ärite
gevus t Lät is t Rootsi olla ei 
saa. 

Pi le t id 
Neid on k a h e s u g u s e i d . 

Ühed. on liinireisijatele, mille 
hind on stabiilne — Eesti ela
nikele 180 kr. ja välismaalas
tele 225 kr . ü k s ots . 4 5 kr. 
sellest läheb sadamatele. Jä-
re le jääva ee s t p e a m e üla l 
hoidma piletimüügisüsteemi, 
arvuteid, t rükkima pileteid, 
t a s u m a laeva ekspluateer i 
mise ku lud j n e . See tähen
dab, et meie seisukohast vaa
dates oleme lasknud viima
sed paar aas ta t rahvast ilma 
rahata sõita: sõitja poolt vaa
datuna see nii muidugi ei ole. 

See k o d u - Ja v ä l i m a i s t e 
sõitjate tekipiletite hinnava
he on üks j äänuk möödunust 
Ja tekitab rohkem pahandust 
kui tu lu . Lisaks on soomla-

Aga varsti see hulk jälle vähe
neb. 

Oluline on, et siis vähene
vad piiriformaalsused, j a lae
valt saab kiiremini maha. See 
ei anna otsest rahalist kasu, 
aga muudab Eesti riigi imid-
zit , kui kon t ro l l ikor idor i s 
k a k s t u n d i s e i s m a ei pea . 
Soomlased saavad praegugi 
kodus palju kergemalt kont
rollist läbi kui eestlased. 

Kadaka turg 
Kui tulevane turukorraldu-

se seadus saab tak is tuseks 
turistide meile tulemisel, sae
me oksa, millel is tume. "Sil
ja", "Eestin Linjat" ja "Hansa
tee" annavad soomlasi siia 
tuues minu arvutuste põhjal 
Tallinnas iga päev tööd um
bes 10 000 inimesele. Rumal 
on Kadaka turg l ihtsal t ära 
keelata, selle asemel, et mak
suamet töötaks välja ka seal 
toimiva maksus tamise süs 
teemi. 

Eest i t o o d a n g 
Seda on meie laevade köö

gipoolel päris palju, tax-free 
kauplustes vanem. Häda on 
se l les , e t meil on ikka veel 
vähe firmasid, kes suudaksid 

täpse l t s i is , kui vaja, a n d a 
stabiilse kvaliteediga kaupa. 
Pakendamisel pole enam ül
diselt viga. 

"Kalev" on hea, aga soomla
ne on oma "Fazeriga" harju
nud. Meie armastame õiguse
ga "Viru Valget", aga soomla
sele meeldib "Koskenkorva" 
ikka rohkem. Väga hästi" lä
heb Vormsi j u u s t , mida te
hakse ainult saarel ja mujal 
kui laevas ei müüdagi. Kogu
ni Vormsi rahvariietes emand 
on juures, ja kaup läheb fan
tastiliselt hästi. 

Meie tax-free hind on üldju
hul eest laste iaoks.kallis — 
rnaal s a a b odavamal t . Aga 
kui h innavahed Tall inna j a 
Helsinki vahel on nii suured 
kui praegu, siis kolmas, va
hepealne hind meie poodides 

P r e s s i k o n v e r e n t s i h o i d i s 
üleval Hannes Saarsoo. 

on p a r a t a m a t u . Tea t avad 
kaubad on siiski odavamad 
kui m a a l — eelkõige h e a d 
parfüümid. Uusi lõhnaõlisid 
hakkavad laevad üldse enne 
müüma, kui need maal letti
dele jõuavad. J a väga kallite 
viskite ning konjakite puhul 
on laevas palju kindlam ga
rantii kui mingis ebamäära
ses Tall inna poes. Üldse on 
l a e v a k a u b a kval i teet väga 
kindel. 

Laevatoit 
Soome ajakirjanduses ole

vat olnud uurimus, mille jär
gi "Siljal" on parem toit, Tal-
unki f i rmamärki kandvate l 
laevadel on seda aga lihtsalt 
palju. Kuidas võtta. Ise sõi
dan konkurentide laevadega 
vähe, sest selleks ei anta ko
mandeeringuid. Aga kui vii
mati tegin ühe otsa "Silja Fes
tivali" ja teise "Vasa Queeni-
ga", siis jä in mõlemal korral 
soojast toidust ilma, sest see 
oli lihtsalt otsas. J a öeldi, et ei 
tooda kah enam. Mingid liha
pallid olid ainult järel. Nii et 
ega nad kvantiteeti ei p ü ü a 
jah... 

Meil on põh imõte , et kui 
meil on rootsi lauas ette näh
tud näi teks suitsuangerjas, 
siis peab see olemas olema 
laua avamisest kuni sulgemi
seni . Vastasel j u h u l on see 
kliendi petmine. Teil on 200-
kroonine pilet, la see, mida 
sööte, ei tohi sõltuda kellaa
jast, millal sööma tulite. 

Kaikohad 
Ei mingeid probleeme kai-

kohtadega Tallinna sadamas! 
Tänane ü r i t u s oli meil pla
neer i tud ei lseks, aga laeva 
hoiti mere peal, ja siis mõtle
sime, et teid sinna ei kutsu... 

S a d a m , pi i r ivalve j a toll 
moodustavad terve komplek
si, viimane segab küll kõige 
vähem. Eile nä i t ek s es i t a s 
piirivalve mulle ultimaatumi: 
me ei tohiks enam müüa "Tal-
linkile" kruisi, kus inimesed 
h o m m i k u l m a h a t u l evad . 
Laev Jõuab õhtul kell 8 sisse, 
hommikul 9.30 läheb välja, 
j a praegu on meil olemas 
toode, k u s p a a r s a d a ini
mest võivad ööseks laevajää
da ta toimub pidu, aga hom
miku l 8 .30 l ähevad n a d 
maha ning piirist läbi, et hil

jem teise laevaga tagasi sõita. 
Meie firmale anti valida: kas 
ei lähe hommikul ühtki ini
mest maha, või ei tule ühtki 
inimest peäle... 

"Meloodia" hakkab käima 
D-terminaalist. Kui peale tu
leb 1200—1500 inimest, on 
see täiesti umbes, rahvas sei
sab treppidel, sest ootamise 
ruumi nagu A-terminaalis ei 
ole. 

Suured s o o d u s t u s e d 
sadamas 

Loomulikult on meil soo
dus tused . Ka meie a n n a m e 
soodustusi kaubavedajaile, 
kes sõidavad meiega tea tud 
arv kordi. Sama loomulik on, 
et Ta l l inna S a d a m a n n a b 
soodustusi firmale, kui see 
on ta kõige s u u r e m klient . 
Teiseks peab ju andma soo
dustusi firmale, mille laevad 
on sunn i tud nagu idioodid 
käima ühe kai ää res t teise. 
Tavaline ühe kai äärest teise 
ä ä r d e h a a l a m i n e m a k s a b . 
Kui meie igakordse haalami-
se eest täisrauaga peaksime 
maksma, siis meid siin prae
gu üldse ei oleks. Kui sadam 
sunnib meid öö jooksul kolm 
korda kaid vahetama ja see
järel annab soodustusi , siis 
on need küll deklaratiivsed ja 
mõeldud ei tea kelle lollitami
seks. 

Lisaks ei ole A- ja D-termi-
naali vahelisi teid korda teh
tud, see on meie turistide ve
damisel takistuseks. 

Veel üht - te i s t i m e l i k k u 
"Meloodia" hakkab saabu

ma õhtul kell 10 D-terminaa-
li. Migratsiooniamet ütleb, et 
nemad ei saa s inna p a n n a 
inimest ühekordseid viisasid 
müüma nagu tavaks — ärgu 
me müügu ühelegi inimesele 
laevapiletit, kel ei ole Eesti 
viisat! Milles asi? Nende tüd
rukud lõpetaksid siis töö kell 
23. Aga kell 23 on pime! 

Tahtsime hr. Kollisti poole 
pöö rduda . Selgus , et Eesti 
ühe suurema firma esindajat 
ei ole neil võimalik vastu võt
ta. Võib-olla kuu ajajooksul. 
Viisaosakonna juhataja ase
täitja lohutas mind selle pea
le, et üks nende oma töötaja, 
peaspetsialist, ootab hr. Kol
l is t i v a s t u v õ t u l e s a a m i s t 
veebruarikuust saadik. 

Tekib küsimus: kelle jaoks 
on riik? Mille tarvis maksab 
Tallink m a k s e , mille tarvis 
Saarsoo m a k s a b tu lumak
su?! 

* * * 
"Hansatee" ja Tallinna Sa

dama vahelised tax-free prob
leemid: kauplus sadamahoo
nes, nagu nägite, töötab. Va
hepeal käis üks väga kõrge 
poliitik, kes poliitikaga küll 
enam ei tegele, p a k k u m a s , 
kas me ei o s t a k s k a u p l u s t 
ära , enne kui see pankrott i 
läheb. 

* * * 
Suvise valge laeva saabu

misega seoses: 
Üks daam, kallis kaasmaa

lane, käis tahtmas, kas me ei 
võtaks üh t oma laeva käigust 
ä ra j a viiks võib-olla 2000, 
aga võib-olla 20 — umbkaud-
setki arvu ei tea — estolast 
Hels ink isse . Tal on nimelt 
taskus kellegi Torontos elava 
Reinu e n d a kiri , kes meilt 
seda soovib... 

Eelmisel aastal Joonase lä
hetamisega s e o s e s kül l 
m u u t s i m e graafikut . Kohe 
hakkame paika panema BBC 
sümfooniaorkestri üle lahe 
viimist. Niisuguseid asju tee
me. Ükski kultuuri- või spor-
diorganisatsioon pole meilt 
l ahkunud eitava vastusega. 
Aga seekordne väliseestlaste 
pöördumine oli natuke kum
maline ja sellele me ei saanud 
vastu tulla. Mingid ülemuste 
t a seme l l äb i r ääk imised et 
Jõudnud samuti tulemuseni. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 
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Meremuusika köögipool 
Intendant Mart Puusepp: 
Laevapere on kokku pan 

d u d m i t m e laeva p e a l t , j a 
5 5 % on täiesti uus i inimesi. 
Inimesed on juba varem käi
n u d p e r s o n a l i o s a k o n n a s 
tööd küs imas j a oma nimed 
Jä tnud. Seal on neid siis se
lekteer i tud j a hiljem oleme 
seda teinud meie oma lüliüle-
matega koos. 

Kõik n a d kä i s id "Georg 
Otsa" pealt läbi, j a meie vali
sime selle järgi , ku idas nad 
tööd teevad. Kes oli 2—3 päe
va, kes rohkem, vastavalt va
jaduse le . Seal said nad esi
mese väljaõppe. Kelneril peab 
näiteks olema varemsaadud 
k u t s e t u n n i s t u s . Aga on ka 
selliseid inimesi, keda oleme 
ise välja koolitanud Ja eduta-
nud. 

Hotellipersonal on täiest i 
u u s . Arvestasime, et nad ise 
j u s t seal soovisid t öö t ada , 
v a a t a s i m e n e n d e kee l eos 
kust. Hotellis on küllalt raske 
töö j a inimesi ei s a a val ida 
m a a l o m a n d a t u d e l u k u t s e 
järgi. Loeb ka vanusepiir, see 
on nii 40—45 aastat, sest sõi-
dugraafik tingib üsna rasked 
t ingimused. See ei t ä h e n d a 
muidugi, et poleks vanemaid 
inimesi, kes on väga kiired j a 
tublid. 

"Georg Otsal" oli mul va
nem personal, kes töötas lae
va l i ini le tulekust a la tes , j a 
vahetus vaid tasapisi. Siin on 
60% nooremaid inimesi. 

Haridus niivõrd ei loegi. Kui 
seda on ka vähem, aga tööta
ja oskab keelt j a vastab kõigi
le muudele nõuetele, siis võib 
olla, et ta on tükk maad tub
lim kui kõrgelt haritu. 

Aga eks kõiki uusi inimesi 
õp ime t u n d m a a l l e s t öös . 
J u b a praegu võib öelda, et on 
neid, kellega oleme läinud alt, 
j a on neid, kes on väga tublid. 

Olete i se alt ü les teenis
tusliku karjääri teinud. Kas 
poleks siiski vaja kõiki neid 
laeva teenindusalasid kusa
gil õpetada? 

Hea, kui neil inimestel on 
maapealne erialane koolitus. 
Aga laevas on mõneti raskem, 
inimesed on kaks nädalat Jär
j e s t pär i s koos. J a muidugi 
peab ka merd kannatama. 

Kas tuleb ka selliseid ini
mes i , kelle puhul persona
l i o s a k o n d a n n a b k indla 
s u u n i s e s i n n a v õ i tänna 
kindlasti tööle panna? 

"Meloodia" töötajate komp
lekteerimisel selliseid suuni
seid ei o lnud . Aga isegi kui 
peaksin personaliosakonnalt 
selle s aama , isegi kui ta on 
kellegi tuttav või tütar või nai
ne — siis sel pole minu jaoks 
tähtsust . Oluline on, kas teeb 
korralikku tööd. Mõnikord on 
isegi hea, kui on kellegi tuttav 
— siis s eda in imes t mingil 
määral teatakse. Kui aga kor
ralikult tööd ei tee, siis läheb 
minema nagu iga teinegi. 

Nii et "Meloodia" puhul ei 
olnud mingeid eriarvamusi 
presonaliosakonnaga? 

Ei, põhimõtteliselt neid ei 
t e k k i n u d . Üh t osa inimesi 
tundsin varem ja tahtsin neid 
võtta, kui nad olid nõus mi
nuga tulema. 

P a a r i k ü m n e m i n u t i l i n e 
vestlus uue inimesega annab 
ju üksnes üldpildi, nii et pole 
oluline, kas ta tuleb persona
liosakonna kaudu või võtan 
ta ise. Katseaeg on 3 kuud . 
Aga mingid probleemid või
vad selguda hiljemgi, näiteks 
alkoholilembus. 

Kuivõrd see viimane lae
vades üldse probleem on? 
Kuulda on kaksipidiseid ar
vamusi. 

Viimasel ajal on väheseks 

jäänud. "Otsa" pealt ei tulnud 
kedagi selle pärast maha kir
ju tada . 

Kas laevades on ka juba 
välja kujunenud karjäärire
d e l i d — e t i n i m e n e t e a b , 
mi s suguse aja pärast võib 
teda oodata järgmine a s t e 
ja missugune amet see on? 

Sõltub sellest, millal mõni 
k o h t vabaneb . Esimene asi 
on muidugi, et sellele kohale 
vaadatakse inimest oma lae
vast, isegi kui ei ole jus t selle 
a l a spets ia l is t , õ p e t a m e t a 
kohapeal välja j a kui võima
lik, saadame hiljem kursus 
tele. 

Aga enamik reisilaevu on 
mei l suhtel isel t vähe aega 
sõi tnud ning personal see
tõttu noor. Ega keegi suurt 
pensionile lähe, kohta ei va
basta. Kas seetõttu inimes
te areng ei pidurdu? 

Liikumist siiski on. Isegi in-
tendantide puhul. Intendan-
dikohtadele pole pigem keda
gi panna, kui et järjekord sel
j a taga ootaks. 

Intendandid teevad reegli
n a laevas kõik ametid läbi . 
Ise olen olnud m a d r u s , siis 
koris ta ja , hotelli adminis t 
r a a t o r , r e s t o r a n i s m i t m e 
ameti peal j a ka direktor. Üld
se olen 22 aas ta t merd sõit
n u d . I n t e n d a n d i k o o l i t u s e 
olen saanud praktilises töös, 
lisaks mitmesugused kursu-
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K a u p l u s e j u h a t a j a Aivar 
Pärna tänuliku reisija kin
gitud lilledega. 

sed. Aga muidu — keskkool 
j a Pärnu merekool. Muidugi 
on olnud j a ehk praegugi 
on m õ n i l ü n k , mida ei 
tea. Aga siis tuleb see selgeks 
teha. 

Kuidas t e i e t e e n i n d u s -
tsunf ti palgad praegu on? 

Arvan, e t palgad on maha 
j ä ä n u d . Võrreldes krooniaja 
algusega on palgatõus väga 
v ä i k e o l n u d . Kru i s i l aevas 
p e a k s i d p a l g a d tük i m a a d 
suuremad olema kui liinilae
vas — seda nii füüsilise kui 
ka psüühil ise koormuse tõt
tu . Kruisilaevas on inimesed 
peal 2 2 - 2 3 tundi. 

Te ise olete rohkem nagu 
töööandja es indaja. Mitu 
a m e t i ü h i n g u t t e i e vas tas 
seisab? 

Peab ü t l ema , et olen seni 
suutnud ametiühingute sek
kumiseta kõik probleemid la
hendada. Ise olen EMSA liige. 
Arvan, e t kõik, kes on, ongi 
se l les . Üle jäänud pole veel 
.lihtsalt kusagil liikmed. 

Uue laeva käivitamine oli 
minu Jaoks täiesti uus koge
mus . Siin veendusin eriti, kui 
tähtis on meeskonnatöö. Mi
n u g a k a a s a t u l n u d lüliüle-
m a d on o l n u d m u l l e väga 

suureks toeks. 
Olen õnnelik, kui kord ha

ka t akse üt lema: "Meie "Me
loodia"", n a g u öeldi "Meie 
"Georg Ots"". Siis järel ikult 
in imene t unneb kollektiivi-
tunnet j a tunnetab laeva. Aga 
seda ei kuule muidugi lähe
ma poole aasta jooksul. Prae
gu näen selle tunde tekkimi-

Intendant Mart Puusepp. 

seks siiski hä id võimalusi . 
Tähtis on, et personal j ääks 
pidama. 

Mis v õ i m a l u s e d te i l on 
oma alluvatele tähelepanu 
ja tunnustust avaldada? 

Esimene asi, mida ma enda 
peal olen kogenud: lähed ini
meses t mööda, naera tad j a 
ütled: 'Tubli!" J a üldse räägid 
i n imes t ega . Võin muidug i 
t eha ka firmale e t tepaneku 
kedagi premeerida. Aga tule
mus on vähe. tõenäoline: ühe 
inimese puhul tuldaks vastu, 
aga taval isel t oleks vaja j u 
tunnustada suuremat hulka. 
Nende premeerimise, kes on 
s u u t n u d laeva käivi tamise 
j u u r e s p i d a d a s e d a r ü t m i , 
mida ise olen üritanud hoida, 
loodan saavutada. 

Kas l a e v a s t i h e d a k o o s 
elamise ja töötamise juures 
tekib headegi töö inimeste 
vahel konflikte ja kuidas on 
kombeks neid lahendada? 

On ne id , kes" k i r i s t a v a d 
h a m b a i d , aga e lavad kü lg 
külje kõrval edasi. Mõnel ju
hu l keegi aga l ih tsa l t t aan 
d u b . Kuid ega n i i s u g u s e s t 
elust tingitud pinged pruugi 
ka väga sügavad olla. Kaks 
näda l t maal a i tab neis t üle 
saada. 

Aga ega kõik need asjad mi
n u n i j õ u a . Ka võib olla, et 
näed: inimene on midagi te
gemata jä tnud j a teed märku
se. Kui aga pikemalt räägid, 

s e lgub , et on mingi is ikl ik 
probleem. Alati ei ole seda tä
helepanemise oskust . Psüh
holoogiline koolitus pole ku
nagi paha, aga palju oleneb 
ka lihtsalt juhist endast. 

Kuivõrd laevateen indu
ses on üldse võimalik loo
m i n g u l i n e l ä h e n e m i n e ? 
Kui mõnel alumisel pulgal 
olijal on konstruktiivne et
tepanek, kas ja kuidas see 
kontorisse jõuab? 

Kas jus t kontoris lahenda
mis t vajavaid e t tepanekuid 
tekib. Kui "globaalsete" muu
datusettepanekutega ka välja 
tullakse, selgub ikka, et ini
mene ei tea probleeme süga
vut i , ei tea t äpse l t , mis as i 
mille tingib, j a seepärast on 
tema lähtealus vale. Tal pole 
küllalt laiemat infot, ta ei tea 
seoseid. Tavaliselt n ä h a k s e 
ju vaid enda kitsast tööringi. 
Kui probleemid võimalikult 
lahti seletada, mõistetakse, 
miks üks või teine asi jus t nii 
on. 

Kas ja kui palju on üldse 
kombeks igale töötegijale 
selgitada tema kohta terves 
süs t eemis ja süs t eemi en
nast? 

Kindlasti peaks seda tege
ma, iseasi, kui palju suuda
me. Tööle tullakse peamiselt 
raha pärast. Väga vähe on en
tusiaste, kes tulevad sellepä
r a s t , et töö m e e l d i b . Need 
üheksateist inimest, kes mi
nuga "Meloodiale" kaasa tu
lid, tulid entusiasmist, huvist 
uus laev käima panna j a jus t 
minuga tööle h a k a t a , mille 
eest olen neile väga tänulik. 
Ega nende palk suurenenud. 

Rubla-ajal , ku i merelae
vanduse l kaubalaevadega 
tegelemise kõrval veel spet
siaalset reisilaevade kalda -
t e e n i s t u s t polnud, läks id 
kõik laeva teenindusjuhid 
sõidust tulles kaldale oma 
ala asju ajama. Kas nüüd 
pole seda enam vaja: ütlete, 
et olgu olla, ja on olla? 

Nüüd on ainult reisilaeva
dega tegelev "Hansatee". See
päras t on laevatöötajate pal
j ud funktsioonid ä ra lange
nud. Aga probleeme on ikka, 
j a see on loomulik. Me oleme 
sel leks paigale p a n d u d , e t 
need lahendada. 

Kind las t i t a h a k s i n es i le 
tõs ta oma lähemaid abilisi: 
restorani direktor Kuno Lu-
mila, kaupluse juhataja Aivar 
Pärna, purser Merike Muru, 
laeva perenaine Ulvi Raska j a 
peakokk Agu Alek on need, 
kelle k a u d u j u h i n . J a veel 
võib n imetada laojuhatajat 
J a s s Kuuset ning arvutiope
raatorit Eiki Sinimerd. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Koolikambrisse rahategemise melu ei kosta. Kapten Rein 
Õnnis ja vanemtüürimees Tiit Juur salu. Isi Trapido fotod 

"Estonia"-tiimi 
uus juht 

Eesti va l i t sus on nimeta
nud endise kapteni Uno Lau
ri pal jukri t iseeri tud kolme
poolse h u k k u n u d "Estonia" 
uurimiskomisjoni, mis kaks 
aastat pärast katastroofi ikka 
veel ei ole p r o d u t s e e r i n u d 
lõpparuannet, juhiks . 

.Endine es imees , eest lane 
Andi Meister, a s tus kahe kuu 
eest tervislikel põhjustel ta
gasi pärast seda, kui oli kriti
seer inud Rootsi komisjoni-
l i ikmeid, t u u e s p õ h j u s e k s 
1994. a. 852 inimese hukku
mise põhjustanud katastroofi 
asjaolude varjamise. Varase
mad katsed tal le asendaja t 
leida olid läbi kukkunud. 

Hr. Laur, kes on töötanud 
kaptenina Eesti Merelaevan
d u s e s , oli v a r e m komisjoni 
esimeheks nimetamisele vas
tu t õ r k u n u d , k u i d ü t l e s 
nüüd, et on nõus kohustuse 
vastu võtma. Tema määrami
se peab komisjon kinnitama. 
(Tegi seda. R. N.) 

Hr. Meister, kes juh t i s ko
misjoni 15 kuud , ütles, et ta 
kah t lus tab Rootsi ametiisi
kuid selles, et nad on tuukrite 
poolt vraki sisemuses tehtud 
videofilmist neid osi välja lõi
ganud , mis oleksid võinud 
näidata, kes olid sillas uppu
mise momendil. 

Komisjoni on laialt süüdis
tatud venitamises, kuid siiski 
ei lubata ' lõpparuande valmi
mist enne tuleva aasta algust. 
Aga möödunud aastal levitati 
Rootsis v i s a n d d o k u m e n t i , 
mis kritiseeris "Estonia" kap
teni t Arvo Andresson! selle 
eest, et ta nagu oleks olnud 
liiga aeglane reisijate, mees
konna j a rannavalve hä t ta -
sattumisest alarmeerimisel. 

"Lloyd's Listist" Reet Naber 

Ei mingit 
selgust pärast 

kaht aastat 
ootamist 

"Estonia". Aeg on enima 

Järe l eva lvega ka tas t roo -
iuur imise j a o k s möödu

mas. 
"Es ton ia" -uur imus ei ole 

tegelikult hiljaks jäänud, sel 
on vaid liiga optimistlik aja-
plaan. 

J a mõnd probleemi koos
tööks eestlastega pole komis
jonis tegelikult olnud - "nad 
pole vaid harjunud meie töö
viisiga". 

Olof Forssberg, rootsi lae
v a h u k u komisjoni es imees , 
on optimist, kuid samal alal 
rea l i s t j a t e a b , et aeg selle 
meie aja enima järelevalvega 
katastroofiuurimise jaoks on 
läbi saamas. 

Kõik ootavad nüüd Forss-
bergi järele. Valitsus Ja trans
pordiminister Ines Uusmann 
ootavad, omaksed ootavad, 
l aeva tehas , k l a s s iüh ing j a 
advokaadid ootavad nagu ve
niva politseiuurimise järele. 

Ines U u s m a n n on pal ju 
kordi selgitanud, et "on Kurb, 
et komisjon jääb hiljaks". 

"Kindlasti teeb see valitsus-
kantseleile muret, et me pole 
valmis," ütleb Forssberg oma 
vaiksel moel. "Mina ju olengi 
iga kord andnud liiga lühike
se tähtaja." 

Kuid miks te pole valmis? 
Kõik ootavad, te olete saa
nud ressursid, mida o lete 
tahtnud - 6,3 miljonit root
si osapoolele koos edaspidi
se ligi 3 miljoniga - j a siiski 
on lõppkuupäeva kolm või 
neli korda edasi lükatud? 

"Meid on kolm maad ilma 
ü h i s e kee le t a , " a l u s t a b 
Forssberg. 

Ta on s e d a öe lnud pal ju 
kordi. 

Kuid miks ei või Te öelda, 
mida kõik teised ütlevad, et 
eestlastega on olnud raske 
koos töötada, et nende töö 
kva l i t ee t on olnud madal 
ning et enamasti on nad hi-

(Jõrg lk. 9) 
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Meremuuseumis tehakse vrakikaarti 
Meremuuseumi allveear

heoloogid osakonna juhata
ja , u u r i m i s l a e v a "Mare" 
k a p t e n VELLO MÄSS, pä
rast sel lekohase lühiartikli 
ilmumist "Eesti Ekspressis" 
võite ju nüüd teiegi rääkida, 
kuidas leidsite pommid lae
vateelt? 

Et "Eesti Eksp re s s i s " see 
a r t ikke l on i l m u n u d j a as i 
rahvale avalikuks tehtud, siis 
kohus tus vaikida on ilmselt 
aegunud. 

Oleme Meremuuseumis te
gelnud Eesti uppunud laeva
de r eg i s t r i j a v r a k i k a a r d i 
koostamisega. Leitud on pal
j u laevu . J a n e n d e a a s t a t e 
Jooksul, mis me töötanud ole
me, on mul tekkinud teatud 
kogemused , t e a t u d in tu i t -
sioongi, kust vrakke otsida. 

19. juul i l tu l ime kusagi l t 
kaugemal t Tal l inna reidile. 
Loojanguni oli veel tund aega. 
Ü t l e s in , et p a n e m e Aegna 
s a a r e j u u r e s s o n a r i s i s s e . 
Poisid küsisid, kas ikka ta
sub. Ja ma ütlesin, et me leia
me kindlas t i kas ü h e laeva 
või k a k s . V ä h e m kui t u n n i 
jooksul joonistaski sonar ühe 
laeva vraki . Kuna lähemal t 
polnud aega seda uurima ha
kata, fikseeris sonar koordi
naadid. Läksime natuke eda
si, Ja sonar fikseeris teise ob
jekti veel. 

Me ei läinud väga lähedalt 
mööda, ja seepäras t polnud 
võimalus t ident i f i t seer ida , 
millega tegemist. 

5. a u g u s t i l l äks ime leitu 
identifitseerimiseks merele. 
Meiega tulid kaasa tuukrifir-
ma "Snorkel" tuukrid Kaidp 
Pe remees Ja A n d r u s P in t . 
Kõrvalepõikena tahaksin öel
da, e t need k a k s m e e s t on 
praegu Lcsu kõige paremini 
ette valmistatud j a arvestata
vamad süvaveetuukrid. Kõi
ge paremad mehed. 

Tuukr id on hõivatud me
hed, nad peavad raha ka tee
nima. Meie asjadega tegele
vad n a d hobi kor ras . Mere
muuseum ü k s n e s toitlustab 
neid meiega merel oleku päe
vade l . Või õ igemini : Mere
muuseum ei toit lusta omagi 
laeva mehi, me teeme seda ise 

"Mare" k a p t e n täi t is oma 
k o d a n i k u k o h u s t , t e a t a d e s 
ohtlikust leiust asjaomasele 
ametkonnale. Ametkond täi
tis oma kohust: teatas "Nav-
texi" kaudu laevadele vajadu
ses t veidi e e m a l e ho ida j a 
k u t s u s a s j a a r u t a m a eri 
a m e t k o n d a d e e s i n d a j a d . 
Neist moodustat i kõrgetase
meline komisjon. Küllalt kii
resti, sest Juba 3 . septembril 
avaldab "Riigi Teataja Lisa" 
siseministri 27 . augusti mää
ruse "Lõhkekehade likvidee
rimist koordineeriva komisjo
ni kinnitamine": 

1. Moodustada Tallinna la
hes avastatud lõhkekehade 
likvideerimist koordineeriv 
ametkondadevaheline komis

jon ülesandega ette valmista
da ning lobi viia demineeri-
misoperatsioon, tagades see

juures inimeste ja laevaliiklu
se ohutus ning võimaliku me
rereostuse kõrvaldamine. 

2. Kinnitada lahes avasta
tud lõhkekehade likvideeri
mist koordineeriv komisjon 
koosseisus: 

JZsimees: päästeameti pea
direktor Harry Hein 

Aseesimehed: mereväe-
ülem, mereväekapten Roland 
Leit 

Veeteede Ameti peadirektor 
Kalle Pedak 

Liikmed: piirivalveameti 
mereosakonna ülem, kapten
major Jaan Kapp 

sisekaitse operatiivrüge
mendi staabiülem Erki Nelis 

AS Snorkel juhatuse esi-

ja pakume ka tuukritele. 
Esimese vraki J u u r d e su

keldudes leidsid poisid väike
se sõjalaeva j a tea tud hulga 
lahingumoona seal peal. Nad 
j o o n i s t a s i d l aeva ü l e s , j a 
muuseumis Vladimir Koppel
manni kogutud materjalide 
põhjal oli võimalik kindlaks 
teha, et tegemist oli MO-tüü-
pi allveelaevahavitajaga nr . 
4 1 0 , mis h u k k u s 2 1 . n o 
vembril 1944. aastal Tallinna 
lahel põhjamiini p lahvatuse 
tagajärjel. 

Seal põhjas on 26 m pikku
ne täiesti terve laev. Põhja-
miin on niisugune relv, et kui 
laev sõidab sellest üle, tõuseb 
miin üles ja tavaliselt ei taba 
laeva, vaid p l a h v a t a b ah t r i 
taga. Aga kuna laeng on väga 
kõva, annab see laevale kor
ra l iku m a t s u — lööb isegi 
suure laeva täiesti rivist välja 
ja väike läheb muidugi kohe 

f>õhja. Otse laeva tabades po
eks sellest kõigest muidugi 

midagi j ä r e l e j ä ä n u d , s e s t 
tuukrid leidsid selle allvee-
laevahävitaja pardal t mürs 
ke. J a ahtri tagant süvavee-
Bomme, esialgu kolm tükki , 

ing ah t r i p e a l t veel k a s t i 
mingite kummaliste esemete
ga, mille kohta võis oletada, 
et tegemist on kas suitsupad-
runite või väikeste süvavee-
pommidega. 

Et leitud oli tõsine objekt, j a 
veel o tse T a l l i n n a s t põhja 
poole suunduval faarvaatril, 
siis õhtul sadamasse jõudes 
h e l i s t a s i n k o h e v e e t e e d e 
ameti peadirektorile j a infor
meerisin leiust. Koostasin ka 
faksi, mille järgmisel hommi
kul ära saatsin. 

Kalle Pedak ku tsus kiiresti 
kokku nõupidamise: spetsia
listid, pääs teamet i miinias-

janduse tundjad, ka ühe eru
sõjaväelase, Vladimir Bobki-
n i , kes on al lveelaeva tõrje 
spetsialist, tunneb süvavee-

Eomme j a kogu seda tehni-
at. Nõupidamisel võeti vastu 

otsus, et enne objekti põhja
likku uurimist j a asja täpsus
tamist ei tehta mingeid aval
dus i ega a n t a in tervjuus id 
jne., et mitte lasta pressi kau
du rahva hulka lihtsalt kõmu 
ning võib-olla valeinfo rmat-

mees Kaido Peremees 
Keskkonnaministeeriumi 

osakonnajuhataja Olavi 
Tammemäe 

Päästeameti peadirektori 
asetäitja Kalev Timberg 

päästeameti peaspetsialist 
Jaak Jõesoo 

"Meremehe" toimetuse tä
he l epanu j u h t i s to imuvale 
septembri algul järelepärimi
ne võ imal iku t u u k r i t ö ö d e 
konkursi kohta. Pidades sil
mas loo välismajanduslikku 
t ä h t s u s t , mõis t i s t o ime tus 
asjaosaliste palvet seni tea
daolevat mitte veel avaldada. 

Suured pealkirjad äratavad 
tähelepanu 

Komis jon t ä i t i s o m a ko
h u s t . Võis mõ i s t a ä revus t , 
mida tekitaksid suured peal
kirjad laadis "Pommid Tallin-

sioonigi. See oli loomulikult 
täiesti õige otsus, ia kui "Ees
ti Ekspressis" poleks mõned 
päevad tagasi i lmunud selle
teemaline lühiar t ikkel , siis 
oleksin ma muidugi sõna pi
danud ega oleks sellest asjast 
s a a n u d r ä ä k i d a . R ä ä k i d a 
oleks võinud ainult veeteede 
ameti peadirektor isiklikult, 
kelle kompeten ts i asi kuu
lub, sest ontlik laadung asub 
otse laevateel. 

Tegime vraki J u u r e s veel 
mõned sukeldumised. Need 
olid tõesti rasketes tingimus
tes, sest olid lausa tonnised 
ilmad. Uurimislaeva "Mare" ei 
saanud a n k r u s s e panna , ja 
seepärast tarvitasime niisu
gus t meetodi t , mida oleme 
varemgi kasu tanud : laev la
seb tuukrid teatud kohas käi
gu pealt vette j a on n i ikaua 
triivis või sõidab ringi, kuni 
mehed on vee all. Kui mehed 
tulevad üles, võtab laev nad 
käigu pealt pardale . See on 
teatud määral riskantne ope
ratsioon, sest laev peab ma
nööverdama ja meeste juurde 
tulema. See peab niivõrd la
dusalt välja kukkuma, et laev 
ei sõidaks mees tes t mööda, 
sest kõrge lainega ei s u u d a 
nad ju laevale järele ujuda. 
Ma pean neile külje alla sõit
ma. Kui ma neile juurde sõi
dan, peab inerts juba olema 
kus tu t a tud ; vindid peavad 
töötama v i imase minu t in i . 
See eeldab tuukrite ja laeva
juht vahelist head mõistmist 
ja koostööd. Ajajooksul on 
see meil sisse töötatud, nii*et 
tõesti oleme korduvalt kõrge 
laine ja tugeva tuulega seda 
operatsiooni teinud. 

Sel korral selgus, et suuri 
süvaveepomme pole mi t t e 
kolm, vaid viis, j a väikesi on 
22. Tuukrid tegid ka korrali
ku videofilmi, kus kõik need 
asjad on peal. Seda said vaa
data nii päästeameti spetsia
listid kui ka teised asjast hu
vitatud. 

Viimane sukeldumine, näi
tas , et suuri pomme on ko
guni kaheksa. Need on väga 
sarnased saialiitrise metall-
vaadiga. Väikesed on nii um
bes viieliitrise purgi s u u r u 
sed. 

na laevateel" põhja-ja lääne
naabrite ajalehtedes. Seetõt
tu äratasid imestust, et sep
tembrikuisel nõupidamisel 
lahknesid komisjoniliikmete 
arvamused selles, kas lõhka
misega tuleks ise h a k k a m a 
saada või peaks Läänest nõu 
küsima. Abi otsides vaatasid 
Läände jus t nende ametkon
dade esindajad, kes meid ohu 
korral kaitsma peaksid. 

Ent sellise h i rmuä ra t ava 
pealkirjaga es ines 27 . sep
tembril kodumaine ajaleht, 
mis levib ka Internetis. Või
nuks arvata, et järgnevad ko
misjoniliikmete selgi tused, 
millega tõtatakse võimalikke 
eksiarvamusi ajakirjanduses 
hajutama. Ka meie toimetus 
oli plaaninud pärast komisjo
ni 3. oktoobri istungit rahuli
kus toonis asjalugu lahti ha-

Hakati välja töötama plaa
ni, mis saab edasi. Moodus
tati vali tsuskomisjon. Roh
kem ma ei tea — mida on hil
j em o t s u s t a t u d j a t e h t u d , 
missuguseid seisukohti võe
tud —, sest sellesse komisjo
ni ma ei kuulu. 

Kas pomme lõhkamiseks 
üles tuua või need all lõhata, 
see on absoluutselt spetsiar 
listide o t sus t ada . Need mi
noorid, kes õhku lendavad, 
on kindlad, et asi on ohutu. 
Mitte keegi ei saa kunagi sa
j a p r o t s e n d i l i s t ga ran t i i d 
anda, et see nii on. J a mitte 
ü k s k i ü l e m u s ei saa öelda 
tuukritele: minge tehke, trop-
pige, tõstke. Midagi saab öel
da siis, kui pommid on väljas 
j a on näha , et süt ikut ei ole 
sees jne. 

Kaido Ja Andrus on kõike 
seda Rootsis õppinud. Kõige
pealt tehakse onutuse mõttes 
prooviplahvatus. Pannakse 
väike kogus plahvatama, nii 
et tekib šokk, hüdrolöök, j a 
kui siis pomm ei p lahvata , 
võib juba olla julgem. Rootsis 
pannakse neile külge tõste-
kott. See ei ole keeruline. Pee
nike voolik viiakse sealt paa
risaja meetri kaugusele ja an
takse suruõhku. Täidetakse 
see kott suruõhuga, ja pomm 
tõuseb ü les . Niimoodi neid 
ükshaaval tõstetakse. Siis on 
võimalik pommid kaugemale 
pukseerida ja üksteisest lah
ku viia. Hr. Bobkin arvutas 
välja — s i i s , kui me veel 
a i nu l t viie pommi o lemas
olust teadsime —, et kui need 
korraga plahvatavad, on lae
vade jaolcs ohutu kaugus 2 
km ja inimestele 5 km. See on 
miinimumkaugus. Aga neid 
on seal ju kaheksa, ja lisaks 
22 väikest. Plahvatuse korral 
oleks Tallinna lahes kõigil ka
ladel kõhud püsti . Mereins
pektsioon on täiesti õigusta
tul t kohapeal õhkimise vas
tu. 

Nõupidamisel arvati ü s n a 
üksmeelselt, et aeg on endal 
midagi ära teha. Isiklikult ar
van, et Eesti peaks selle asja
ga ise hakkama saama. Teis
tega konsulteerida, nõu küsi
da — see on loomulik, mitte 
aga nii käituda, et võtta tele
fonitoru pihku j a ku t suda : 

r u t a d a n ing komisjoniliik-
meilt selgitusi paluda. Para
ku olid kõnelused asjaosalis
tega kokku lepitud ajaks pä
ra s t toda istungit. Seal aga 
otsustat i , et teave ajakirjan
dusele piirdub siseministee
riumi pressiteadete ja sisemi
nisteeriumi ühe nõuniku sel
gitustega. Komisjoniliikmeil 
jäi üle vaid vabandada, et nad 
on lubanud vaikida. 

Ei ärata usaldust 
Siseministeeriumi tol päe

val avaldatud pressiteade s i : 
saldab eksitavat väidet, mille 
päritolu pole teada. Käesole
va aasta suvel keegi Tallinna 
laevateed ei laiendanud, toi
metuse valduses olev doku
ment , mis sündmusteahe la 
vallandas, algab teisiti: 

"19. juulil 1996.a avastas 

tulge, tehke ära. 
Neid tuukreid, kes hakka

ma saaksid, on meil ühe käe 
sõrmedel üles lugeda. Riik 
peaks selle töö tellima ja selle 
eest maksma. 

Kõik veekogud, eriti faar-
vaatr id , reidid j a sadamate 
alad tuleks läbi kammida ja 
pilt selgeks teha. See eeldab 
tööd, mida Meremuuseum 
praegu heast tahtest ja raha
ta teeb. Vrakikaardi ja uppu
nud laevade registri koosta
mine on üks samm sellel teel. 
Kui Eesti veed on läbi kammi
tud, tuleb välja, kui palju on 
mere põhjas sõja-, kui palju 
kaubalaevu, kui palju ajaloo
lisi, kui palju puu-, kui palju 
raudlaevu. Selgub, kui palju 
neist on kütteainega, kui pal
ju ilma, kui palju sõjavaimus
tusega. 

Tahaksime seda tööd edasi 
teha. Peaksime homme mere
le minema. Aga "Mare" abi-
masin on laiali, parandami
seks ei leia enam osi, ja uut ei 
jaksa osta. Abi ei ole mitte ku
sagilt saada. Veeteede ameti
le antud info eest ohtliku laa
dungi kohta ei ole õige raha 
k ü s i d a . See on meie uu r i 
misprogramm, ja üldse on iga 
inimese kohus teatada, kui ta 
leiab midagi, mis on ohtlik. 

Aga veeteede amet on kor
duvalt küsinud meie registri 
ja kaartide koopiat. Olenleid-
n u d , et n i i sugune asi saab 
toimuda ainult vastastikuse 
koostöö korras . Me ei varja 
sugugi kõiki neid vrakkide 
asukohti — hüdrograafiatali-
tus on õigustatud neid tead
ma. Aga me oleme seda tööd 
t e i n u d l 7 aastat, ise kogu aeg 
kombineer inud laevale kü
tus t j a meestele toitu. Me ei 
saa oma infot niimoodi ära 
anda, et palun, salvestage see 
l i h t s a l t enda l e , et e s i t ada 
oma töö aruandena. 

See on n i i s u g u n e piinlik 
küsimus — tõmbavad tagasi, 
kui me oma seisukoha välja 
ütleme, lubavad, et mõtlevad. 
Mõne aja pä ra s t helistavad 
jälle: kas me võime seda vaa
t a m a tulla, mis teil arvut is 
on... 

2. oktoober 
Mari Vamba 

Madli Vitismann 

Etesti Meremuuseumi uurimis
laev "Mare" Tallinna lahe põh

jas senitundmatu vraki. 05. 
augustil k.a tehti vraki põhja-
Ükum uurimine hüdrolokaalo-
ri abil ja selle täpse asukoha 
rnõaramine. Samuti tegid vra
kile proovisukeldumise /.../ 
Tõö tulemusena tuvastati, et 
vrakk lebab /.../ Vraki esialg
ne ülevaatus lubab pidada 
seda 21. nov. 1944.a Tallin
na lahel magnetmiini plahva
tuse läbi hukkunud MO tüüpi 
allveelaevade hävitajaks. 
Tuukrite poolt fikseeriti vraki 
pardal ja selle vahetus lähe
duses hulk lahingumoona, 
sealhulgas lõhkemata sügav-
veepomme..." 

P ä r a s t s ä ä r a s e vas tuo lu 
avastamist tuleb imestada, et 
riiki esindavad kõrged ame
t i i s ikud ei pea üks t e i s t nii 
usa ldusväärseks , et julgek
sid arvata - igaüks neist võiks 
ise oma sõnade eest vastuta
da. Usaldust pole pälvinud ka 
kodumaine ajakirjandus, vä
l ismaise p ä r a s t aga näh ta 
vasti mure t ei tun ta . Välis
ekspertide nõu on juba käes. 

Muide , i l m n e s , et 3 . ok
toobri koosolekul oli 9 komis
jonil i ikmest kohal 5, kolme 
kõrge ametiisiku asemel olid 
nende asetäitjad, lisandunud 
oli mereinspektsiooni peadi
rektor, siseministeeriumi ja 
päästeameti esindajaid. 

Komisjon koguneb jälle 18. 
oktoobril. 

3 . oktoober 
• Madli Vitismann 

Kodaniku kohus 
Siseministeeriumi pressiteade 

Täna, 3 . oktoobril 1996 toimus Siseministeeriumis siseminister Märt Raski eesistumisel 
lõhkekehade likvideerimist koordineeriva komisjoni teine istung. 

Arutlusel oli Tallinna laevatee servas 1944. aastal 42 meetri sügavusse uppunud Vene all
veelaeva hävitaja lõhkemata süvaveepommidega seonduv. Ära kuulanud töögruppide arva
mused, otsustas komisjon lõhkekehade likvideerimise kasuks. Kahe nädala jooksul valmivad 
detailsed likvideerimisplaanid. 18. oktoobril vaatab komisjon need läbi ning kinnitamise kor
ral teostatakse likvideerimistööd veel käesoleval sügisel. 

Vahetu tööde teostaja on AS Snorkel koostöös Päästeametiga. Komisjon konstateeris, et kui
gi uppunud pommid ei ohusta laevaliiklust, näeb maailmapraktika ette laevateede puhasta
mise kõikvõimalikest lõhkekehadest. 

Teatavasti avastati uppunud allveelaeva hävitaja käesoleva aasta suvel seoses Tallinna lae
vatee laiendamisega. 

Siseministeeriumi pressitalitus 
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Kaptenikommentaar 
ERICH MÕIK, mida teie kül selles rajoonis sõitva reisilaeva 

kapten arvate ohtlikust lelust mere põhjas laevateel? 
1960. aastate teisel poolel olid Läänemeres ja Taani väinades 

miinivabad faarvaatrid, mida määda ainult sõita tohtisid, kõrva
le ei võinud kalduda. Hiljem kuulutati need piirkonnad miiniva-
badeks. 

Kui nüüd pärast Vene vägede minekut hakkas Eesti ise tegut
sema, siis tal ei olnud Infot, kus midagi niisugust asub. Kujutan 
ette, et arhiividokumendid läksid koos sõjaväebaasidega. Süü
di pole siin keegi. Iseasi, et too rajoon peaks nüüd olema siin lii
kuvatele laevadele kuulutatud keelatuks. 

Täna hommikul otsustas komisjon esialgu ajakirjandusele 
mitte midagi avaldada. 

Ma isegi ei imesta, et tahetakse saladus teha. Meil tehakse sa
ladus ka asjadest, millest seda teha el tohi. Niikaua on saladus, 
kui mõni laev sinna otsa läheb? I Siis tuleb avalikuks? 

Ei näe vajadust salastada. Kedagi ei peaks üllatama, et sõ
jaaegset lahingumoona veel tänapäevalgi välja tuleb. Siis oleks 
sellestki pidanud saladuse tegema, kui käidi Paldiski lahte pu
hastamas. 

3. oktoober 

Ametnikukommentaar 
Kül ohtlikud on pommid laevateel, Veeteede Ameti peadi

rektori asetäitja VELLO MURU? 
Need on seal 52 aastat olnud, on praegugi veel, aga Pirita ra

darijaama valve all. Panime selle laevatee kinni. Keegi ei ole sin
na seni ankrut visanud ja pommid oleksid võinud seal veel 50 
aastat olla, kui neid poleks leitud. 

Mis siis juhtuks, kui mõne suure laeva ankrukett sinna peale ku
kub, ei tea. Lõhkemata pomme on Eesti vetes palju ja neid võib 
olla ka laevateedel. Aga kui on üles leitud, tuleb laevatee pu
hastada. Laevatee viimine ümber pommi on võrratult kallim kui 
pommide kõrvaldamine laevateelt. 

Süvendamisega on küll meremiine välja tõmmatud, aga vee
teede amet merepõhja ei uuri - millega seda tehagi? Meil on 
vaja teada sügavusi ja merepõhja kuju. Kui seda uurime, siis leia
me võib-olla veel. 

4. oktoober 

Telefoni
jutt 

Pressiteade pole piisav, aga te olete^ainus, kel on lubatud rää
kida, Siseministeeriumi nõunik JÜRI TIKK. Kas see, et ko
misjoni koosolekul polnud seekord kõiki komisjoniliikmeid vaid 
nende asetäitjad tähendas, et paljutki tuli uuesti üle rääkida? 

Ei, koosolek läks edasi sealt, kus eelmine kord pooleli jäi . Va
hepeal oli saadud Saksa, Rootsi j a Soome ekspertarvamused. 
Arutati, kuidas pommid likvideerida, missugused on ohutsoo
nid, niilline on mõju kaladele ja reostusoht. Keskkonnaminis
teerium ei olnud lõhkamise vastu. 

Kuidas pommid leia? 
Laevatee on laiemaks läinud. Viimati, kui traaliti, seda serva 

ei puutu tud . Lihtne oleks poiga märgistada, kõige ohutum on 
aga pommid likvideerida. Tormi puhul on teatav tõenäosus, et 
mõne laeva ankur jus t sinna võib sattuda. Käsk on likvideeri
da hiljemalt 1. detsembriks. 

Kas korraldati tuukrtfurnade konkurss? 
Need tuukrid peavadf olema ka demineerijad. 
Kas saame ise hakkama või palume välisabi? 
See töö tehakse Eesti jõududega. Võimalik on, et juhu l kui 

p ä r a s t likvideerimist avas ta takse veel midagi, siis tulevad 
traalima rootslased. 

Kes koostas kõnealuse pressiteate? 
Siseministeeriumi töökas kollektiiv. Arvan, et siis, kui need 

tööd on teostatud, tuleks kokku kutsuda pressikonverents ja 
kõigest rääkida. 

Miks pöörduti abi järele välismaale? 
Kui oleksime piirdunud ainult Eesti jõududega, oleks ikka 

leidunud keegi, kes rahul poleks. 
4. oktoober 

Helistas Madli Vitismann 

Bensiinijaam 
keskkonnauuringute 
seirejaama asemele 

Pärnu merebio loog ia-
jaam, mis on ainus Lääne
mere idakaldal aastaring
se l t töötav mereseirejaam, 
o n sunnitud oma sen i ses t 
a s u k o h a s t välja ko l ima . 
Teadlaste töö on kolimise ja 
kohtuvaidluste tõttu keva
dest saadik häiritud. Rootsi 
roheliste organisatsioon on 
keskkonnakaitse seisuko
h a l t väga o lu l i se a s u t u s e 
töö takistamise pärast saat
nud Eesti valitsusjuhile Tiit 
Vähile protestikirja. Seni 
merebioloogiajaama kasu
tuses olnud sadamakail ehi
tab se l le uus valdaja, me
re inspekt s ioon , bensi ini
jaama. 

Merebioloogiajaamale 
ilmuvad õigusjärgsed 

omanikud 
P ä r n u s a lus ta t i merebio-

loogiauuringuid 1964. aas 
tal , 1978. aas tas t olid tead
laste tööruumid nende viima
ses a s u k o h a s Lootsi t n . 2 . 
1979. aastal valmis ki tsaks 

j ä ä n u d hoonele Juurdeehi 
tus . Pärnu merebioloogiajaa
ma uurimisobjektiks on Pär
nu jõe alamjooks ning Pärnu 
j a Liivi laht. 1-2 korda kuus 
võetakse proove kuni Kihnu 
saareni ja 4 korda aastas ter
vest Liivi lahest. Laiemalt on 
P ä r n u merebioloogiajaama 
töö t u n t u k s s a a n u d t ä n u 
Pärnu lahe reostuse j a veti-
kauuringutele. Teated sinive
tikate kohta on massiteabes-
se j õ u d n u d peamise l t j u s t 
Pärn u merebioloogiai aama 1 a 
selle t eadur i J ü r i Tensoni 
kaudu. 

Probleem merebioloogia
j a a m a hoonetekompleksiga 
tekkis siis, kui õigusvastaselt 
v õ õ r a n d a t u d v a r a h a k a t i 
omanikele tagastama. Algul 
läks Lootsi tn. 2 asuv hoone
tekompleks vastavalt valitsu
se 1993. a. 10. oktoobri mää
rusele riigile. Õigusjärgsed 
omanikud Peeter, Aleksander 
j a Viktor Feofanov kaebasid 
valitsuse määruse peale koh
tusse. Pärast kõigi seaduses 
ette nähtud instantside läbi
mist ja formaalsuste kõrval
d a m i s t j õud i s Feofanovite 
taotlus maja tagastada Pärnu 
linnavalitsusse. 1996. aas ta 
2. juuni istungil võttis linna
valitsus vastu otsuse tagas
tada maja koos juurdeehitu
sega Feofanovitele. 

Keskkonnauurijad 
vaidlustavad 

linnavalitsuse otsuse 
kohtus 

Teadlased olid nõus loovu
tama vana hoone, juurdeehi

tusele nende arvates õigus
järgsete l omanikel õigust ei 
olnud. 

Omanikud ühel t j a mere
bioloogiajaama otsene üle
m u s m e r e i n s t i t u u t te i se l t 
f)oolt jõudsid siiski omavahe-
ise kompromissini, et kogu 

kompleks antakse omanikele 
t agas i , ku ld seda alles viie 
aasta pärast. Selle ajajooksul 
o l eks k e s k k o n n a u u r i j a d 
maksnud nn. alandatud ren
t i 3 0 - 5 0 k r / m . Kompro-
misslepinguga ei nõustunud 
aga keskkonnaministeerium, 
mis leidis, et nii riigi vara üle 
ei a n t a . Nüüd pöördus me
r e i n s t i t u u t omakorda koh
t u s s e . F i rmal t "Ehi tuseks
pert" telliti ekspertiis, milles 
sisalduvate järelduste koha
selt oli vara remondi Ja Juur
deehitusega, võrreldes 1940. 
a a s t a s e i s u g a m u u t u n u d 
125%, s.t. s u u r e n e n u d üle 
kahe korra. Ka kohtueksper
tiisibüroo hinnangul oli sama 
nä i t a ja üle 50%. Vastaval t 
seadusele oleks tulnud sea
d u s v a s t a s e l t võõ randa tud 
v a r a sel j u h u l o m a n i k u l e 
kompenseerida, mitte tagas
tada . Probleemi ühe tõlgen
d u s e k o r r a l oleks s a a n u d 
vaidlustada vana hoone kuu
luvuse, mitte aga terve komp
leksi oma, nagu tegid seda 
õigusjärgsed omanikud. 

Kohtu asemel lahendab 
vaidluse 

keskkonnaminister Villu 
Reiljan 

Kohtuvaidlus näis võtvat 
merebioloogiajaamale soodsa 
pöörde. Otsuse langetamine 
ei j ä ä n u d aga koh tu t eha . 
Keskkonnauurijatele täiesti 
ootamatult sekkus merebio
loog ia j aama üle k ä i v a s s e 
vaidlusse keskkonnaminis
teerium ja minister Villu Reil
j a n i s ik l iku l t . Tänavu 15. 
mail andis Villil Reiljan välja 
käskkirja, mille kohaselt viidi 
merebioloogiajaama hoone
tekompleks mereinst i tuudi 
bilansist ära. Uueks pereme
heks sai keskkonnaministee
riumi teine al lasutus — me
reinspektsioon. Sama käsk
kirjaga nõuti merebioloogia
j a a m a väljakolimist oma se
nisest asukohast 15. augus
tiks j a kästi lõpetada kohtu
protsess Feofanovitega. Me
rebioloogiajaama vana hoo
neosa Ja selle Juurde kuuluv 
Pä rnu l inna poolt eh i ta tud 
g a r a a ž - t ö ö k o d a loovuta t i 
õigusjärgsetele omanikele . 
1979. aastal valminud juur
deehitust ära ei antud, see ot-
s u s t a t i võ t t a k a s u t u s e l e 
k e s k k o n n a m i n i s t e e r i u m i 

ha ldusalas olevate asutus te 
laevade meeskondi Ja mere
bioloogiajaama juu rde kuu
lunud sadamakaid teeninda
va hoonena. Kõiki ümberkor
raldusi põhjendati vajaduse
ga kasu tada otstarbekamalt 
riigivara. 

Mereinspektsioon alustab 
bensiinijaama ehitamist 
T e a d l a s t e l e on p a k u t u d 

ruume mujal, mis aga asuvad 
merest kaugemal j a vajavad 
remonti . Pä rnu merebioloo-

f jiajaama juhata ja Kalle Kal-
aste sõnul saavad nad tööta

da ka mõnes te ises paigas, 
kuigi mereäärne asukoht so
biks töö spetsiifikat arvesta
des neile paremini. 

Küsimus on selles, miks oli 
vaja keskkonnauurijaid Loot
si tn. 2 Juurdeehitusest välja 
tõsta. Põhjendus, nagu vaja
taks neid ruume laevamees-
kondade tarvis, ei pea Kalle 
Kallaste sõnul paika. Pärnus 
basee rub k a k s keskkonna
m i n i s t e e r i u m i l e k u u l u v a t 
laeva, mille meeskonnaliik
med on Pärnu inimesed ega 
vaja ööbimiseks ruume. Ju 
hu l , kui keegi olekski vaja
nud, oleks olnud see kergesti 
korraldatav ka ilma juurde
ehitust mereinspektsiooni bi
lanssi a n d m a t a j a merebio
loogiajaama välja tõstmata. 

Lootsi tn . 2 asuv hoonete
kompleks ei ole a inus mere
bioloogiajaama kasutada ol
nud vara , millel kellegi hi
mus tav silm võiks peatuma 
lääda. Merebioloogialaamaga 
piirnev ala ja sellel asuv sada
maka i on a i n u s siiani riigi 
omandusse jäänud maatükk 
Pä rnu s a d a m a pi i rkonnas , 
mida on võimalik rakendada 
är i tegevuse a rendamiseks . 
Mida peeti s i lmas riigivara 
o t s t a r b e k a m a k a s u t a m i s e 
a l l , on n ä h a s a d a m a k a i l . 
Nüüd juba mereinspektsioo
ni kasu tuses oleva sadama
kai äärde on hakanud imekii-
r e s t i k e r k i m a nii vee- kui 
m a a s õ i d u k i t e l e mõeldud 
bensiinijaam. Töömeeste sõ
nul peaks tankla avatama 9. 
või 10. oktoobri l . Mereins
pektsioonist öeldi, et nende 
eesmärk on teha kai kordaja 
vastavalt äriplaanile on esi
meseks sammuks selles suu
nas bensiinijaama rajamine. 
Kui bensiinijaam end ära ta
s u b , s a a v a t edas i mõelda. 
Meeldetuletuseks nii palju, et 
mereinspektsiooni põhiüles
anne on kalavarude kaitsmi
ne. 

Urmas Kaldmaa 
"Postimees" 

R i i g i s a l a d u s e s e a d u s ei 
luba ri igisiseselt s a l a s t a d a 
asju, millest on informeeritud 
välisriike. J a põhiseaduse 
§ 44 l u b a b igal k o d a n i k u l 
s a a d a in formats iooni , mis 
pole seadusega keelatud. Nii
siis pole Tallinna lahe pom
midest puhas tamise komis
joni tegevus salastatud, tegu 
on vaid salatsemisega. Riigi
saladuseks ei saa tunnistada 
ka teavet keskkonna olukor
ra kohta. 

Samasuguse "salatsemise
ga, mis s e a d u s e t ä h e alla ei 
m a h u , oli t egu "Livonia" 
müügi j uu res . Aprillis 1993 
vastu võetud ""Riigi Teataja" 
s eaduse" kohase l t j õ u s t a b 
õigusaktid nende avaldamine 
"Riigi Teatajas". Mullune pa
randus selles seaduses teeb 

Salastamine või salatsemine 
mööndusi seoses "Rahuaja 
riigikaitse seadusega", kuid 
ei a n n a s eadus l i kku a l u s t 
kirjutada mõlema "Livoniat" 
puudutava valitsuse korral
duse nurgale juba paar aas
t a t varem märkus t : "Trükis 
mit te avaldada". "Livonia" 
müüki lubavas korra lduses 
on teinegi vas tuolu: kui on 
avalik enampakkumine, siis 
olgu see avalik, kuid avalda
misele mittekuuluvas korral
duses on nimetatud avalikku 
enampakkumist välismaal. 
See t ä h e n d a b e n a m p a k k u 
mise subjektide ringi piira
mis t selleni, et laevamüük, 
mida tehakse välismaal avali
kult, ei peaks kodumaal isegi 

t e a d a olema. J a v a l i t s u s e 
korraldust järgiv mereinsti
t u u t on mõistagi huvi ta tud 
sa la t semises t selle ümber , 
kas nõukogude aja pärandi 
m a h a m ü ü m i s e s t s a a d u d 
raha kulutatakse üksnes uue 
laeva Ja teadusaparatuuri os-
t u k s . Mõlema nä i t e p u h u l 
usaldab riik välisriike, kuid 
mitte oma kodanikke. 

Selle kohta, milleni salatse-
mine viib, on anekdootlik näi
de septembrikuisest ülisala
j a se s t Rootsi sõjalaevade vi
siidist Eesti vetesse. Merevä
gi, võ tnud v a s t u t u s e e n d a 
peale, ei pidanud nähtavasti 
vajalikuks oma ettevõtmisest 
teisi merel tegutsevaid amet

kondi informeerida. Tagajär
j eks oli sadamast vormista
m a t a j a lootsita väljasõidu 
eest kinni peetud laev ning 
sellega kaasnenud kära juh
tumi ümber. 

Väikeses Eestis oleks asja
tu arvata, et keegi külalislae-
vu ei mä rka . Küllap Loksa 
e lanikud teavad täpsemini, 
kas nädalaid maale mittelu
batud Rootsi sõjaväelased ja
lutasid "Rokardilt" Ja "Benja-
minilt" tulles õhtut i Loksal 
vormis või e rar i ides . Nagu 
teavad väikeses Eestis pal
jud , et Veljo Pärli Gotlandilt 
oli kõnesoleval Juhul Rootsi, 
mitte Eesti mereväe teenistu
ses. 

Salastamisel on k indlad 
reeglid ja peab olema ka selge 
põhjus - see võimaldab tead
jaid vaikima veenda. Korrala
gedus või hirm pole seejuures 
kuigi veenvad argumendid. 
Salatsemist harrastatakse 
peamiselt siis, kui asjaosalis
tele endile t u n d u b , et kõik 
pole pär is häs t i korras - et 
sellest, mis pole korras, teada 
ri saadaks 

Eelmiste näidete taustal el 
hämmastagi enam, kui riigi 
äsja remonditud tsiviilasu-
tust vaatama tulnud ajakir
janikku kohates ütleb juh
tiv amet i i s ik t e rv i t u seks : 
"Kuidas te küll siia sisse 
sai tel" 

4. oktoober 

Madli Vitismann 



MEREMEES Nr. 1 9 - 2 0 ( 1 4 7 - 1 4 8 ) Kolmapäev, 16. o k t o o b e r 1 9 9 6 

"Livonia" l a h k u m i s t 2 1 . 
septembri l a u s t a s 2 3 . sep
tembril tähelepanuga riigiko
gu: peaministrile esitati aru
pärimine: 

Pole laeva, probleem on 
Lugupeetud härra peami

nister, 
23. septembril sai teata

vaks Eestile kuuluva "ainu
kese mereuuringuteks kõlb
liku teaduslaeva "Livonia" 
(varem "Arnold Veimer")" 
müümine Rootsile 80 milj. 
krooni eest 

Arvestades eeltoodut kü
sin: 

1. Kas 23. septembril 
"Päevalehes" toodud infor
matsioon vastab tegelikku
sele? 

2. Kui esitatud andmed on 
ebatäpsed, siis palun täp
sustada esitatud informat
siooni. 

3. Kellele laev "Livonia" 
kuulus? 

4. Kas laeval "Livonia" ol
nud sisustus, mööbel apa
ratuur jne. on laevaga koos 
maha müüdud? 

5. Kas Eesti riik vajab tule
vikus "Livonia" tüüpi laevu? 

Lugupidamisega 
Tõnu Kauba 

Arupär imisele j ä r g n e n u d 
nädalal said selgeks nii eel
mises "Meremehes" nimeta
tud müügihind kui ka eksli
kult kir japandud t u l u n u m -
ber. Ning tõenäoliselt laeva-
müügi põhjuski. 

Kallis pidada 
V e e b r u a r i s 199 1 e s i t l e s 

"Meremehes" toonast "Arnold 
Veimerit" kapten Artur Kivis
tik. Ta ütles, et seda ehitami
sel 14 miljonit va luutarubla 
m a k s n u d laeva p i d a s ü la l 
Moskva j a oli m u r e s , m i s 
saab siis, kui sealt enam raha 
ei tule. Golfi hoovust ja Vahe
merest Atlandi ookeani tule
vaid nn . lää tses id uur iva i l 

teadlasil oli palju kasu sead-
meist, mis võimaldasid võtta 
veeproove ühtaegu eri süga
v u s t e s t , s u u r i m proovi tud 
sügavus oli 5000 m. 

J ä r g m i n e kord oli "Mere
mehes" jut tu Miidurannas pi
kemat aega seisvast Eesti li
puga "Livoniast" novembris 
1993. Kommentaarid seoses 
laevamüügi aruteluga valit
s u s e 2 . n o v e m b r i i s tung i l 
juhtisid tähelepanu laevama-
sinate suurele kütusekulule. 
See oli üks põhjusi, miks sel
leks ajaks, kui valitsus "Livo
nia" m ü ü k i a r u t a s , polnud 
üksk i ametkond seda laeva 
endale taotlenud. Kuigi laeva 
oleks vajatud, poleks ühegi 
riigieelarvel oleva merendus-
asutuse eelarve nii kalli laeva 
pidamist välja kanna t anud . 
Teaduslaevaks, mida kasuta
taks Eesti vetes, oli "Livonia" 
liiga suur. Laeva saa tus vor
mistati valitsuse korralduse
ga: 

Eesti Vabariigi Valitsus 
korraldus 
4. novembrist 1993.a. nr. 

637-k 
Tallinn, Toompea 
Nõustuda Eesti Teaduste 

Akadeemia ja Keskkonna
ministeeriumi ettepanekuga 
Eesti Mereinstituudi uuri
mislaeva "Livonia" müümise 
kohta avaliku enampakku
mise korras välisturul, luba
des müügist saadud raha 
erandina suunata Eesti Me
reinstituudi eelarvevälisele 
pangakontole sihtotstarbeli
seks kasutamiseks uue, 
väiksema ja ekspluateerimi
sel odavama laeva ning tea
dusaparatuuri soetamiseks, 
mis tagaks merealusuurin-
gute jätkumise ja Eestile va
jalike kalandus uuring ute 
ning mereseire läbiviimise. 

Peaminister M. Laar 

Müüdi hoopis reisilaev 
Tänavu veebruaris oli "Li

vonia" nä i tu se l m e r e m u u 
seumis ü h e e k s p o n a a d i n a 
eelmisena nimetatud "Mere
mehe" n u m b e r . Mereins t i 
tuudi direktor Ahto Järvik j a 
"Livonia" kapten Riho Rand
oja andsid ülevaate laeva ren-
dipõlvest. Teadus tur i smiks 
nimetatud tegevusala lubas 
uus valitsuse Korraldus: 

Eesti. Vabariigi Valitsus 
korraldus 
12. oktoobrist 1994.a. nr. 

765-k 
Tallinn, Toompea 
Täiendada Vabariigi Valit

suse 4. novembri 1993.a. 
korraldust nr. 63 7-k pärast 
sõna "müümise" sõnadega 
"või vajadusel rentimise". 

Peaminister Mart Laar 

Samal aastal oli laeva üm
ber eh i ta tud . Tänavu võidi 

müügiks üles lugeda voorusi: 
40 avarat töölauaga väliska-
iutit, 77 hea Euroopa klassi 
"ka ju t ikohta , 2 söögisaal i , 
suur konverentsiruum, baar, 
2 s a u n a , p u h k e - j a spordi-
ruum. 

Teadustöö võimaluste koh
ta teatati, et suurem osa ori-
g inaa lapara tuur i s t on vana 
ja aegunud, kuid võimalik on 
t eha meteoroloogia-, füüsili
se okeanograafia, merekee-
mia- j a merebioloogi auu rin
gu id . Olemas on k r a a n a d , 
t öö tekk , v i n t s i d - p u m b a d , 
kuid masinad on Vene pärit
o lu . E n t 9 - 9 , 5 sõlme võib 
saavutada ka ühe masinaga, 
on stabilisatsioonisüsteem ja 
hea manööverdusvõime ning 
üles loetud on navigatsioo-
niaparatuur. 

Hinna üle võib läbi rääkida: 
omanikud on väga agarad 
laeva müüma, sest nad ei 
vaja enam seda laeva. Ka lae
va kä t te to imetamis t mista
hes maailmajakku võib aru
tada. 

Registritunnistuse järgi oli 
"Livonia" reisilaev. Laeva nai
dav mereinstituut teenis ren
diraha nagu harilik ettevõtja, 

Sel ajal, kui valitsus korraldas, hävis "Livonia" tasapis i 
Miidurannas. 

2 1 . septembril kell 19, kaks tundi enne ärasõitu Miinisada
mas. 

tõsi , s uu rus j ä rgu võrra vä
hem kui eelmises "Mereme
hes" eksituse tõttu kirjas oli. 

Riigi omand 
Nõukogude valuutarublade 

eest saadud "Livonia" kuulus 
Eesti riigile. On täiesti mõis
tetav, et alal, kui ükski riigi
asu tus poleks suutnud laeva 
ü la l p i d a d a , p ü ü t i s e d a 
müüa , et saada sobivam laev. 
Müük ei õnnestunud aga mit
mel aastal j a rentimine äratas 
Miidurannas tasapisi hävine
va laeva uuesti ellu ning kat
tis ülalpidamiskulud. 

V a l i t s u s e k o r r a l d u s või
maldas laeva müüa või renti
da. Ent tänavu mais tegi sise
ministeerium keskkonnami
nisteeriumile ettepaneku jät
ta "Livonia" Eestisse. Laeva 
plaaniti kasutada 

- territoriaalmere valveks 
- majandusvööndi kontrol

liks 
- merepääs t eks Ja -ots in-

guiks rasketes i lma- ja jää
oludes 

- riigikaitseülesannetes 
- keskkonnaseisundi kont

rolliks 

- suurte õlireostuste tõkes
tamiseks 

- k a l a k a i t s e - e e s k i r j a d e 
täitmise kontrolliks 

- m e r e u u r i n g u i k s (me
reinstituudi teaduritega) 

- esinduslaevana Eesti Va
bariigi presidendile Ja valit
susele 

- nüüdisaegse praktikalae-
v a n a m e r e h a r i d u s k e s k u s e 
kadettidele 
. 15. mail tegi siseministee

riumi asekantsler Tiit Sepp 
k e s k k o n n a m i n i s t e e r i u m i 
kantslerile Rein Ratasele et
tepaneku: 

alustada meie ministeeriu
mide ja Eesti Mereinstituudi 
ning Piirivalveameti vahelis
te vajalike toimingutega "Li
vonia" bilansist bilanssi 
üleandmiseks. 

Nii l ihtsalt keskkonnami
n is teer ium tü l ikas t laevast 
vabaneda ei t ah tnud . "Livo-
niale" pakuti bilansist bilans
si kaasa ligi 10 miljonit kroo
ni võlgu, seega oleks sisemi
nisteerium saanud laeva selle 
raha eest justkui osta. 

Müügihind oli 33 miljonit 
EEK 

Anu Kaupmees Rootsi Raa
diost vestles Muskö sõjaväe
baas i press ies indaja L a r s -
Ake Starkiga, kel olnud esial
gu raske aru saada, mida hal
ba oli Rootsi merevägi teinud, 
kui ostis pakutud laeva hin
naga, mida selle eest nõuti. 
"Livonia" hind oli tema teatel 
18 miljonit SEK ja see on hea 
laev, j u s t sobiv mereväe va
ru stuslaevaks. Ka Rootsi me-
reväes taabi pressiesindaja 
Lars Wallgren kinnitas, et "Li
vonia", mille uus nimi polnud 
veel teada, on laevatenases, 
kus seda sobitatakse mere
väe vajadusteks . Tema kol
leegid, "kes "Livoniat" külasta
nud, kiitnud seda väärt lae
va, millest saab hea ja vajalik 
lisa Rootsi sõjalaevastikule -
veepealse ründelaevas t iku 
varus tusbaas . Teistel teade
tel saavat "Livoniast" üks kol
m e s t r e lva s t ama ta tagala-
baas i s t . Või hoopis koordi
natsioonikeskus merel. 

Nüüdseks on teada, et "Li
vonia" uus nimi on "Trossö", 
pardanumber A264 ning ko
dusadamaks saab Karlskro-
na . O on rootsi keeles saar, 
tross aga t ä h e n d a b nii köit 
kui k a (sojaväejvoori. Ning 
Lars Wallgreni k inn i t u se l 
saab see teeninduslaevaks, 
millel hakkab paiknema ka 
remondimeeskond. 

2 3 . sep tembr i l l ange ta t i 
Eesti lipp, ja selle päeva Eesti 
Panga Kurss a n n a b müügi* 
h i n n a k s 18 mill . SEK x 
1,83364 - 33 milj. EEK. 

Müüa oli parem kui anda 
Valitsuse korraldus lubas 

laeva müügist saadavat raha 
sihtotstarbel isel t kasu tada 
Eesti Mereinsti tuudile uue, 
väiksema ja ekspluateerimi
sel odavama laeva ning tea
dusaparatuuri soetamiseks. 
E n t t ä n a v u n e e t t e p a n e k 
anda "Livonia" bilansist bi
lanssi üle teisele Eesti riigi
a s u t u s e l e ei a n d n u k s me
reinstituudile uut laeva. Am
mugi mitte raha võlgade ta
sumiseks. Kuuldavasti seos
tati laevapere pikka aega saa
mata palga kättesaamine lae-
vamüugiga, samuti remondi-
võla m a k s m i n e laevast iku 
tehnohoolde baasile. 

On küsitav, kui uue või kui 
hea laeva s a a k s mereinst i 
t u u t s a a d u d r a h a eest . On 
teada, et Eestis ehitatud "Pik
ker" m a k s i s 14,3 mil jonit 
krooni, uue samasuguse lae
va h i n n a k s ka lku lee r inud 
Tallinna Meretehas j uba 24 
miljonit. Sel j uhu l j ääb me
reinstituudil päras t võlgade 
t a s u m i s t j ä r e l e liiga vahe 
raha , et selle eest u u t laeva 
ehitada lasta. 

Isegi siis, kui laevamüüki 
vahendanud "Pahlsson Ship-
g ing" p a k u k s asemele osta 

0 - a a s t a s t vanakest, o leks 
see mereinst i tuudile parem 
l ahendus kui o lnuks Livo
nia" äraandmine. Riigieelar
vest u u e laeva mure t semi 
seks raha küsida tundub ole
vat läbikukkumisele määra
tud ettevõtmine. 

Kahluks on see tüüpiliselt 
a m e t k o n d l i k probleemila-
h e n d u s . Äramüüdud "Livo-
niaga" samaväärset laeva riik 
sel sajandil vaevalt muretseb, 
en t ä r aan tud "Livonia" jää
nuks Eestisse alles. 

Madli Vitismann 

23 . septembril kell 14.30. Lipu langetamine ja laeva üleandmine Muskö mereväebaasis. Kapten Riho Randoja: "Kui tuletada meelde vana hea loosungit 
"Läänemeri — rahumeri", siis ehk on mõlemad pooled võitjad." Utf Hildebecki fotod 



Nr. 2 (5) "Meremehe" lisaväljaanne 

TÄNASES LEHES 
ON LUGEDA: 

Vesilastis Hiiumadalal lk. 7 

Nagu päris mere peal lk. 8 

Laevaliini lõpp lk. 9 

Lipuvahetusest 
arestini lk. 10 

Paat kaenlasse 
ja randa! lk. 10 

Aheldatud "Ahelaiu" päästerõngas. Peab küll surmahirm olema, et seda salongis asuvat 
päästerõngast seina küljest lahti saada! Reet Naberi foto 

30. septembri õhtul hoiatas Kõpu radarijaam ballas
tis Szczecinist Peterburi suunduvat Vene kaubalaeva 
"Volgo-Balt 103" Hiiumadala eest, mille peale kapten 
vastas, et on Hiiumadalast üle. Aga kolmveerand tundi 
hiljem teatas ta, et laev on Hiiumadalal kinni, laevas on 
auk ja vesi tungib masinaruumi, ning palus abi. 

Veel kolmveerand tundi hiljem, juba pärast südaööd, 
oli laev madalikult lahti saanud ja triivis. Kui plaaster 
oli pandud, selgus, et lekib ikkagi. Ankur saadi sisse 
alles kolm tundi hiljem, samasse suundusid kaks lähe
duses olnud Vene laeva. 

Öö jooksul oli masinaruumis olevale veele lisandu
nud 60 cm, alles hommikul oli märgata vee juurdevoo
lu aeglustumist. 

Hommikul a lustas Vene lipuga "Ladoga-19" avaristi 
pukseerimist. Esimene katse ebaõnnestus - puksiirots 
katkes. 'Volgo-Balt 103" ankur jäi põhja. Laevaomanik 
AS Loode Merelaevandus otsustas Peterburist pukseri 
järele saa ta ja avaristi 2. oktoobril kodusadamasse Pe
terburi pukseerida. 

Vesilastis 
Hiiumadalal 

1. oktoobril 'Volgo-Balt 103" üle vaadanud piirivalve-
komisjon järeldas, et laev sõitis madalikule nõrga kaar-
ditöö tõttu (roolikambris olid kapten ja roolimadrus). 
GPS ei töötanud, sõideti lokaatori järgi. Kapten ise pi
das peamiseks põhjuseks gürokompassi riket. 

Reostusohtu ei olnud, keegi viga ei saanud. Laevape
res oli 1.3 inimest. 

Paraku puudub Eestis seadusesäte, mis kohustaks 
Eesti territoriaalvees laevu pukseerima või päästma 
ainult Eesti laevadega. Mujal on ja ka endises N. Liidus 
oli see endastmõistetav. 

Madli Vit ismann 
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Ahto Aasiav-Kaasik: 
Reedel, 27. septembril kella 

ühe palku h a k k a s i m e koos 
isaga "Martal" tulema, kella 
kahe paiku vormistasime end 
S u o m e n l i n n a p i i r i p u n k t i s 
välja. 

"Marta" on 10 m pikk ja 3 m 
lai alus, süvist on tal 1 m. Nii
sugune viietonnine, meenu
tab traalpaati. 

Sõitsime Helsinki majakast 
nii 7-10 miili lõunasse, kuni 
mootor kella kuue ajal üles 
ütles. 

Ilm oli karvane, tol päeval 
h a k k a s j u s t t u u l p u h u m a . 
Olid lühikesed, ebameeldivad 
järsud lained. Meil oli ilumast 
antennide j a prožektori, mitte 
purjede Jaoks. Radarit ei ol
nud, küll aga raadiosaatja. 

Laevap&evikust 
27. september 
Kell 19.OO. Ahistame pur-

jestuse hüdaehitamist 
Isa oli ühed täiesti suvali

sed purjed kaasa võtnud. Üks 
neist oli väike, ja peapuri sa
muti väike. Ülespanemiseks 
oli vaja mast maha lasta, mis 
tormise mere peal pole Jus t 
kerge . Lõpuks sa ime selle 
t a a s p ü s t i , j a laev h a k k a s 
kuidagi l i ikuma. Oli tõest i 
soodne ida tuu l , sai e n n a s t 
enam-vähem Tallinna peale 
rihtida. Ainult et liikumiskii
rus oli kole aeglane. Ida poole 
nihkusime sama kiiresti kui 
lõuna poole. 

19.30. Tormiankur välja, 
võtame suuna Paldiskile, 
kuna tuul suunaga SO ei luba
nud meie kehvade purjeoma-
duste tõttu Tallinna suunda 
hoida. Kurss oli pidevalt 210°, 
rool vasemas poordis. 

Isa läks kella kolmeni ma
gama. Öösel kella kaheni oli 
Tal l inna majakas n ä h a . J a 
veel oli n ä h a i g a s u g u s e i d 

"majakaid", millest ei saanud 
a ru , mis need on: poide või 
laevade tuled tea tud kõrgu
sel. Tuul pöördus natuke lõu
nasse, aga mitte eriti. 

Mina magas in hommiku l 
kolmest kuni kuue-sei tsme-
ni. Tõustes küsisin isalt: "Kas 
maa on näha?" — "Jah, vaata 
t a h a " , ü t l e s t e m a . Mingid 
Soome saa red pa i s t s id . Nii 
palju olime triivinud. 

Tõmbas ime m a s t i u u e s t i 
maha ja panime selle foka ka 
üles. Kohe oli tunda, et hak
kas ki iremini minema . See 
t a h e n d a b , mis k i i rus t si in, 
aga h a k k a s i m e i k k a n a g u 
edasi liikuma. Laine läks ka 
p i k e m a k s . Olime kogu aeg 
usku täis , et Jõuame lõpuks 
õigesse kohta, ei pea Soome 
poole tagasi minema. 

28. september 
Oleme Porkkala majakast 

lõunas umbes 7-10 miili. Olu
kord on kehv, täiustame pur-

jestust kliivrigaja veel ühe 
kaltsuga ahtris. 

T a h a t õ m b a s i m e ka ü h e 
pu r j e , e s i m e s t e g a h a k k a s 
kangesti triivima. Lauajupist 
tegime masti, ja et suur pur-
jeriidest tormiankur oli kaa
sas, siis tõmbasime selle taha 
üles . Kohe hakkasime pare
mini m i n e m a . Ikkagi kolm 
purje, nagu purjelaev kohe. 

Millalgi lendas Soome pii ri -
valvelennuk üle, tegi meie ko
hal mõned tiirud. Püüdsime 
midagi näidata; mina nende 
n ä g u s i d n ä g i n . V a a t a s i d 
meid ja läksid minema. 

12.00. Mõõdame kiirust, 
see on ca sõlm. Porkkala ma
jakas on silmist kadunud, on 
vahe lootust. Kurss on pide
valt 210° piirides, kuidkatriiv 
on suur. 

Mõõtsime kiirust: mina vis
kasin ees pudeli vette ja isa 
võttis taga aega. Arvutasime 
välja: ü k s sõ lm. A s u k o h t a 
määra ta ei saanud . Arvesta
sime, et kui läheme sõlm tun
n i s . Ja triivime nii ühe kol
mandiku, kuhu siis jõuame. 

Nagu päris mere peal 
Aga triiv oli tegelikult suu 
rem. 

14.30 Kusagilt ei paista 
maad, laevad mööduvad 
meist laanest ja ida suunast 
Laseme õhku ühe raketi, mis 
lendas natuke madalale. 
Suur laev, ei tea, mis tüüpi, on 
küllalt kaugel Arvatavasti ei 
märganud. 

Hirmuäratav oli see, et kõik 
laevad läksid meiega samas 
s u u n a s , kuigi oleksid pida
nud minema meiega rohkem 
rist i : mõtlesime, k a s tõesti 
h a k k a m e j u b a l ahes t välja 
minema. Kallast ei olnud ju 
näha. 

15.00-16.00 vahel lasksi
me teise raketi (kõik on puna
sed), see laev oli tankeri sar
nane. Rakett lendas kõrgele 

ja põles kaua, seda oleks pi
danud märkama, kuid ta ei 
teinud meist vaha Raadiote
lefoni teel püüdsime pidevalt 
paluda 16. kanaal mööduva
telt laevadelt abi, kuid meid ei 
kuuldud või ei kuulatud. 

Kella k a h e p a i k u päeva l 
sattusime Helsinkisse mine
va laevatee peäle. Lasksime 
siis rakette ja muidugi proo
v is ime kogu aeg r a a d i o g a 
ühendust võtta. Oleks tarvis 
olnud, et mõni laev tea taks 
piirivalvele. Siis oleks teada: 
oleme seal j a tasapisi tuleme. 
Aga ei, laevad ei võtnud üldse 
ü h e n d u s t . Kõige r o h k e m 
proovisime 16. kanali l , aga 
ka 13. kanalil. Katsetasime 
ka hädakanalitel 19 ja 9; 73. 
ja neid teisi meil ei ole. Vahe
peal proovisin kõiki kanaleid, 
30 neid on. Aega ju oli, ilm oli 
ka ilus. Istusime, kuulasime 

Eesti Raadiot ja seda, mida 
teised laevad rääkisid. Meid 
ilmselt ei kuuldud. Jä i üle ar
vata, et raadio ei tööta, olime 
ju kõiki kanaleid proovinud. 

Uurisime vahepeal mooto
rit, võtsime selle täiesti lahti. 
Aga olid ikka nii s u u r e d vi
gas tused, et ei õ n n e s t u n u d 
midagi teha. 

Niisiis kahe paiku hakkasi
me raket t idega k a t s e t a m a . 
Lasksime hästi lähedalt, siis 
kui mõni laev oli täiesti meie 
j uu re s . Kaks tükki lasksime 
ära. 

Laevu oli palju, niisuguseid 
suuri . Mõtlesime, et kui nad 
meid nägid, küll nad siis tea
tavad kohe kaldale või vähe
ma l t ise s inna j õ u d e s . Aga 
ega need raketid hästi paist- . 
nud. Päeva ajal oli mul endal
gi tegemist isa lastavate pu
nas te rakettide nägemisega. 
Küllap ei näinud nemadki. 

Siis hakkas tuul pöörama. 
Algul läksime täiesti lõuna-
kursil 180. Triivi arvestades 
mõtlesime, et jõuame kuhugi 
O s m u s s a a r e alla välja. Kui 
pimedaks läks, oli tuul Juba 
niimoodi pööranud, et kurss 
oli 232. 

Kui ma m a g a m a olin läi
n u d , laskis isa ü h e p u n a s e 
falsveieri: see on väike, põhi
mõt te l i se l t nagu keev i tus -
leek, aga tal on väga kõva pu
n a n e tul i . Seda on m ä r k s a 
rohkem näha kui raketti. 

18.00 Möödus meist ristu
val kursil laev nimega PERE-
VOZ paremalt, tulles pidi tema, 
kurssi muutma. Süütasin 

falsveieri, mis põles üle minu
ti, ka see laev ei teinud meist 
vaha 

Lembit Aaslav-Kaasik: 
See "Perevoz" ei pruukinud 
olla laevanimi, põlnud päris 
vööris, rohkem külje pool Ta 
arvas vist, etfalsveieri lasime 
selleks, et ta märkaks ja otsa 
ei sõidaks. Muutis kurssU an
dis teed ja sõitis edasi. 

T a g a n t Soome pool t tul i 
laev j a oli meiega hästi koha

kuti. Isa arvas, et see vaatas: 
lasevad sellepärast, et otsa ei 
sõidaks. 

21.OO ... ei ole näha muid 
tulesid kui kaugelt mööduvate 
laevade omi Püüame asukoh
ta välja arvata. Arvame, et 
oleme Pakri saartele küllalt 
lähedal 

Õhtu l ü h e k s a pa iku läks 
tuu l häs t i kõvaks j a pööras 
lõuna poole. Mitte mas t ise, 
aga mastivaier läks pooleks ja 
mast kukkus kogu meie pur-
jestusega pikali. Lainetus oli 
juba üsna suur, pritsis ja oli 
nagu päris mere peal. 

Ega külm olnud, riideid oli 
küllalt seljas. Niisama paljalt 
ju merele ei minda. Tõmbasi
me suure köie vaieriks j a sai
me edasi sõita. 

22.00 Möödume mingist 
suurest valgustatud objektist 
lähedalt, tema kohal süütan 
viimase falsveieri, ei mingit 
märki Möödume temast üsna 
kiirelt, kurss on juba palju 
läände - 240°. 

Läksin magama, aga ärka
sin tunni aja pärast , kui isa 
jälle ühefaisveieri laskis. Siis 
ol ime 5 0 - 1 0 0 m k a u g u s e l 
mingist seisvast laevast, aga 
aru ei s aanud , mis laev see 
oli. Vä iksem laev, ni i 3 0 -
meetrine. Aga seda ma ainult 
arvan. Laeva kontuuri ei näi
nud, ainult mõnda tuld. Kus-
j u u r e s ta l olid s õ i d u t u l e d 
peal . Võib-olla oli kalalaev, 
baaslaev.. . Ei tea, ei kujuta 
ette: meremehed on nii harju
nud, et ei reageeri, lähevad 
mööda? Näitasin prožektori -
ga peale, aga ikka ei näinud, 
mis laev see oli. Ma proovisin 
prožektoriga SOS-i ka, aga ju 
ei märgatud. Või — ma usun, 
et see viimane laev võib-olla 
isegi märkas meie falsveierit, 
olime ju nii lähedal. Mina iga
tahes tõusin selle peale üles, 
et laev läks täiesti valgeks, 
kui isa väljas seda/alsueierit 
l a s k i s . J a see põleb ikka 
mi tu-mi tu minut i t . Nägime 
siis tolle laeva väikesi illumi
naatoreid ja nende valgust. 

Laevu oli palju, iga t unn i 
või poole tagant. Aga lootsime 
ikka ise kaldale Jõuda. Suure 
laeva külge ei võinud ka min
na , laine oli Juba nii kõrge. 
Arvasime, et järgmisel päeval 
valges hakatakse meid kind
lasti otsima. 

23.30 Meid jälgib prožekto-
rivalgusega mingi rannaval-
velaev, selgub, et soomlaste 
oma. Ütlesid, et selgitavad 
asja Eesti rannavalvega Meie 
purjetasime edasi nemadjäl-
gisid meid. 

Siis nägime üht väiksemat 
alust. Osutus Soome piirival
velaevaks. Suunasime sinna 
oma prožektori, aga laevani 
välja ei näidanud, oli kaugel. 
See oli enne keskööd. Tal oli 
endal kõva prožektor. Vaata
s ime kohe , et see on mõni 
päästja. Näitasime: tulge siia. 
Siis, kui nad küsima ulatu
sid, tahtsid nad teada, kas on 
külm ja kas vigastatuid on. 
Vastasime, et pole viga mida
gi. Nemad ütlesid, et võtavad 
ühendus t Eesti piirivalvega, 
oodaku me rahulikult . Vee
rand tunni pärast tulid nad 
lähemale ja hüüdsid, et Eesti 
piirivalve tuleb poolteise tun
ni pärast ja nemad jäävad se
niks meid valvama. 

Siis lubatud Eesti piirivalve 
tuligi ja võttis meid sleppi. Oli 
29 . kuupäev . Kolme-poole 
nelja ajal öösel Jõudsime Pal
diski Põhjasadamasse. 

29. september 
00.45 Saabus Eesti ranna-

valvelaev. 
l.OO Rannavalvelaeva sle

pis kihutame Paldiski suu
nas. 

3.30 Oleme Paldiski Põhja-
sadamas õnneükult kais. 

Põhimõtteliselt olime ikka 
m e r e h ä d a s , aga ise nii ei 
tundnud. Mingisugust hirmu 
küll ei olnud, et sinna jääme
gi. Eks meie kogemused mui
dugi lugesid ka. Süüa meil olL 
Aga erilist nälga ei olnud, när
vis olime ju ka natuke. 

See, mida kaldal tunt i , oli 
palju hullem. Seal teati, et me 
pidime Soomest välja tulema. 
Kella nelja ajal öösel helistati 
kodust Soome, et küsida, kas 
me hakkas ime tulema. Said 
j a a t a v a vas tu se . Helistasid 
veel ka piirivalvesse, kas me 
Suomenlinnast ikka väljusi
me. Sealt olla öeldud, et ei väl
junud. 

Si is r a h u n e s kõik m a h a . 
Aga poole tunni pärast helis
tati uuesti koju. Oli teada saa
dud, et piirivalve eksis j a me 
olime välja tulnud. Öeldi ka, 
et Soome pool juba hakkas ot
sima. 

Meie omad siin hakkas id 
muidugi ka igale poole helis
t a m a . Vas t a t i , e t oodake-
oodake, küll tulevad. Suhtu
sid sellesse rahulikult. Küsi
sid veel, kas olete kindel, et 
mehed ei läinud kuhugi tor-
mivarju ega Joo kusagil sada

mas. Loomulikult, tuleb küsi
da ka. 

See oli laupäevane päev ja 
siin kaldal üldse raske kedagi 
kätte saada. Klubisse oli ko
dust helistatud, ja sealt poisid 
ajasid ka igalt poolt taga. 

Ka pi ir ivalve või p ä ä s t e 
ameti käest küsiti, kas kopte
rit ei s a a s a a t a . Vas ta t i , et 
kust see raha võetakse. Otsi
j ad es i tas id siis k ü s i m u s e , 
kas pääs teopera t s ioonid ei 
peaks olema m a k s u m a k s j a 
raha eest. Ei pidanud olema. 
Ega mina ise tea, kuidas jus t 
täpselt vastati. J u polnud sel
lepärast võimalust ametliku 
päästeoperatsiooni korralda
miseks , et häda teade t ei ol
nud. 

Tea ta t i paar i le tu t t ava le , 
siis oli ikka hakatud otsima. 
Kusagil Dirhami j u u r e s oli 
üks laev, arvati, et ju see siis 
on. Selle nimi oli "Märata". Ise 
me arvasime, et Soome piiri
valve arvutas välja: pole või
mal ik , et meie sea l o leme. 
Nende lennuk pani arvatavas
ti kirja koha, kus ta meid nägi 
ja vast ikka sai aru, et liigume 
väga aeglaselt, j a otsisid eda
si. See oli veel valges, kui Ees
ti piirivalve oli ekslikult öel
n u d , e t oleme kusag i l seal 
piirkonnas. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Päästekommentaar 
Mis aitaks võikeset laeval suurte tähelepanu äratada. Piirival

veameti mereosakonna juhataja JAAN KAPP? 
Pimedas raketid, valges raadio ja mobiiltelefon. 
Miks "Martat" nii hilja otsima hakati? 
Saime Helsinkist Riigi Piirivalveameti korrapidajale saadetud 

faksi 28. septembril kell 17.25, teatasime veeteede ameti le ja 
Põhja piirivalvepiirkonnale. Kell 21.10 tuli Helsinki merepääste-
keskuse teade, et "Martat" on hommikul nähtud Soomes. Kell 22 
anti valmisolekukorraldus Paldiskisse. Kell 23.50 saime Helsinkist 
koordinaadid ja 5 minutit hiljem sõitis "PVL-105" Paldiskist välja, 
tund hiljem võttis "Marta" puksiiri. 

Meie arvestuse kohaselt purjetasid n a d tol päeval mõne miili 
kaugusel laevateest põhja pool. Kui oleksime varem teada saa
nud, oleksime varem otsinud. 

Kaptenikommentaar 
ERICH MOIK, mida peab teie kui Eesti suurima laeva kapteni 

meelest tegema hädasolev pisike alus, et suure laeva tähele
panu äratada? 

Märkamine oleneb täielikult inimesest, kes on sillas. Rohkem ei 
oskagi kommenteerida. 

Meil oli "Regina Balt icaga" sarnane lugu. Tegime uurimiseks 
ringi ümber triiviva aluse ja teatasime kohe ametiisikutele. See 
on meie kohus. Siis me ei teadnud, et seal inimesi peal ei ole. Kui 
laev midagi niisugust märkab ja mehed leiavad, et ei ole nende 
asi inimesi a idata, siis need ei ole õ iged meremehed ja nad tu
leb minema lüüa. Kui on teada niisuguse laeva nimi ja kellaaeg, 
tuleb võtta otsustavad meetmed. Laev tuleb üles leida ja diplo
maatilisel teel lipuriigile tea tada . Edasi on juba laevaomaniku 
asi rieed mehed maha võtta. Niisuguseid asju niisama jätta ei 
tohiks. 

Inimesed on muutunud üksteise suhtes tuimaks, kõik mõtlevad 
ainult rahakotile, ja ei midagi rohkem. Olen tähele pannud, et 
just kaubalaevadel esineb seda mentaliteeti. Aga hädaraketid 
just selleks ongi, e t neile reageeritaks. 

Selle kohta on rahvusvahelised meresõidureeglid, et keegi ei 
käsi päästa alust, küll a g a a n d a abi inimestele. See on merel 
seaduslik kohus. 

1968. aastal uppus Riia lahes "Ruhnu". Mehed parves lasksid 
ka kõik oma raketid ära. ja keegi ei tulnud. Praegu on suvel ini
meste käes juba nii palju jahte, kaatreid ja mootorpaate. Kõike 
võib juhtuda. 

1960. aastate lõpus viis Kaug-ldas tuul ühe praami ookeani. 
Terve N. Liitja USA otsisid seda taga. Poisid sõid 49 päevaga me
rel oma saapad ära. aga nad saadi kätte. 

Muidugi tuleb ette ka seda, et suure laeva sillast j ä ä b hädali
ne märkamata. See juhtus ka "Estonia" ohvritega. Ühest mehest 
sõideti kaks korda enne mööda , kui üles korjati. 

Ametnikukommentaar 
Mis kohustab merel hädasolijat aitama. Veeteede Ameti 

peadirektori asetäitja VELLO MURU? 
Selleks on seadus, nii "Kaubandusliku meresõidu koodeks" kui 

ka rahvusvahelised õigusaktid. Olenemata laeva suurusest vms. 
aidatakse hädasolevat laeva igal juhul, kui see ei ohusta oma 
laeva, reisijaid või laevaperet . Äritegevuse ohud siinjuures ei 
loe. KMK §67 kohaselt kannab kapten abistamata jätmise korral 
kriminaalvastutust, kõigis riikides tehakse nii. 

Ükskõik, kes ta on või kust pärit, peab hädalisele alati appi mi
nema. Kui seda teha ei saa, pannakse logiraamatusse kirja, et 
hädakutse on vastu võetud ning põhjus, miks appi ei mindud. 
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Laevaliini lõpp 

Total lost — 1 9 8 7 . aas ta l e h i t a t u d 1 4 , 5 - m e e t r i n e f i iberklaasist "The P u n c h Craft II" sõ i t i s 
1 6 - s õ l m e l i s e ki irusega Buruni mada l iku le . 

See laev kaua ei sõida - nii 
a r v a n u d kogenud k a p t e n i d 
august i s Hundipeale sõitnud 
"The P u n c h Craft II" n ä h e s -
a k n a s t o lnud näha, et laeva
mehed ei tundvat toodreid. 

2 6 . septembriks sai valmis 
"The P u n c h Craft II" Juurd-
l u s k o k k u v õ t e . V e e t e e d e 
Ameti peadirektori asetäitja 
Vel lo Muru sõnul jäi mada
l i k u l e s õ i d u s s ü ü d i S o o m e 
kapten. 

N ü ü d s e k s on tõestatud, e t 
sel laeval oligi kogu aeg soom
lase s t kapten Ja sel lest pole
vatki midagi , ses t p laani tud 
oli liini Pärnu-Ruhnu-Roja . 
Mis sest et, nagu võiski arva
ta, Lätisse polnud kavatsetud 
sõita. Ruhnu piirivalvekordo

ni k inni tuse l o n "The P u n c h 
Craf t II" a u g u s t i s R u h n u s 
k ä i n u d 11 korda , k u i d pole 
kordki s e a l t v ä l i s m a a l e vor
mis tanud . 

Vel lo Muru I m e s t a s , m i k s 
Raivo õ i g l a s peab end kapte
n i k s , s e s t laeva dokument i 
d e s t ei n ä h t u , e t S o o m e kap
ten oleks oma kohustused hr. 
õ ig lase le ü le andnud. Küll on 
seal t aga näha , et B e n n o Luts 
o n m ä ä r a n u d Raivo õ i g l a s e 
vahetuskaptenlks Ja end tüü
r imeheks . 

Laeva viis madalikule tege
m a t a k a a r d i t ö õ , m i s v i i tab 
kapteni v ä h e s e l e nõudl ikku
s e l e j a t ü ü r i m e h e v e a l e . 
E l e k t r o n k a a r t i laeva l ei ol
n u d . Enamgi veel - laevajuht-
kond pole osanud Juurdlejale 
kaardi töõ kohta kül la l t täp
seid vastuse id anda. Viimasel 
reisil, mille "The Punch Craft 
II" teg i k u i lõbusõidulaev, e i 
v o r m i s t a t u d l a e v a v ä l j a e i 
Pärnust ega Kihnust. , 

P a b e r i t e p o o l e s t v õ i n u k s 
kapten olla Benno Luts, Rai
v o õ i g l a s e v ä l k e l a e v a j u h i -
m e h a a n i k u tunni s tuses t pii
s a s se l laeval vaid roolimad-
r u s e n a t ö ö t a m i s e k s . S e d a 
rolli ta õnnetushetkel täitiski. 
Ent reisilaevadel (ja tankeri-
tel) p e a b E e s t i v e t e s o l e m a 
kaks laevajuhti roolikambris. 

Inimohvriteta Ja suure ma
teriaalse kahjuta avarii Eesti 
s i s e m e r e s , mil les laevaoma
nik ja kapten olid soomlased, 
k l a s s i f i t s e e r i s Ve l lo M u r u 
ohtlikuks juhtumiks. Omanik 
o n se l l e väikese materiaalse 
kahju es i tanud kindlustusele 
kui total lost. 

Vello Muru hinnangul viis 
se l le j u h t u m i n i a h n u s Ja tal 
on kahju, et inimeste aitami
seks mõeldud ettevõtmine nii 
halvasti lõppes. Eest is õieti ei 
olevat sobivaid laevu. Iseasi , 
mis laev see olekski, millel vä
h e m kui 12 in imese sõ iduta
mine nii kaugele majandusli
ku l t t u l u s o l eks . Üle 12 ini 
m e s e sõidutamisel tu leb aga 
täita reisilaevanõudeid. 

Ent millegipärast pole sel le 
j u h t u m i p u h u l Juttu se l les t , 
m iks s e e kaaater ü l d s e E e s 
t isse tuli. Paistab, et ametiisi
k u d tõemeel i peavad S o o m e 
laevaomanikku nlantroobiks, 
k e s tul i Eest i v e t e s s e s õ p r u 
tasuta vedama. Võis Ju e n n e 
s õ i t u d e a l u s t a m i s t ' k i n d e l 
olla, et kogu ettevõtmise e e s 
märk on palju pappi ja kiires
ti. Samavõrd võis kindel olla, 
et mingil juhul ei piirduta 12 
reisijaga, vaid püütakse sõit
jaid s a a d a nii palju, kül lae
vale mahub . Kui ametiisikud, 
keda riik on u s a l d a n u d s ä ä 
r a s t t e g e v u s t k o n t r o l l i m a . 

o leks id s e d a te inudki , oleks 
selle laeva tegevus lõppenud 
mitte karilesõidu, vaid vaba
tahtliku tagasipöördumisega 
kodumaale es imese- te i se sõi
du Järel. 

Nüüd tuli kogu lugu avali
k u k s t ä n u ohtlikule juhtumi
le. Kui s e d a p o l n u k s , s a a 
n u k s laevaomanik sügisel tu-
l u s i d - k u l u s i d kokku arvata 
j a l i h t s a m e e l s e t e e e s t l a s t e 
a i t a m i s e k s Järgmise hooaja 
p l a a n e p i d a d a - t e e n i t u d 
raha peal t ei t u l n u k s makse 
maksta kummaski riigis. 

Kui a g a õ n n e t u s p o l n u k s 
nii õnnelik? Eest is on arvata
vasti enamik inimesi kindlus
tamata Ja materiaalne kahju 
o s u t u s väikeseks seetõttu, et 
n e e d , k e s s e e k o r d e l u g a j a 
isegi kuiva jalaga pääses id , ei 
esita arvatavasti laevaomani
k u l e k a h j u t a s u n õ u e t ö i s e 
e lamuse , segiläinud plaanide 
või kasvõi kõigest hotelliarve 
a s j u s . Ent k i n d l u s t u s f i r m a 
es i tanuks kindlasti kopsaka 
arve. Ja sel le va id lus tamise l 
tu lnuks välja, mi s sugune rii
giametnik on andnud loa sel 
kombel inimesi vedada . Ini
meste l endil t a s u k s muidugi 
mee l e s pidada, et laevaoma
niku vastutus tugineb m a k s 
tud raha ees t saadud piletil. 
Kui aga pileteid ei m ü ü d u d Ja 
m a k s t i vaid s õ i d u r a h a , s i i s 
on igaüks laeva pardale as tu
n u d omal riisikol ja vastutab 
v õ i m a l i k e tagajärgede e e s t 
ise. 

Siiski hea, et see ohtlik juh
tum nii ohutult lõppes. Oleks 
h e a , k u i s e e ka Õpet l ikuks 
osutuks . 

Madli VI t i s m a n n 

Veeteede ameti laev 
on valmis 

Kui oktoobris 1993 Vene hüdnograafiaväeosa üle võeti, pidanuks ole
ma tublisti fantaasiat, et lcujutleda kahekorruselist silikaattellistest 
sõjaväehoonet moodsa neljakorruselise kontorihoonena. Peatselt 
muutus kabotaažisadam praeguseks Hundipeaks Ja majas algas üm-
focrchlLvis. *• 

Nüüd, kui mõned ülesanded on veeteede ametilt juba ära võetud, on 
valmis saanud hoone, milles neid taita, ülakorrusele plaanitud mere-
paästekeskus cl tegele enameirnerepaaste ega rannavalvega, asemele 
on tulnud lootsitoõ Jagamine. 

Lume tänava majas paiknevad meresõiduohutuse talitusxkoordi-
natsioonikeskus Ja Rootsi meresõiduameti projektikontor. Õuel, s t 
Hundipea sadamas, on hüdrograaflatalltuse Iaevadja vara. 

7. oktoobril külastasid Hundipea sadamat sise-, kaitse-ja teedemi
nister. Kuuldavasti plaanitakse veeteede ameti funktsioone veelgi va
hendada. Madli Vltiamann 

Puude taga o n V e e t e e d e A m e t i kniva maa laev . 

Vaade kap te ni si l la rõdul t — i lusa i lmaga n ä e b kauge le ü le 
lahe , naabersadamad p a i s t a v a d samut i . 

Kaptenis i l lal o n vahis kapten Re in Einberg. 

Ei mingit selgust... 
(Algus lk.3) 

l i n e n u d j a p i d a n u d ü m b e r 
k i r j u t a m a , e t u u r i m i s e s 
o s a l e d a ? J a e t t e h t u d o n 
k õ i k , e t s ä ä s t a rahvus l ikku 
u h k u s t ? 

"Ma ei ole nä inud sell iseid 
vastuolus id komisjonis, need 
on o lnud vald meedias . 

Kindel tähendus on sellelgi, 
e t e e s t l a s t e l p u u d u b laeva
h u k u uurimise kogemus." 

V a s t a v a l t F o r s s b e r g i l e 
"eest laste l po le o lnud seda
võrd s u u r t o s a teha, j a pole 
o lnud mingit venitamist pea
tükkidega". 

K a s p o l e t e k i t a n u d k o 
m i s j o n i s p r o b l e e m e , e t 
e e s t l a s e d o n kogu a e g kai ts 
n u d e n d l a e v a p e r e v a s t u 
s u u n a t u d kri i t ika e e s t , näi
t e k s e t k a n g e k a e l s e l t väide
t a k s e , e t k a p t e n A r v o And
r e s s o n o l i l o o m u l i k u l t ka
t a s t r o o f i l õ p p j ä r g u s roo l i 

kambri s? 
"Ma ei ole kunagi minge id 

se l l i se id probleeme n ä i n u d . 
J a me pole Ju veel komisjonis 
kõiki laevapere t e g u t s e m i s e 
küs imusi üles tõstnud." 

K a s e i v õ i r a s k u s s a a d a 
e e s t i e s i m e e s t ol la t i n g i t u d 
j u s t s e l l e s t , e t keeg i e i t a h a 
m e e l e l d i s e i s t a v a l m i s uuri
m u s e e e s t , m i s võ ib h a k a t a 
k r i t i s e e r i m a laevapere ö i s t 
t e g e v u s t ? J a e t s e e t õ t t u 
e e l m i n e e s i m e e s Andi Meis 
ter hüppask i a l t ära? 

"Ma ei m õ i s t a , m i k s e i 
peaks tahtma seista tõe eest . 
Selle saamiseks me töötame-

O n k a h e t s u s v ä ä r n e , e t 
Meister hüppas alt ära, tema
ga oli hea koos töötada. Tema 
f>õhjus oli isiklik, ta ei o lnud 
õ p u k s e n a m t a s a k a a l u s Ja 

seetõt tu , arvan ma , kritisee
ris ta meid nii kõvasti." 

Ta ü t l e s , e t ro o t s la sed do
m i n e e r i v a d k o m i s j o n i s ? 

"Jah, eestlased võivad seda 
nii näha. Kuld see sõltub kul
t u u r i e r i n e v u s t e s t - me i l o n 
sageli terav vaidlus , k u s esi
tatakse oma arvamus. S e e on 
eestlastele võõras. Kuid kind
lasti on Rootsi võtnud komis-
j o n i s s u h t e l i s e l t r a s k e m a 
koorma." 

T e i d o n s ü ü d i s t a t u d era
p o o l i k u s e s , e t k a i t s e t e 
R o o t s i m e r e s õ i d u a m e t i t , 
m i s t eg i "Estonia" r i ikl ikku 
sadamajäre levalvet? 

"Laev po le k u n a g i o l n u d 
Roots i l ipu al l , m e r e s õ i d u 
ametil polnud sellega midagi 
t e g e m i s t . J a m i d a v õ i n u k s 
sadamajärelevalve le ida sel
list, mida pole leitud?" 

P i k k r ida i n t s i d e n t e v ö ö 
r i v i s i i r i g a e n n e " E s t o n i a " 
h u k k u p i d a n u k s o l e m a pii
s a v a k s h o i a t u s e k s ? K u i d 
k e e g i e i v õ t n u d s e d a t õ s i 
se l t . 

"Jah , o n v õ i m a l i k , e t ka 
tastroofi võinuks vältida, kui 

s õ s a r l a e v a "Diana II" intsi
dendist oleks ette kantiad" 

U u r i m i n e o n v õ t n u d 
e n a m k u i k a k s k o r d a n i i 
p ika aja, kui e s ia lgu plaani
t i . Kuidas s e e o n n i i laanud.? 
K a s t e Olete u u r i n u d li i£a 
palju, e t e i saa punkt i , pan
n a ? 

"Jah, osalt võib see nit olla.," 
ütleb Forssberg. "Koguaeg on 
es i l e kerkinud u u s i detai le , 
mida uurida. Perfektsionistid 
pole kunagi rahul, kuid nüüd 
ei vii see enam edasi. Meil on 
piisavalt materiali, et õmnetu-
se põhjus kindlaks teha.." 

Kr i i t ikud võrdlevad , seda 
a m e e r i k a TWA-allakuiklm-
m i s e u u r i n g u t e g a , mi e said 
k i i res t i edas i . K a s leadurid 
o n k i i r e m a d a a r i n a k a i 
k a p t e n i d ? 

"See võrdlus ärritab mind. 
TWA ei lä inud nii ki iresti la 
peab meenutama, et kõik ühe 
seeria lennukid on identsed. 
Iga laev on unikaalne Ja. võtab 

uurimiseks rohkem aega. 
Pealegl ei ole "Estonia"-ko-

m i s j o n v õ t n u d u u r i m i s e k s 
k a u e m a e g a k u i G o t t h ö r a 
l e n n u õ n n e t u s e u u r i m i n e -
s e e võtt i s s a m u t i k a k s a a s 
tat." 

Kui k o m i s j o n l õ p u k s v a l 
m i s s a a b , h a k a t a k s e t e i d 
t õ e n ä o l i s e l t k r i t i s e e r i m a . 
K a s m e v a b a n e m e k ä i d a g i 
"Estoniast" - k a s m e e i saa 
u u t Pa lme-o lukorda? 

"Võimalik, Kuid ei P a l m e 
mõrva asjas, kadunud DC 3 . 
asjas ega Dag Hammarskjöldl 
surma puhul tea m e täpselt , 
m i s J u h t u s . S e e s ü n n i t a b 
spekulats ioone. Me kavatse
m e te i s i t i t ä p s e l t k i n d l a k s 
teha, mis Juhtus "Estoniaga". 

K a s t e s a a t e u u e k s a a s 
t a k s v a l m i s ? 

"Loodan." 
Anders Hel lberg 
"Dagens Nyheter", 

27 . september 
Tõlkinud Madli Vi t i s m a n n 



1 0 MEREMEES Nr. 1 9 - 2 0 ( 1 4 7 - 1 4 8 ) Kolmapäev, 16. o k t o o b e r 1 9 9 6 

Lipuvahe tuses t 
arestini 

Möödunud aastal ja selle aas ta suvel oleme aeg-ajalt kuul
nud reisilaevast nimega "Orion II". Selle eaka laeva praegune 
käekäik on üsna seiklusrikas, ilmselt ei anna sõjaaegsed seik
lused praegustega võrrelda. Või mine tea, pahatihti on nii mõ
negi laeva saatus selline, et õnnetustest-hädadest jä tkub mit
me teise jagu. Ega vanasti i lmaasjata laevaehitusel igasugu 
endeid tähele pandud ning kui mõni "kunts" ebaõnnestus, siis 
arvati, et ega sellest õiget sõitjat saa. Vist on "Örionilgi" oma 
saatuses sõlm sees. 

Tänavu septembris tekkis u u s konflikt laevaga Rootsis. Suvi 
läbi oli laev teinud edukaid merematkereise Riiast Slitesse 
Gotlandil. Laev oli välja m ü ü d u d j a reisijad rahul pakutava 
programmiga, mida organiseeris "Baltic Tours Riga". 

14. septembril laev arestiti Slites. Ajakirjanduses püüti aru 
saada konflikti olemusest. Paljudele tundus , et käsitlused olid 
väga ühepoolsed Ja mõjutatud rahvusvahelise transporditöö
tajate föderatsiooni ITF-i poolt. Nagu igal segasel ajal, on siingi 
ilmselt palju selgitamist nõudvat. Anname siin lühikese üle
vaate toimunust Läti Mereadministratsiooni direktori asetäitja 
Läila Racina arvamusest, mida võib lugeda põhjalikumalt aja
lehest "Juras Vestis". 

"Esimesed ohumärgid Jõudsid Läti Merendusadministrat-
siooni siis, kui laeva prahtinud "BalticTours Riga" direktori Ar
nold Senkansinl jõudsid lendlehed, mis olid antud laeva kap
tenile Slites. Need on välja an tud Rootsi ITF-i organisatsiooni 
poolt ning kutsusid Slite elanikke üles osalema protestiakt
sioonides "Orion II" vastu. 

Aktsioonide organisaatorid esitasid nõudmise, et laevaoma
niku j a laevapere vahel sõlmitaks tööleping, mis vastab ITF-
tüüplepingule ning et laeval vahetataks Honduurase lipp (mu-
gavuslipp) teise lipu vastu. 

Esimene üleskutse oli 26. augustil laev Slites kinni pidada. 
Läti Välisministeeriumi kaudu vahendatud info põhjal tehti 
Läti saatkonnale Stockholmis ülesandeks proovida Gotlandil 
läbirääkimiste teel saavutada kokkulepe meeleavalduse ära
jä tmiseks . Aga Gotlandi võimud olid valmis garanteer ima 
ainult selle, et meeleavalduse ajal on politsei kohal ja jälgib, et 
vägivalda ei kasutataks, sest Rootsi seadusandluses on sellis
te protestiaktsioonide läbiviimine täiesti lubatud. 

26. augustil viidi ähvardused täide ja selle tulemusena keel
dusid kohalikud giidid reisijatega Visbysse minemast. Kui ra
hulolematud turistid (kes ilma giidita ikkagi olid Gotlandi pea
l innas ära käinud) laevale tagasi saabusid/blokeerisid Hr 

monstrandid laeva. Kui meeskonnaliikmed püüdsid tavalisel 
kombel kai äärest lahkuda (otsi ära anda), kasutati nende suh
tes vägivalda, mida tunnistavad ka meditsiinilise ekspertiisi 
aktid. "Blokaadist" vabanemise ajal tekitati laevale mitte jus t 
väike materiaalne kahju. Vähe sellest. J u b a 22. augustil olid 
Slite sadama esindajad keeldunud laeva teenindamast. Seoses 
sellega oli laeva meeskond pärast seda tähtaega oma jõudude
ga sildunud Ja kai äärest ka lahkunud. 27. augusti läbirääki
miste ajal, mis peeti ametiühingute ning laeva Juhtkonna va
hel, esines volitatud isikuna Rootsi Väikeettevõtete Assotsiat
siooni poolt palgatud isik. Läbirääkimiste tulemusena saavu
tati kompromiss, et laeval lubatakse silduda Ja reisijatel maale 
minna, kuid laeva teenindamisest öeldi ära. Pandi paika Järg
miste läbirääkimiste aeg: 3 1 . august. Selleks ajaks sõitis sinna 
Mereadministratsiooni esindaja Lalla Racina j a Läti Rootsi 
saatkonna II sekretär Vitold Rusis, kes tegeleb majandus- j a 
kornmertsprobleemidega. Seega võtsid läbirääkimised tõsise 
ilme ning Rootsi ametiühingute esindajad mõistsid, et neil 
ei õnnestu enam šantazeerida ega oma tingimusi peale su
ruda. 

Läbirääkimiste käigus tutvustasid mõlema poole esindajad 
oma nõudmisi. Rootsi pool Jäi enda juurde: vahetada laeva lipp 
ning sõlmida ITF-i tööleping, kusjuures lisati veel juurde, et le
ping peab olema sõlmitud ja alla kirjutatud Rootsi seaduste 
järgi. Nõuti ka laevaomaniku allkirja, olgugi et tööandjaks an
tud juhul oli prahtija "Baltic Tours Riga". Rootsi pool teatas, et 
peale konsulteerimist Londoni peakorteriga on neil erakorrali
sed õigused "Orion II" vastu aktsioonide läbiviimiseks, et neid 
sundida lepingule alla kirjutama. Läti pool tegi selgeks, et töö
lepingut ei ole võimalik sõlmida, lähtudes võõra riigi seadus
andlusest. Samuti soovitati võtta kontakti ka Läti ITF-i esinda
jatega või ükskõik millise vaba ametiühingu esindajaga, et töö
leping sõlmida tööandja ja ametiühingu vahel Lätis. 

Läbirääkimisi võiks pidada edukateks, sest seal õnnestus 
põhjendada Rootsi poole nõudmiste ebaseaduslikkus. Samuti 
õnnestus kokku leppida selles, et ei võeta ette uusi protestiakt-
sioone laeva vastu vähemalt mitte enne läbirääkimiste järg
mist etappi, mis määrati 5. septembriks. Lepiti kokku ka sel
les, mis ajaks laeval lipp vahetatakse. 

Järgmisi läbirääkimisi ei toimunud ja Läti Mereadministrat-
' sioon sai tõsise kirja, kus avati laevaomaniku Kari Aimo Eriks-

soni must minevik. Praegu kontrollivad Läti ametivõimud sel
les kirjas es i ta tud andmete õigsust, et siis oma järeldused 
teha. Vahepeal aga, 14. septembril arestiti "Orion II" Slites 

Rootsi maksuame t i nõudmi
sel. 

Läti materjalide põhjal 
Lauri Naber 

Paat kaenlasse ja randa! 
2. oktoobri l esi t les Eesti 

mere laevanduse laevastiku 
tehnohoolde baas oma Vene 
partnerite toodangut. Koplis, 
endises spordilaevade katse-
tehases paiknevas parvejaa-
mas olid laiali laotatud AS-i 
Jaroslavrezinotehnika toote
näidised. 

Musti, siniseid, punaseid ja 
oranže kummipaate katsusid 
kokkutulnud merendustege-
lased p ä r i s t õ s i s e huviga . 
Pehme kiiluga "Orion"-paa-
did näisid Eesti kiviste ran
dade jaoks pealtnäha liiga õr
n a d , k u i d pea t ehno loog i 
Aleksandr Kovaljovi sõnul 
olevat üht suuremat eelmisel 
päeval Miinisadamas edukalt 
demonstreeritud. Väikseima 
paadi kaal lubab seda tõesti 
kaenlasse võtta. 

Es i t l e t i ka s a m a t e h a s e 
pääs teparv i , üks lasti lahti 
kohapeal. Algusest peale rõ
huta t i , et tegu on paatide Ja 
parvedega, mida võivad ka
s u t a d a SOLASe alla mit te
kuuluvad laevad ning et oda
v a m a h i n n a tõ t tu peaks id 
need meeldima kalameestele 
j a hobimeremees te le . Ning 
need ei võta laevatekil palju 
ruumi. 

30 aastat selles valdkonnas 
töötanud endine sõjatehas on 
a lus tanud oma (kummi)too-
dangu eksporti lähivälismaa
le ja Lõuna-Ameerikasse, ka 
Soome, Türgisse ja Hispaa
n iasse . Balti t u rus t ollakse 
igatahes huvi ta tud, samuti 
koos töös t - parvede jäigad 
plas tkonte iner id on tehtud 
Eestis. Paljud detailid on pa
tenteeri tud, lähenr taksr ka 
SOLASe nõuetele. Väikeste 
paatide j a parvede eeliseks on 
aga j u s t kergus - et ka üksi 
saaks parvega hakkama. 

Kummipaad i h ind olevat 
2 / 3 Lääne analoogi omast, ja 
j u s t see andvatki Eesti me-
rendusametn ike sõnul ärile 
jumet . Suurimat , 9-kohalist 
e s i t l e t ig i p ä ä s t e p a a d i n a , 
A leksandr Kovaljovi sõnul 
töötatavat parasjagu 24-ko-
ha l i s e k u m m i p a a d i kallal . 
Venemaal k a s u t a t a k s seda 
i n i m e s t e evakueer imiseks 
ü l e u j u t u s a l a l t , Eest is aga 
saar tele sõiduks. Eesti pool 
on esi tanud karmid nõuded: 
et paat oleks ühes pakis, kii-

Aleksandr Kovaljov (keskel) kiidab paate ja partnereid. 

Jaroslavli parvede põhi on ruudukujuline ja kahekordne. 

resti komplekteeritav ja lolli
kindel. 

Päästeparvi on "Jaroslavre-
zinotehnikal t" Juba os tnud 
näiteks Uruguai veepolitsei ja 
kolm aasta t olevat need mu
jalgi kasutusel olnud, aga te
hase esindajate sõnul polevat 
veel kellelgi nende parve hä
daolukorras tarvis läinud. 

Hiljaaegu merepääs teõp-
pusel j uh tunu t , kui vette vi
sa tud päästeparv, mis täna
vu paki tud , kuidagi lahti ei 
l ä inud , kommentee r i s lae
vastiku tehnohooldebaasi di
rektor Tiit Vinkel, et neil küll 
nii ei juh tu . Sealsamas on ka 
"Vikingi" parvejaam. Aga "Vi

king!" parvedega võrdlemisel 
jääksid "Jaroslavrezinotehni
ka" parved alla varus tuse Ja 
mõnede konstruktsioonieri-
s u s t e poolest . Kuigi, nagu 
öeldud, need pääs teparved 
konkureerivad eeskätt hinna 
poolest, muus osas aga vaja
vad tõepooles t l ä h e n e m i s t 
SOLASe nõuetele. Ent hinna 
poolest konkurentsivõimelisi 
kummipaa te paist is mõnigi 
esitluselt lahkuv merendus-
tegelane kujutlevat Juba oma 
suvilarannas. 

Madli Vitismann 
Isi Trapido fotod 

EESTI 
MEREMEESTE LIIT 

"Meremehe" 
eriväljaanne Veeteede Ameti asedirektor Vello Muru va

lib sobivat paati. 
Kohe läheb parv lahti. 



Nr. 19 -20 (147-148) Kolmapäev, 16. oktoober 1996 MEREMEES i i 

Edu saavutamine koostöös 
IMO on Juba aastaid tähis

tanud merenduspäeva ja sel
le ajajooksul oleme me kor
duvalt kasu tanud võimalust 
tõsta esile probleeme, mis on 
t ä h t s a d laevandusele , kuid 
ükski neist ei ole olnud veel 
nii oluline kui see teema, mil
le me oleme valinud sel aastal 
— e d u s a a v u t a m i n e läbi 
koostöö. 

Kogemused, mida IMO on 
o m a n d a n u d alates oma esi
mesest kokkutulekust aastal 
1959, on näidanud, e t ei or
ganisa ts ioon tervikuna ega 
ka selle 153 liikmesriiki eral
di ei või loota edu saavutada, 
t egutsedes üks inda või väi
kes tes gruppides. Õnnestu
misele võib loota vaid siis, kui 
kõik teevad rahvusvahelisel 
tasandil koostööd. 

IMO loodi foorumina mere-
riikide kohtumiseks, aruta
rnaks ühiseid probleeme ja 
l e i d m a k s l a h e n d u s i , m i s 
oleksid kõigile osapooltele 
võrdselt aktsepteeritavad Ja 
kasu l ikud . Tagasi vaadates 
võime öelda, et meil on olnud 
märkimisväärne edu. Me ole
me vastu võtnud enam kui 40 
rahvusvahelist konventsioo
ni, protokollija muud lepin
gut, mis käsitlevad peaaegu 
kõiki rahvusvahelise laevan
duse valdkondi ja millest mõ
nele on saadud tunnus tus ja 
nende nõudeid täidab enam 
kui 9 8 % kogu maailma kau-
balaevastikust. 

Kui v a a d a t a as ja se l les t 
küljest, võib öelda, et IMO on 
tä i tnud oma kohust . Siiski, 
IMO ülesandeks on ka suu
rendada meresõidu ohutus t 
j a tõkes tada laevade tekita
tud s a a s t a m i s t . Ning seni , 
kuni on veel laevaõnnetusi ja 
laevade p õ h j u s t a t u d reos
tust', meie töö j ä tkub . Selle
pärast peame me pingutama. 

IMO peasekretäri William A. O'Neil'1 merepäevamõtteid 
et laiendada IMO standardeid 
kogu maailma kaubalaevas-
tikule. 

Kuid a i n u ü k s i k o n v e n t 
sioonide vastuvõtmine ei ole 
p i i sav , k u n a m e t e a m e , et 
vastuvõtmine ei pruugi veel 
tähendada, et seda konvent
siooni ka täidetakse. Mõnes 
riigis Jälgitakse rangelt turva
l i sus- j a k e s k k o n n a k a i t s e 
nõudeid, mõnes aga paraku 
mitte ja juhul , kui mõne selli
se riigi a lus peaks s a t t u m a 
tõsisesse õnnetusse või põh
jus tama õlilekke, on tagajär
jed m ä r k s a tõs i semad , "kui 
see oleks J u h t u n u d mõnega 
esimesena nimetatud riikide 
a lus tes t . IMO ei s aa lubada 
sellise o lukor ra J ä tkumis t . 
Laevandus on küll rahvusva
heline majandusharu, mis on 
u h k e o m a i se se i svuse ü le , 
kuid see ei t ähenda , et laev 
võib sõita, kus aga ise heaks 
arvab, pööramata tähelepa
nu oma seisukorrale. Maail
mal on õigus eeldada, et iga 
riigi laevad vastavad rahvus
vaheliselt kokku lepitud ohu
t u s e Ja k e s k k o n n a k a i t s e 
alastele s tandard i te le . Lae
vaomanikud peaksid olema 
v a s t u t a v a d , t a g a m a k s , et 
nende laevad oleksid turvali
sed, korralikult mehitatud ja 
ei reostaks merd, ning valit
s u s t e k o h u s on t a g a d a , et 
nende lipu all sõitvad laevad 
vastaksid nendele IMO lepin
gutele, mida nad ise on rati
fitseerinud. Kui see neil ei õn
n e s t u , s i i s on IMO k o h u s 
a suda tegu tsema. Kogemu
sed on n ä i d a n u d , et par im 
viis selleks on koostöö, kuna 
meie arvates valitsus ei oma 
normat i iv idele mi t t evas ta 
vaid laevu oma l ippude all 
mit te meelega, vaid see on 
tingitud vajalike ressursside 
või t e h n i k a p u u d u s e s t . Et 
aidata probleemi lahendada, 

töötas IMO kuuekümnenda
tel välja programmi tehnilise 
koostöö alafja on seda järg
mise kahe aastakümne vältel 
pidevalt tä ius tanud. Me ole
me aidanud valitsusi, andes 
neile nõuandeid, kuidas pa
randada merendusalas t ad
ministratsiooni ja koolitada 
inspektoreid. Me oleme aida
nud merendusakadeemiatel 
arendada õpetamismetoodi
kat ja uuendada tehnoloogiat 
vastavalt kiiresti muutuvate
le vajadustele, me oleme or
ganiseer inud ka seminare , 
workshop'e Ja treeningkursu-
si. 

See p r o g r a m m on o l n u d 
edukas läbi aastate. Fakt, et 
praktiliselt kõik mereriigid on 
nüüdseks IMO liikmed ja pal
jud arenevad riigid on palu
n u d IMO ab i , e t a r e n d a d a 
oma merendussektoreid, näi
tab , kui t äh t saks IMO koos 
oma tehnilise koostöö prog
rammiga on saanud. Ma soo
vin, et see programm toimiks 
ka edaspidi, sest ma tean, kui 
väga on sellist abi vaja. Lae-
v a n d u s m a a i l m on m u u t u 
mas : traditsiooniliste mere-
riikide laevastik on vähene
m a s , samal ajal kui mõnel 
a reneva l riigil see j ä r j e s t 
suureneb. Samal ajal on mu
rettekitav maailma laevasti
ku v a n a n e m i n e j a k o n k u 
rentsi teravnemine kauban
duses, mis paneb laevaoma-
nikke t õ r k u m a inves teer i 
m a k s u u t e s s e l aevadesse . 
Ennustatud on ka koolitatud 
meremeeste puudujääki sa
jandi lõpuks. Koostöövajadus 
kipub tulevikus isegi olema 
suurem, kui ta on praegu või 
on olnud m i n e v i k u s , kuid 
praegu näitavad kõik tunde
märgid, et IMO koostööprog
ramm peab pingutama võib
olla isegi oma säilimise eest. 

Peamiseks probleemiks on 
rahapuudus. Projekt on seni 
sõl tunud ÜRO arenguprog
rammi ja mõne eriliselt neide 
riigi f inants toetusest , kuid 
ÜRO on v ä h e n d a n u d meie 
sissetulekuid a inul t osake
seks sellest, mis see oli veel 
mõned aastad tagasi, samuti 
on riigid,-mis seni on IMO-t 
toetanud, oma toetust vähen
danud endi finantsproblee
mide tõ t tu . Kui IMO peaks 
nõrgendama oma pingutusi, 
j ä lg imaks konvents ioonide 
täitmist, võib see olla ohtlik 
kogu "ohutuma laevaliikluse 
Ja p u h t a m a t e o o k e a n i d e " 

f>rogrammile, eriti ajal, kui 
aevandusmaai lm on koge

mas põhjalikke muuda tu s i . 
Me võiksime oma traditsioo
nilistelt toetajailt nõuda küll 
rohkem tegusid, kuid mulle 
tundub, et meil tuleks nõuda 
ka teistelt valitsustelt suure
mat osalemist meie program
mides. Ka tööstuse abi võiks 
olla s u u r e m , k u n a töös tus 
teenib IMO pealt rohkem kui 
võimud. Tänu IMO tööle on 
välja kujunenud kindel kord 
m e r e n d u s e s , i lma se l le ta 
oleks siin palju erinevaid rah-
v u s l i k k e Ja r eg ionaa l se id 
konflikte. 

Koostöö on peamine tegur, 
mis on aidanud IMO-1 tööta
da välja reegleid, mis on aida
nud muuta laevaliiklust ohu
tumaks ja vähendanud mere
de saastatust. Me oleme alati 
töötanud konsensuse alusel, 
eelistades võtta vastu otsu
seid, millega kõik oleksid ra
hul , selle asemel et s u r u d a 
midagi kaela vastu punnivale 
vähemusele. Nüüd oleks vaja 
selline koostöövaim üle kan
da ka teistele aladele. 

Mõned registrid on viimas
tel aastatel kiiresti kasvanud. 

seda se l lepäras t , e t laeva
omanikud on leidnud olevat 
selle kasuliku: nad kasu ta
vad ära finants soodustused, 
madalad maksud Ja majan
dusliku paindlikkuse. Teisest 
küljest jälle mõned neist re
gistritest tunnevad puudus t 
ressurssidest , kogemuste j a 
teadmistega spetsialistidest. 

Traditsioonilised mererii
gid võivad täheldada oma lae
vastike vähenemist, aga sa
mal ajal on nad oma laevan
d u s e s t sõ l tuvad e n a m kui 
kunagi varem. Neil on ka hä
dasti vaia ohutust ja puhtust 
merel. Pealegi on naa sunni
tud tunnis tama, et üks inda 
pole neist keegi vaba. 

Me kõik kuulume globaal
sesse l aevandusühiskonda 
ning sõltume koostööst üks
teisega ning ka teiste toetu
ses t selles ü h i s k o n n a s . Me 
usume lipuriikidele [Flag Sta
te) j a sadamar i ik ide le {Port 
State) vahend i te n ing meie 
poolt soovitatud meetmete 
kasutu selevõtmisse; 

me oleme sõltuvad laeva
omanikest, klassiühingutest, 
s adamavõ imudes t ja kind
lustuskompaniidest maailma 
laevastiku nõutaval tasemel 
hoidmisel. J a peale kõige sel
le meil on vaja hästikoolita-
tud meresõitjaid, et kindel 
olla selles, et need meie lae
vad on ohutult ekspluateeri
tud (opereeritud). 

Keegi meist ei suuda üksi 
vastu pidada. Koos suudame 
me t e n a , mida t a h e s . Me 
IMO-s teame liigagi hästi, et 
veel on väga palju teha. Uued 
meetodid ja tehnoloogiad on 
vaja sisse viia ja seda peavad 
t egema kõik IMO l i ikmed, 
mitte need mõned üksikud, 
kes senini on seda koormat 
kandnud. " 

IMO materjalidest tõlkinud 
Lauri Naber 

Ei j u h t u j u s t iga päev, et 
Pärnu Kesklinna sadamasse 
puksiiride, pargaste, kauba-
ning sõjalaevade sekka mõni 
täisteraskerega mootorpurje-
kaski ennast i lmutab. "Undi-
ne" ongi selline. Ei tea varase
mate siinolnud laevade saa
tus t , ent t ema oma oli j u b a 
juunis , mil esimest korda kail 
number 8 sildus, plakatil väl
j a p a k u t u d andme tega küll 
eriline. 

Niisiis: ehitatud teraskere-
ga kahve lkuuna r ik s , "Nies-
t e r n & Co" l a e v a t e h a s e s 
Delfzylis, Hol land i s 1 9 3 1 . 
a a s t a l . Teenis "Franz iska" 
nime all oma leiba Saksamaa, 
Soome, Ingl ismaa j a Norra 
vahel seilates. II maailmasõja 
ajal pidi Kriegsmarine jaoks 
töötama. 1945. aastal tõi Pil
l a u s t 100 s õ j a p õ g e n i k k u 
läände. Tal on olnud kokku 7 
omanikku . Nimedeks peale 
"Franziska" veel "Palmyra", 
"Annel ies" , "Gerd-Ute" , 
"Nordstrand". Viimane siis 
"Undine". Kodusadamaks on 
o lnud kogu aeg H a m b u r g , 
väljaarvatud 1958-61, mil ta 
"Annelies!" nime all oma ko
dusadamaks Glückstadti pi
das. 

Ta korpust pikendati 1948. 
aastal 5,75 m võrra j a 1980. 
aas tan i teenis r annasõ idus 
puht mootorlaevana. Viimase 
omaniku, hr. Joachim Kaise-
ri käe all taastati laeva endine 
pikkus ja 1984. aas tas t sõi
dab ta merd kui kaupa vedav 
koolilaev. Seda koostöös Sak
sa Noorsooametiga. 

Pikkus 29 m, pukspriidiga 
37. Laius 5,8. Ruumisügavus 
2 , 4 . Veevä l jasurve tühja l t 
115 k u u p m e e t r i t . 96 BRT 
mastide kõrgus ca 27 m. Pur-
Jep ind 4 2 0 r u u t m e e t r i t . 
Meeskond 12-liikmeline. 

Masinjõuks 4-taktiline nel
jasilindriline "Deutsche Wer

iata (Pärnust 

"Undine*' von Hamburg — laev 
mitme nimega, keeruka saatusega 

ke" diisel, ehi tusaasta 1937. 
120 hobujõudu. Kaal 7,5 ton
ni. 

Oled Juunis neile korra vett 
andnud. Nüüd, viimasel sep
tembrikuu päeval lähed jut tu 
p u h u m a . L õ õ t s u b l õ u n a -
tuult , rabis tab vihma, vaht
ra- n ing kase lehed ei teagi 
enam, kuhu kukkuda. Valli
käär läigib tinaselt j a korraga 
käib sul l ihast j a l u u s t läbi 
see ammutuntud, armas sü-
g i s e t u n n e , see t u n n e , mil 
tuu l t a a s k o r s t n a s lõõtsub 

ning merel oi kui kõrgeid lai
neid üles lööb. Enne, kui sind 
vanema daami poolt kapteni 
j u u r d e j u h a t a t a k s e , pead 
siingi44ma kohta vas t ama , 
ent see pole nn. saksa preten
sioonikus, vaid lihtsalt ühine 
arusaam põhjamaisest sügi
sest. 

Hubases ahtrikajutls, mille 
k u n s t i l i s e l t k u j u n d a t u d 
"buržuikat" Iirimaa briketiga 
köetakse, laabub ju t t nii rei
sidest , sadamates t , i lmast, 
Pärnust kui ka Raplamaa ki

rikust, kuhu seekordne hu
manitaarabi taas läheb. Viie-
Icümneaastane kapten Günt
her J e n s on seegi kord "Undi
ne" Pärnu juh t inud , lootsid 
lootsimise eest tasu ei võta. 
Pole kindel, kas seekord Pär
nus t tagasilasti saab — suvel 
saadi saematerjali, kuigi see
gi pisku olevat sümboolne ja 
vä ike . Aga nii , V e n e m a a s t 
kuni Portugalini, Põhja-Nor-
ras t Lõuna-Iir imaani, Šoti
maa ja Soome kaasa arvatud, 
on sõidetud juba 12 aas ta t . 

Roolimeesteks Ja purjedereh-
vijaiks 16 -17-18-aas t a sed 
saksa noored. Noored, kelle 
elutee pole kulgenud problee
m i d e t a , kelle v a n e m a d on 
lahku läinud või kelle ette on 
veerenud mõni te is tsugune 
kivi. Naissoost sotsiaaltööta
jad, üks või kaks inimest, on 
nendega kaasas. 

E s i m e s e k s n o v e m b r i k s 
peab laev Hamburgis olema. 
Siis s aavad noored mehed 
minna edasi tavalisse kooli 
või ka mereku t se t õppima. 
Üliliberaalsel turumajandu-
se-Saksamaal on rahvuslik 
madrus te järelkasv ammugi 
välja s u r e t a t u d , nagu meil 
meie põllumajandusega ta
hetakse teha. 

Ent 28-aastasele sotsiaal
töötajale Stefanie Pflngstile 
meie Pärnu meeldib. Vaikne, 
roheline j a rahulik. On käi
nud Raplamaal, näinud veidi 
meie Eestimaad. Ehk naaseb 
veel . T e m a s õ n u t s i k u u s 
kuud merel poistega vastu pi
dada on "suur töö". 

6 5 a a s t a t vas tu p idanud 
laev. Palju käinud. Nii mõn
dagi näinud. Ka kasvatustöö 
ja samaarlus on töö. J u tal on 
siis hea kotermann olnud. Ei 
ole ta sattunud sõjas miinide 
o t s a ega ü leva l t pommide 
alla, kui sõja lõpus Lõuna-
Läänemerel nõukogude all
veelaevad saksa laatsaretlae
vu põhja ajasid. Väike ja tä
helepandamatu ju . J a nii ta 
seisabki veel 8. kail. Tagasi
hoidlik, tööd täis ja vaikne. 

Nendes, kes vähegi merd 
sõi tnud on, ä ra tab t a oma
moodi mälestusi . Sooje mä
lestusi . Tibab ikka veel vih
ma. Ikka vihma. Aga tuul on 
vaiksemaks jäänud j a nelja
päeval, s.o. 3. oktoobril, taha
vad nad välja minna. 

"Undine" von Hamburg-Blankenesc. 1. oktoobril Otto Taul 
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2 4 . - 2 6 . septembrin i toi
mus Hiiumaal Rootsi Ranna
valve Idaregiooni j a Eesti Pii
rivalve mereosakonna ning 
Hiiu-ja Saaremaa piirivalve-
piirkondade esindajate koh
tumine. 

Rootsi poolt esindasid Ida
regiooni ü lem Carl Gus tav 
Fahlen ning operatiivosakon
na ülem Rolf Bergström. Ne
m a d s a a b u s i d j a l a h k u s i d 
Rootsi Rannavalve lennuki
ga. Eest i poolt es indasid 
m e r e o s a k o n n a ü l e m a ase 
täit ja J ü r i Kreek, Hi iumaa 
piirkonna ülem Mart Savioja 
j a Saaremaa piirkonna ülema 
asetäitja Vernon Jõgi. Tõlkis 
J o n n e Berggren H a a p s a l u 
kordonist. See kohtumine oli 
ü k s osa j u b a p ikemat aega 
kestvast koostööst Eesti piiri
valve ning Rootsi rannavalve 
vahel. Praeguseks on tugev
nenud otsesidemed piirkon
dade vahel . (Saare- j a Hiiu
maa piirkonnad peaksid saa
ma tulevikus Eesti piirivalve 
Lääne piirkonna tuumikuks. 
Seega oli seekord kohtumine 
nende Ida j a meie Lääne va
hel.) Rootsi Rannavalve Ida-
p i i r k o n d h õ l m a b S u u r -
Stockholmi j a selle ümbruse, 
r a n n i k u a l a d S m ä l a n d i n i , 
Gotlandi, Mälari järve. 

Põhiline arutelu käis tule
v a s e k o o s t ö ö vormide ja 
sisu üle. 

Mereots ingute j a -pääs te 
ning reostuse avastamise 
ja lokaliseerimise alase te
gevuse eest Eestis vas tu tab 
piirivalveamet alates möödu
n u d a a s t a s t . See t egevus 
nõuab erivahendeid ja -kooli
tus t , millest mõlemast meil 
veel puudus on. Eesti-poolne 
huvi oli lülitada tuleva aasta 
teoreetilise j a praktilise väl
jaõppe rühmadesse neid, kes 

igapäevast tööd teevad, see 
tähendab keskastme spetsia
liste. Kunagi me saame vas
tava tehnika nagunii ning hä
davajalik on selliste spetsia
listide olemasolu, kel on selle 
kasu tamiseks eelteadmised 
j a -kogemused. 

Rootsi esindajad olid val
mis meie ettepanekute põhjal 
tegevuskava kokku seadma, 
a inu l t õ p p u s t e k e s t u s e aja 
kohta arvas id nad , et peab 
veel Järele mõtlema j a tõese 
pi ldi s a a m a , kui pa l ju on 
meid õpetada vaja. Talvel, kui 
mõlemal poolel on n a t u k e 
va iksem hooaeg, s a a b läbi 
viia n i i t eoree t i l i s i ku i ka 
p rak t i l i s i õppus i ( k u l j u s t 
meri päris jäässe ei lähe). 

Lisaks väljaõppele on prak
tilise töö õnnestumiseks suur 
tähtsus inimeste omavahelis
tel s u h e t e l . Neil, kes kum
malgi pool Läänemere ranni
kul s a m a tööd t eevad , on 
k ind las t i kergem suhe lda , 
kui on teada, kes ja missugu
ne mees parajasti teisel pool 
ü h e n d u s t võtab — isiklikud 
kontaktid soodustavad üks
teisemõistmist. Lisaks on iga 
tööjuures oma väikesed ame-
tinipid ehk spetsiifika, mille 
väär tust ainult tegijad mõis
t avad . Seekord oli kõneks 
saata vastast ikku laevadele 
vaatlejaid, kes jälgiksid iga
päevas t teeenis tus t Ja selle 
organiseerimist. See on ots
t a rbekas jäl le suvehooajal, 
kui on aktiivsem aeg. Ainuke 
t ak i s tu s , mis tulla võib, on 
keeleprobleem. Laevameeste 

puhul on see siiski vaiksem 
mure, sest enamasti saadak
se inglise keeles suhtlemise
ga hakkama. 

Koolituse Ja väljaõppe poo
lelt sai selgemaks, et Rootsi 
Rannavalve ostab sellest en
dale suure osa. Vastavalt kas 
laevastikult (näiteks tuukri-
tööd) või Mereadmin is t ra t -

Ida kohtus Läänega 
sioonilt, kel on teatavasti heal 
tasemel merepääste-väljaõp-
pekeskus . Rannavalve enda 
mureks j ääb täienduskooli
tuse korraldamine vastavalt 
erinõuetele. 

V a s t a v a l t SAR-konvent-
sioonile on vaja alla kirjutada 
koostööprotokollid mereot-
s inguiks ja päästetegevu
seks. Arvestades kahe naabri 
erinevat süsteemi,.tuleb meie 
piirivalveametil ilmselt sõlmi
da k a k s koostööprotokolli : 
Rootsi Rannavalve ja Meren-
dusadministratsiooniga. Ka 
Rootsi Rannavalves on huvi 
sellise koostööprotokolli vas
tu viimasel ajal kasvanud. 

Rootsi esindajad märkisid, 
et pikka aega oli neil tõsine il-
legaalide probleem, keda saa
b u s er i t i Lõuna -Roo t s i s se 
palju laevadega, mille tehnili
ne seisukord oli väga kaugel 
r a h u l d a v a s t . Viimasel ajal 
olevat neid vähem. Nagu ar-

laarsel t , et oleks teada, kes 
kellega suhtleb. 

Meile oleksid ke skas tme 
juht ide kontaktid ja väljaõpe 
s a m m u k s edasi . Püüdleme 
selle poole, et laevaohvitserid 
s a a k s i d kõik Rootsi koge
mustega tutvumas käia ning 
meie rõõmuks olid rootslased 
huvitatud ka oma ohvitseride 
v i ib imises t meie laevades . 
See aitaks kaasa ühisoperat-
s i o o n i d e läbivi imisel n ing 
oleks ka heaks keeleharjutu-
seks. 

Rootsist on Eesti piirivalve 
s a a n u d m i t m e s u g u s t ab i . 
R a n n a v a l v e Idaregioon on 
s a a t n u d Saare- ja Hiiumaa 
piirkonnale mööblit. Rootsist 
on s a a d u d piirivalvekaater 
"PVK 002", mis töötab peami
selt Hari kurgus Väinamere 
liikluse kontrollimisel. Esma-
kohuseks on piiri valvamine 
j a merepäästetegevus. Koos
töös veeteede ameti ja me-

Eine laiul — uhhaa oli väga hea. 

väsid roots lased, o ts i takse 
teisi teid. Kiideti, et Eesti pii
rivalvelt on illegaalide voolu 
pea tamiseks s a a d u d s u u r t 
abi. 

J a siis otse kohtumise ajal 
saadi 14 indialast Stockhol
mis kätte. 

Mart Sav io ja , Hi iumaa 
piirkonna ülem: 

Seekordne kokkusaamine 
on juba traditsiooniline, kaks 
korda on piirkondade esinda
jad kohtunud Rootsis, korra 
Saaremaal Ja nüüd siis Hiiu
maal. 

Rootsi Rannavalvel on üks 
suur eelis: neil on pikaajali
sed kogemused oma töö tege* 
miseks. Iga piirkonna ülema 
kõrval on kuni 3 nõunikku, 
kel vähemalt 25-aastase töö 
k o g e m u s se l ja taga , sageli 

mitmel erialal (näiteks kau
b a - j a sõja laevast ikus , len
nunduses vms.). See a n n a b 
ka eelise, et praktiliselt igas 
ame tkonnas , millega koos
tööd on vaja teha, on varase
mad tuttavad ees. Ka on nad 
huv i t a tud meiega t i h e d a s t 
koostööst j u s t nimelt isiklike 
kontaktide tasemel j a regu-

reinspektsiooniga täidetakse 
ka teisi funktsioone, näiteks 
jä lg i takse , et võetaks peale 
lootsid (seal on kohustusliku 
lootsimise piirkond, riik aga 
saab lootsimaksudest tulu). 

Üldse on lääne pool praegu 
mitu piirivalveameti alust, ka 
piirivalvelaev "PVL 108" ("Lin
da", see on küll Soomest), mis 
ühe vähesena suudab prakti
liselt iga ilmaga majandus
vööndi kontrollimistööd teha. 

Hiiumaa piirkonnas a lus
tat i es imesena kaldaradari-
jaamadega katkematut jälgi
mist . See on aidanud kaasa 
selliste konfliktide lõpetami
sele, mis tulid sellest, et üht-
sama laeva kutsuti mitu kor
da välja, mis eriti Eesti laeva
kaptenid vihale ajas. Nad ei 
t ah tnud tunnis tada seda, et 
kui tu l lakse välisvetest, ol
l akse s a m a s s t a a t u s e s kui 
välismaised laevad. 

Me oleme võrreldes naabri
tega k e h v e m a s o l u k o r r a s , 
sest neil on pidev andmebaas 
kasu tada alates sellest, kui 
laev Sundist läbi tuleb Ja eral
di vä l j aku t se id pole e n a m 

vaja . Meie 
s ü s t e e m i d 
ei ühti nen
de o m a d e 
ga j a kui 
j u h t u m i s i 
mõni meie 
r a d a r e i s t 
vahepeal ei 
tööta , võib 
j ä rgmises t 
jä l le välja
kutse tulla. 
H i i u m a a 
omad ku t 
suvad välja 
neid laevu, 
m i d a Saa 
remaal pole 
õnnestunud 
identifitsee 
r i da . Alati 
ei ole ka 
kõik mehed 
ko r ra s ega 
a n n a õigel 
infot ajal 
üle. Muidu
gi oleme ka 
meie huvi
t a t u d sel
les t , et ra-
darseiresüs 
teem korra
l iku l t töö
taks, ja sel
le nimel on 
üht-teist ka 
ära tehtud. 
Tege l iku l t 
võib öelda, 
e t meil on 
mööduvate 
l a e v a d e g a 
ikka hea kontakt , edasi an
takse infot laevaliikluse ta
k i s tus te j a reos tuse kohta . 
Oleme abistanud laevu, mil
lel sillas mõni rike olnud. Ühe 
imelikult käituva laevaga võt
sime ühendus t j a selgus, et 
sel on sil las r i is tad r ikkis . 
Meie radarijaam andis talle 
koordinaadid ning teise sa
mas suunas liikuva laeva abil 
sai t a õnnelikult Naissaare 
alla välja. 

Miks meil on laevad Väina
m e r e s ? Nõukogude Liidu 
jaoks ei olnud Liivi laht ega 
Muhu väin piir. Praegu on 
seal lubatud rahvusvaheline 
m e r e s õ i t j a s e l l e p ä r a s t ka 
meie kohalolek. Rääkimata 
merepääs teü lesannete täit
misest. Üldse on selle aasta 9 
k u u g a Hiiumaa pi i rkonnal 
tu lnud osaleda merepääste-
töödes 16 korral. Ka murdu
n u d m a s t i g a Soome j a h t 
"China" leiti sealtkandist. 

Hiiumaa-visiidi käigus oli 
kohtumine ka Biosfääri Kait
seala direktori Ruuben Posti 
j a Hiiu Maaval i tsuse kesk
k o n n a o s a k o n n a j u h a t a j a 
Maie J õ e s a a r e g a . La idude 
kaitseala võlu nauditi Saar-
nak i laiul . Tu tvus t a t i piir
konna loodushoiu ak tuaa l 
seid probleeme ning nenditi, 
et kui Nõukogude Liidu ajal 

R is tna kindlustuste väljapaistvaim osa on 
tulejuhtimistorn. 

sõjaväevõimude huvid olid 
v a s t u o l u s kohal ikega, siis 
praegu on õnneks teisiti. Sel
le illustreerimiseks tsiteerik
sin Hi iumaa lehe vahel pe
rioodiliselt ilmuvat keskon-
nakaitselist "Kaitseala Teata
jat" (10. september), kus Ave 
Alavainu kirjutab nii: 

"...Meie piirivalve on väike
searvulise koosseisuga, ne
mad ei trombi randades ringi, 
vaid töötavad tehnikaga. Ees
ti Piirivalvel pole mingit ko
hustust ei mereääri kasida 
ega lastele laagreid korralda
da. (Muuseas on piirivalve 
oma abi pakkunud ja pakub 
ka edaspidi kõigile, kes taha
vad randu koristada, nii ma
sinaid kui ka mehi!) Seda suu
remat tanu väärib meie piiri
valve eesotsas Mart Savioja
ga, kelle süda saare olukorra 
pärast valutab, nii et ta on 
neid laagreid teinud ja kavat
seb teha septembris veel — 
suurematele poistele, kes 

juba jaksavad raskemat tööd 
teha..." "PVK 002" käisid 
vaatamas ka seekordsed kü
lalised. Kaater oli seks pu
huks Lehtma sadamasse tul
n u d . Laev ning laevamehed 
jätsid hea mulje. 

Reet Naber 

Sõrve sadamas on pilsivee äraandmine võimalik. 
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Ööl ja päeval saarestikes 
Stockholmi sõitjaile tuleb 

saarestikus hommikuti vastu 
kord sinine, kord punane 
laev, küljel kiri "Sea Wind\ 
Sinise laeva nimi ongi "Sea 
Wind" Ja mullu suvel liinile 
asunud punane on "Sea 
Wind II". Stockholm-Turku 
liinil sõidavad need läbi kol
me saarestiku, avamerd on 
11- tunnise sõidu jooksul 
poolteist tundi. Kogu tee on 
roolikambris lisaks tüürime
hele loots-tüürimees, kellel 
peavad olema lootsitunnistu-
sed sõiduks Stockholmi, Ah
venamaa Ja Turku saaresti
kus. 

Et ööpäeva jooksul tehakse 
edasi-tagasi reis, on "kuus 
üle kuue" režiimis töötavail 
laevajuhtidel iga päev üks 
päevane ja üks öine kuuetun
nine sõiduvaht. Pehmes tugi
toolis, silme ees radar ja kõr
val elektronkaart, aga ka ilu
sa ilmaga jätkub pinget, sest 
saarestiku kitsustes sõitmine 
nõuab täpsust ja tähelepanu. 

Suvisel puhkusteajal on 
"Sea Windi" roolikambris 
Eesti meremeeste tuttavaid. 
Viimase Stockholmi lootsina 
"Estonial" olnud Hans Braf 
kirus Rootsi ajakirjanikke, 
kes "Estonia" laevaperet on 
kritiseerinud. Ja kinnitas tu
lise veendumusega, et tema 
võib kindlalt väita: "Estonia" 
roolikambris olid kõrget klas
si laevajuhid. Ning näitas uh
kusega Eesti lootsi kingitust, 
muhu tikandiga taskut, mil
les ta oma mobiiltelefoni hoi
dis. "Mare Balticumil" loots- * 
tüürimehena sõitnud Karl 
Karell töötab suvel samuti 
"Sea Windil" - kõva tööd 
nõudnud Soome lootsitun-
nistused võivad muidu aegu

da. 
Jalgsi laevale ei pääse 
260 reisijat sõidavad "Sea 

Windile" autoga. Enamik sõi
duautodega ülatekile, sealt 
Jääb paar sammu kajutikori-
dorini. Keskmisele tekile sõi
davad veoautod Ja treilerid, 
vahel ka mõni buss. 

Alumisel tekil on rong. Nel
jale rööpapaarile mahub 
420 m vaguneid, mis kinnita
takse hüdraulikaseadmete-
ga. Kui tuul on üle 10 m/s , 
kinnitatakse vagunid sõna 
otseses mõttes kruvidega teki 
külge, et need ei kalduks ega 
nihkuks palgalt. 

Ülemistel tekkidel on aga 
reisilaev. Pikad kajutiread, 
infolett, kohvik, baar, laste
tuba, saunad, pood. Kuigi see 
on lahti kahe tunni kaupa 
paar korda päevas, parfü-
meerialett on kõigest meetri
pikkune ning kommiriiul 
mitte laiem, on liiniemblee-
miga tax-free kataloog ukse 
ees korvis ning kassaläheda-
sel riiulil firmasümboolikaga 
meened ja tarbeesemed. "Sea 
Wind Line'i" maskott on soo
me keeles Kippari Kalle Ja 
rootsi keeles Karl Alfred, õh
tul muutub selvekohvik a la 
carte roogade ja prantsuse 
veinidega restoraniks, tõsi, 
iseteenindusega. Ka baar 
pole kogu aeg lahti, kuid joo
gikaardil on firma- Ja muidu 
tuntud kokteilid. 

Küllalt väikeses laevaperes 
tuleb paljudel täita mitut osa, 
näiteks infoleti tagant poeleti 
taha asuda. Või Jookide sega
mise vahele toitu Jagada. Aga 
kõik, mis reisilaevas olema 
peab, on olemas, kuigi minia
tuuris. 

Kuigi "Sea Wind II" pole pä
ris reisilaev, sellel saab kaasa 

Hoolimata suhteliselt suurest purjepiunast peab "Sea Wind 
II" kiiresti silduma. Seetõttu tullakse tuulega kai äärde, 
kulg ees. 

sõita vald 40 autojuhti, ei to
hiks nemadki mugavuste 
puudumise üle kurta. Lõuna
maalt tulnud laevale ehitati 
põhjamaal hädavajalik saun, 
avara messi nurgas on õlle-
pütt , mille Juures janused 
saavad varem valmisostetud 
õllepiletlte eest end ise tee
nindada. Ahtritekil on aga 
kena kohvik, laudadel lille-

samade saarte vahel, pais
tab, on siiski jätnud laevape
rele aega elust rõõmu tunda. 
Ent kui kapten Mats Bodsjö 
on iga leiu otstarvet selgita
nud, selgub, et roolikambris 
pole midagi liigset. 

Mänguraudtee puust piilu-
pardirongiga ainult näib 
mänguasjana. Rong alumisel 
tekil on kahtlemata ohtlik 
last Ja mängurong mõeldud 
selleks, et kui laev kaldub 
pöördel üle 3°, veerevad mag
netitega kokkuhaagitud va
gunid kõrinal mänguraudtee 
ühte otsa. Et asi noortel tüü
rimeestel paremini meelde 
jääks , tuleb iga põrke eest 
10-kroonlne trahvikassasse 
lasta. Harjutatavat ka nii, et 
kaetakse tüürimehe ees aken 
kinni, et ta ei näeks saari, 
vaid orienteeruks üksnes ra
dari järgi nagu siis, kui on 
halb nähtavus - siis olevat 
eriti häs t i tunda, kuidas 
mänguvagunid kõlksuma 

Kapten Mats Bodsjö demonstreerib, et mängurong rooli
kambris polegi ainult mänguasi. 

Kiiresti "Sea Wind II" lossida-laadida võimaldab erisuuna
liste kaldteedega paarisramp. 

korvid ja nurgas grillahi, mil
lelt valge mütsiga kokaonu 
kuuma vorsti-liha pakub. 

Ei mingit ajaviitmist 
sadamal* 

Liini kummaski otsas viibib 
meretuul vaid tunni . Selle 
ajaga tuleb lossida Ja laadida 
vagunid, treilerid, sõiduau
tod Ja reisijad, koristada ka
jutid ja sõögiruumld. 

Stockholmis viib 1971. 
aastal ehitatud laevale kõrge 
külgrambini tõusev metallsõ
restikust sõidutee. Sealt Juhi
takse 30 veoautot ja treilerit 
ümber vaheseina ninaga aht-
rirambl poole, vööriramp on 
kinni keevitatud. Korrus kõr
gemale sõidab kuni 55 sõi
duautot. Samal ajal sõidab 
manöövrivedur ahtrirambi 
vahet teisel kail. Kaheksa 
aastat nooremal "Sea Wind 
IM" võimaldab kiiret laadi
mist paarisramp, mille ühelt 
poolelt viib kaldtee ülemisele 
tekile, teiselt poolelt alla. 

Kuigi suvel on "Sea Wind" 
iga päev täislastis, lossitakse 
Turkus laev imekiiresti. Rei
sijad sõidavad sõiduautodega 
tihedas rivis kiiresti välja. Sa
mal ajal, kui treilerid kõrget 
sõrestikteed mööda maha 
sõidavad, lossitakse kai tasa
pinnal vaguneid. Järgmise 
reisi autod on mitmes reas 
suurel parkimisplatsil valmis 
ja niipea, kui märku antakse, 
sõidavad tiheda rivina kiiresti 
laeva. Viiekümne minutiga 
on kõik valmis. 

Kui laev on kai äärde jõud-
nud, ootab seal salkkond 
noormehi-neide. Mõne minu
ti pärast võib koridorides tol
muimejate surinat kuulda. 
Poole tunni pärast võivad 
saabunud reisijad kajuteisse 
asuda. Kui koristajad poleks 
nii noored, võiks arvata, et 
kiirust ja otstarbekat korral
dust on kaua harjutatud. 

Ka saarestik on lõpuks 
üksluine 

Pingeline tõö päevast päeva 

hakkavad. 
Ka õpetus seinatahvlil, kui

das tolmuimejaga päästepar
ve kuivatada ja seda siis kok
ku pakkida, on argielust: näi-
dispäästeparve, millega õp
pustel harjutatakse, on tõe
poolest otstarbekas tolmu
imejaga kuivatada. 

Igal sammul rõhutatakse 
suhtumist: "meil on Ju reisi
laev." Niihästi õppustest ja 
meresõiduohutusest kui ka 
teenindusest rääkides. Rong 

reisilaevas sunnib topeltette-
vaatusele ja seetõttu arvab 
kogenud kapten Leif Petters-
son, et paber paktnõõri küljes 
ehk vagunitele ja treileritele 
edaspidi lähtepunktist kaasa 
antav laadimissertiflkaat te
gelikku ohutust ikkagi taga
da ei suuda,„ 

Mängurongi võttis kasutu
sele vanemtüürimees Gõran 
Sjõdin. Ent praktilisest vaja
dusest on tal välja kasvanud 
ka märksa tõsisem vahend 
meresõiduohutuse tagami
seks. J u s t "Sea Windil" oh 
välja töötatud ja läbi proovi
tud navigeerimlsprogramm, 
mille mullu "Sea Wind II" 
kapteniks saanud Gõran Sjõ
din on kahele Eesti suurema
le reisilaevale üles seadnud. 

Päris ilma huumorita siiski 
ei saa. Keegi naljahammas on 
roolikambri seinale riputa
nud joonistuse erkrohelise 
kilpkonnaga ja kirjutanud 
Juurde: "meie laeva vanem
mehaanik". Vanemmehaanik 
naerab Ja ütleb, et see pole 
mitte tema, vaid kolleegi port
ree. 

Raske oli aga kaasa naerda, 
kui Leif Pettersson Jutustas 
oma kuuenädalasest seisu
ajast Tallinna sadamas 1981. 
aastal. Alates sellest, kuidas 
üks mees tal kogu aeg kannul 
käis. Äärmist hämmastust 
äratanud nõudeni, et laeva
pere pidi õhtuti kell 11 laevas 
olema Ja veel suurema häm
mastuseni, kui külmetanud 
sadamatööline ei julgenud 
isegi pakutud tassi kuuma 
kohvi vastu võtta. Kahju hak
kas tolleaegsest puhta göte-
borgi murrakuga tõlgist, kes 
seda kõike pidi põhjendama. 

Pingelisest tööst hoolimata 
on meremehed uudishimuli
kud. Kuigi sadamalinnadest 
Ja -kõrtsidest ei saa tunniaja-
liste peatuste Jooksul Juttugi 
olla, äratas elevust vastutu
lev punaste purjedega "VI-
van". Oodati kohtumist teis
tegi "Cutty Sarkil" osalevate 
purjekatega ja päriti regati-
muljeid,- märgati vahepeal 
tervitada tuttavat lootsi vas
tutuleval laeval, päriti uue 
Eesti reisilaeva kohtaja saa
deti tervitusi tuttavaile Eesti 
meremeestele. 

Pärisrong on kinni 
tab kaubajaama. 

Sea Windi" alumisel tekil, mis meena-

Kiiresti "Sea Windi" Turkus lossida laadida võimaldab ka
hekorruseline kai. AU sõidab rong, ülal autod. 
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Meresõidu ajalugu ja rekonstruktsioon 
Maailma meresõit sisaldab meid kujutluspilte esile kut-. sel toel 1994/1995 . a. talvel loolased ning vast põhjalike- "Aluett" alustas oma puri< Maailma meresõit sisaldab 

kõige m u u kõrval mi tme te 
ajalooliste laevade rekonst
ruktsioonide või siis koopia
tega sooritatud retki. Ehkki 
e r i n e v a t e s t e e s m ä r k i d e s t 
kan tud , on need alati pälvi
n u d s u u r e m a l või vähemal 
määral avalikkuse tähelepa
nu . Kõige tuntumatena mee
nuvad neis t ilmselt mitmed 
viikingilaevade koopiad (eel
kõige Gokstadi laeva koopia 
"Viking", mis j u b a 1893. a. 
üle Atlandi Chicago maailma
näi tuse le purjetas), k u u l s a 
n o r r a l a s e Thor Heyerdahl i 
"Kon-Tiki", Ra", "Ra-2" j a 
"Tigris" n i n g mi t t e v ä h e m 
kuulsa iirlasest maailmarän
duri Timothy Severini "Bren-
dan", "Sohar" Ja "Argos". Sa
malaadsete reiside ideest oli 
kan tud viikingilaeva koopia 
"Havorn" re tk Norras t läbi 
Tallinna Mustale merele, mis 
aas t a t e l 1 9 9 1 - 1 9 9 2 teoks 
sai. Selle ettevõtmise meele
olukaks vahepalaks oli norra 
paadiehituse seminar Kogu
va k ü l a s , mis t ä i s m õ õ d u s 
paadi näol ka materialisee
rus . Pean tunnistama, et mul 
on siiani oma emotsionaalsu
ses meeles päikeseloojangu 
ajal üle vaikse Väikese Väina 
paistev viikingilaeva siluett, 
mis võib meie teadvuses mit

meid kujutluspilte esile kut-. 
süda. 

Tänase päevaga seob meid 
aga selle retke kippar Jon Lil
lefors, kes tänavu 22 . juul i 
p a i k u j u b a u u e laevaga 
"Aluett", mis oma arhailisu
s e s sugug i v i ik ingi laevas t 
maha ei jäänud, Tallinna jõu
dis . Nimi asso ts ieerub küll 
esmalt ühe tuntud prantsus
keelse laulukesega, ent tege
lik tähendus viitab Rootsi or
ganisatsioonile, lühendatud 
ALU, mille kaudu toimub töö
tute ümberõpe j a tööle raken
damine ning sõna lõpp "ett" 
t ä h e n d a b l ih t sa l t es imes t . 
"Aluett" on rekonstruktsioon 
Kalmari laevast, mille vrakk 
tuli välja sealse lossi juures 
t o imunud vällakaevamistel 
1930. aastatel ning mis see
j ä r e l da t ee r i t i 13 . sa jandi 
k e s k p a i k a k u u l u v a k s . 
E n a m - v ä h e m s a m a s s e pe
rioodi j a ka dimensiooni kuu
lub meie lõunanaabri te lae-
valeid, mida t u n t a k s e Riia 
laeva n ime all , mil lest aga 
suur osa õnnetuseks 1941. a. 
ä ra põles. Kalmari laeva pu
hu l oli olemas täpne kaeva
miste dokumentatsioon, mil
le koostas Harald Akerlund. 
Sel le le t o e t u d e s eh i ta t i 
Karlskrona Meremuuseumi 
initsiatiivil ja riiklikul rahali-

"Aluett" Pirital. 

sel toel 1994/1995 . a. talvel 
11,2 m pikkune ja 4,6 m laiu
ne, süvisega l .Crn ning pur-
jepinnaga 42 m laeva täpne 
koopia . Vettelaskmispidus-
tused toimusid mullu mais 
ning peale proovipurjetamisi 
koduvetes käidi ka Rostockis 
ja Visbys. 1996. a. suvel plaa
niti sooritada juba pikem retk 
n ing läb ida Taan i kuninga 
V a l d e m a r II Sejr ( 1 2 0 2 -
1241) teekonna või reisijuhi 
n i m e all t u n t u k s s a a n u d 
m a r s r u u t Lõuna -Roo t s i s t 
(Blekingest, mis kuulus siis 
Taani alla) Tallinnani (raeuel-
burgh), mis on ühtlasi vani
m a k s se l le laadseks kirjali
k u k s d o k u m e n d i k s kogu 
Põhja-Euroopas. 

Peale eelpool ninetatud Tal
linna on reisikirjelduses mär
gi tud Na i s saa r t (narigeth). 
P a l j a s s a a r t (karlso) j a Os-
m u s s a a r t ( h o t h e n s h o l m ) . 
Kogu pikal Rootsi ranniku
alal Ja Ahvenamaa saaresti
kus on märgitud 97 kohani
me, mis enamjaolt on ka kõik 
tänapäevasel t lokaliseerita
vad. Vahemaad on antud vec-
kosjö'des, mida üldjuhul on 
tõlgendatud kui meeskonna 
sõudmis t eekonna pikkust . 
Sel le p u r j e t a m i s t e e k o n n a 
a n a l ü ü s i j a t agapõh ja on 
uur inud Taani ja Rootsi aja-

Pirital "kõigi mugavustega" 
jahtide-kaatrite kõrval häm
mastas "Aluett" varakeskaeg-
ne olme. Laeva ballastiks ohd 
liivakotid, katteks aga pre
sent Kogu mööbel koosnes 
kastidest, mille peal lamba-
nahad. Keskele asetatud kas
tid olid söögilauaks, aga ka 
kellegi j alatoeks. Üks kasti
dest täitis kaardilaua osa: 

12 inimesel kes "Aluetiga" 
Tallinna tulid, võis seal üsna 
kitsas olla. Omaetteolekule 
polnud lootagi, kuid ega ham
bad seeparast pesemata jää
nud: tuli teiste poole selg kee
ratava toiming parda ääres lõ
petada, laskmata külalistel 
end häirida. 

Kui meremuuseumi külali
sed aga laevast välja astusid, 
olid täiesti tänapäevased me-
hed-naised, rõõmsameelsed 

ja uudishimulikud. 

loolased ning vast põhjalike
ma ülevaate on 1991. a. koos
t a n u d Chr is ter Westerdahl 
K o p e n h a a g e n i ü l ikoo l i s t , 
keda ka Eesti Meremuuseu
miga on aastate jooksul mit
med koostööd sidunud. Kuigi 
1219. a. jõudis kuningas Val
d e m a r T a l l i n n a a l la j a me 
kõik teame, mis edaspidi juh
tus, ei ole kõnealune reisijuht 
siiski a inu l t va l lu tus l ikes t 
eesmärk ides t k a n t u d , ses t 
meie päevini säilinud kujuni 
jõudis see alles 13. sajandi lõ
puks. 

Ligi k u u s a a s t a t t a g a s i 
alustati Rootsi Muinsuskait
se initsiatiivil projekti , mis 
nägi ette, et reisijuhis märki
mist leidnud koh tades pai
galdataks i lmast ikukindlad 
tahvlid, millel oleks lühidalt 
kirjeldatud paiga ajaloolist 
t a u s t a j a t änapäeva vaata
misväärsusi. Eelkõige oli see 
s u u n a t u d j u s t tuhande te le 
me re tu r i s t i de l e , e t m u u t a 
rannik veelgi atraktiivsemaks 
ning et need sisaldaksid rat
s ionaa l se t informats iooni . 
Oma kindel koht oli ka kodu
kandi ajaloo teadvustamisel. 
Et Tallinn on reisijuhi lõpp
punk t iks , seati Eesti Mere
muuseumi vahendusel 1995. 
a. kevadel ka Piritale sama
laadne tahvel. 

"Aluett" alustas oma purje
tamist Karlskronast juuni al
gul 11-liikmelise meeskonna
ga, mille liikmed t eekonna 
jooksul osaliselt vahetusid. 
Seilamised läksid suuremate 
vahejuhtumiteta, aga iga sil-
dumine j a h i s a d a m a t e s oli 
tõelist osavust nõudev, sest 
loota sai a i n u l t t u u l e l e j a 
aerudele ning mõne hirmkalli 
jahi rammimine oleks võinud 
üsnagi kurvalt lõppeda. 

Tall innas viibitud näda la 
jooksul tehti küll plaane ta
gasiteeks läbi meie saaresti
ku otse Gotlandile, ent jätku
va l t ebasobiv t u u l e s u u n d 
(suure raapurjega vastutuult 
pur je tada on pea võimatu) 
viis neid tagasi tu ldud teele 
läbi Porkkala j a Ahvenamaa 
saarestiku. 

Tänaseks on "Aluett" tagasi 
Karlskronas ning suhteliselt 
au tentne 13. sajandi purje-
laevareis, mis ei olnud soori
ta tud niivõrd millegi tõesta
miseks, kuivõrd vana teekon
na elustamiseks, teenis igal 
juhul oma eesmärki. Järgmi
se a a s t a j u u l i s a v a t a k s e 
Karlskronas uus suurejoone
line meremuuseum ning va
hes t oleks n ü ü d meie kord 
Valdemari mereteed pidi sei-
lata. 

Urmas Dresen 

Interjöör on lihtne, et mitte öelda primitiivne. 
Madli Vitismanni fotod 

L A H E M A A 
RANDLASED 

Harri SandsLrÕm 

"Kaksi kõva 
kempelevad, 
meie Mati ja 

jumala" 
Need Haagin ina l e l a n u d 

vana sõnad oma laeva ja poja 
hukkamineku eel iseloomus
tavad mingil m ä ä r a l kogu 
randlase-looduse vahekorda, 
j a sellest on Harri Sandströ-
mi raamat "Lahemaa randla
sed", mille on välja andnud 
Eesti Lahemaa Rahvuspark. 
Autor Harri Sands t röm on 

ranna-ja meremees, pärit pe
rest, kus traditsioone ja päri
musi edasi antud, nii et need 
tänaseni säilinud on ja nüüd 
ka kaan t e vahele p a n d u n a 
ligi paa r sada lehekülge mo- \ 
nusa t lugemist annavad. 

""Lahemaa randlased" rää
gib Eesti põhjarannikul prae
guse Lahemaa Rahvuspargi 
piires asuvate rannakülade 
elanike meresõidust j a kala
püügist, mis on osa Eesti me

reas janduse ajaloost," ütleb 
eessõnas ilusasti Meremuu
seumi direktor Ants Pärna. 

Tegelikult ta nii ongi. Pole 
praktiliselt ühtki lookest, mis 
nii või teisiti ei haakuks kogu 
Eesti merendusega, olgu es
mapilgul tegemist väga Koha-
l iku e t tevõ tmisega . Alates 
loos t Pärispea munkadest, 
mis annab meile teada, et esi
mene Pärispea küla olemas
olu kinnitav ürik on aas tas t 
1 2 5 9 , mil Taan i k u n i n g a s 
Erik V Klipping kinkis Päris
pea Gotlandil a s u n u d ts is -
tertslaste ordu Roma kloostri 
munkadele ja kuidas kurjad 
kee led s en in i r ä ä k i v a t , et 
needsamad mungad ka ran-
naröövi ära ei põlanud, meeli
tades valetulega laevu Päris
pea otsa karidele. (Seda ole
vat kasutatud küll ainult siis, 
ku i oli t eada m õ n d a kalli 
kaubaga laeva mööda rannä-
reidi tulevat, mille eest ette
näh tud päästetasu loodetud 
saada.) 

Kuigi raamatus on ka muid 
varasema aja lugusid, on põ
nevamad need, mis on kirja 
pandud natuke lähemast mi
nevikus t . Alus ta tud on 19. 
sajandi laevandusega, mille
ga tegid algust mõisaomani
kud. Kuidas seda tehti, kust 
vahendeid muretseti, kes töö 
ä ra tegid ja lõpuks, kes neil 
alustel seilasid või tulu said 
— kõik see on mitme kandi 
pealt ära seletatud. Midagi on 
ka saladuskatte all, sest Kui
das sa ikka päris pikalt-laialt 
kõik salakaubaveonipid ära 
räägid. Esiteks pole'see tege
v u s a m e t l i k u l t j u s t kõige 
auväärsemate kirjas ning tei
seks , mine tea, kus Ja kellel 
Jälle mõnd vana nippi vaja lä-
neb. Igatahes on riikidepool-
sed kunstlikud takistused ja 

kõrged tollimaksud randlas-
tele sajandeid ka rahateeni
mise allikaks olnud. Näiteks 
oli randlas te le selge, et kui 
soolavedu ennast enam ära ei 
tasunud, toodi Soomest sala
j a muud poekaupa ja hiljem 
kaubeldi piiritusega. "Kufise-
vast" olevat tulnud ka tuntud 
OÜ Kalandus algkapital. 

J u t t u on laevameistritest, 
kes algul Soomest kutsutud; 
hi l jem tegid seda tööd kas 
omad või saarlased. Puulae-
vade ehitamine on üsna põh
jalikult ära seletatud, termi
nid sinnajuurde. 

Muidugi ei ole r a a m a t u s 
mööda mindud ka randlaste 
põ l i ses t t egevusa las t kala
püügist. Üks randlaste lühi
ke mõru mälestus on ka: kui
d a s Hara saarel elas kunagi 
Soomest tu lnud Klaamase-
nimeline mees, kes kord sin
na saarele tulnud Kolga mõi
sa kirjutajale Voldemar Sö-
rensenile (möödunud sajandi 
keskpaiku Paldiski lähedal 
elanud taani meremehe poja
le) oma uhket elumaja, viya-
puuaeda Ja saare kaunist loo
dus t nä i tas . Tagajärjeks oli, 
et Klaamasele öeldi saar üles 
j a Sörensen a s u s s inna ise 
ning rajas sinna kalatööstu
se. 

Selle kalatööstusega oli ka 
nii, et alguses, kui Sörensen 
endale noodad mure t ses Ja 
k a l a p ü ü k i a lus t a s , olid tal 
noodameesteks venelased Ja 
m u h u l a s e d , alles hiljem ka 
kohalikud. (Nüüd, paar aas
ta t tagasi, ostsid Viru ranna 
mehed jälle saar las te l t ü h e 
n e n d e ka la töös tuse , millel 
k a s u t u s t polnud, ära.) Seal 
soolati kilu puutünnidesse ja 
klaaspurkidesse, esmakord
selt hakati kasutama plekk -
toose, mille kaaned kinni ti-

nutat i . Plekksepana sai sealt 
esimesed kogemused hiljem 
Ta l l innas Vana-Kalamajas 
t u n t u d Linholmiplekknou-
tööstuse avanud Gabriel Lin
holm. 

Raamatus t võib lugeda ka 
hülgepüügist , Loksa sada
ma arengust, laevahukku
dest Pärispea lähedal ja Pä
r i s p e a p ä ä s t e j a a m a s t . 
Randlas te Kõrvalteenistuse 
juures on Juttu veel lootsimi
sest ja ka sellest, kuidas üle
liigne edevus võib mõnikord 
karuteene osutada. Nimelt oli 
kord väljamaa laev Kolga la
hes lootsid peale võtnud, sest 
ei tundnud sealset merd. Kui 
laev oli Maksei panga ja Ma
iusi vahele jõudnud, tahtnud 
ü k s Leesi mees nä ida ta , et 
tunneb ka merekaart! ja osu
t a s kapteni le näpuiga laeva 
a s u k o h a . Mis siis kaptenil 
viga: laeva a s u k o h t teäda , 
Tallinn kaardile märgitud, 
m u u d k u i sõ ida . Öeldi 
meestele ära, mehed pandi 
paati ja kästi laevast eemale 
sõuda. 

Pikemad j a põnevamad on 
ki r je ldusea purjelaevandu-
sest 1870—1930. Siin saab 
pildi sellest, kui tihedalt ja in
tensiivselt tollal merd sõideti 
j a laevu eh i t a t i -os t e t i . Nii 
r annasõ idus , Soome kartu
leid või muud talukaupa ve-

. d a m a s kui ka ü lemerekau
banduses on ilmatu palju ini
mesi ametis olnud. Olid siis 
a l u s t e k s "Hitto" või "Piru", 
Lontrus" või "Lurjus", "Sal
me" või "Julius", "Tormilind" 
või "Kristenbrun". 

Neist "Salme" oli Käsmus 
esimene, 1891. a. veesatud 
kaugsõ idupur je laev , mille 
ehitas tollane suurem laeva
omanik Joosep Kristenbrun. 
Käsmu polnud muidugi ainu

ke laevaehituskoht rannikul 
j a Kristenbrunid ainukesed 
laevaomanikud. Möödunud 
sajandi lõpul —selle algul on 
praeguse Lahemaa randades 
Vergis, Pedassaares, Haras, 
Altjal, Erus j m . ehitatud 38 
laeva, mis üle 100 n r t ja 33 
alla selle. Kolm neist olid ka 
üle 300 nrt (Tormilind", "Sa
turn" ja "Leola"). Ehitati isegi 
kaupmees Scheelile. J a palju 
osteti laevu algul Soomest, 
hiljem ka Lätis t . Kui palju 
mereajaloost j uba tut tavate 
nimedega mehi on selles raa
matus, kui palju meie meren
duses ilma teinud laevu! 

Möödunud sajandi lõpust 
Eesti sadamatesse i lmunud 
aurulaevad tõrjusid pikapea
le purjekad välja, ka põhja
ranniku randlastel tuli min
na neile üle ja nad tegid seda 
võimsalt ning edukalt. Autor 
teeb kokkuvõtte aurulaevade 
kandevõ ime o m a n d u s e s t . 
Nende laevaäride käes, kus 
osanikud olid Juminda, Käs
m u , Pärispea j a Vergi pool
saare l t pä r i t omanikud, oli 
kandevõimest ca 131 000 
tonni ja_ ülejäänutel 155 000 
tonni . Üsna muljetavaldav, 
kas pole? Tore on seegi, et na
tuke on puudutatud esimese 
Eesti rahvusliku kaubalaeva-
seltsi "Linda" loomise lugu ja 
Gustav Eslon! elu, sekka loe
me ka m e r e m e e s t e s t , kes 
"Linda" laevade peal seila
nud. Väärtuslikua on raama
tu lõpus s õ n a s e l e t u s e d . 
Omaet te s i su t ihedad on il
lustratsioonid. Joonised on 
huvitavad, samuti fotod, li
saks on nad harvanähtavalt 
hea kvaliteediga, nii et lausa 
lust vaadata. 

Reet Naber 
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Peipsi järves asuv Piiris
s a a r e r a l d a b S u u r j ä r v e 
Lärnrnij arvest, teatab mei
le "Mereleksikon", pindala 
on 7,8 km . Saar on valda
valt lage madalsoo, mille 
p i n d u l a t u b 1 —2 m ü le 
Peipsi keskmise veetase
me. Külasid on kolm: Piiri, 
S a a r e j a Tooni , need on 
saare kirdeosa madalate l 
liivakühmudel. Järvemur-
ru tus on saare pindala pi
devalt vähendanud. Elani
kud (neid on 80 ringis, va
hel rohkem, vahel vähem, 
valdavalt venelased) tege
levad peamiselt kalapüügi 
j a sibulakasvatusega. Sa
d a m a s u b Piiri k ü l a s , 
kuhu on lõunast kaevatud 
üle 1 km p ikkune kana l . 
Saar on kandnud ka nime
sid Põrka, elatšek, elatš-
ko. Hiljemalt 14. sajandil 
on saarel olnud a s u s t u s . 
Saa re ü m b r u s on sajan
deid olnud Peipsi peamisi 
kalanduspi i rkondi . J u b a 
T a r t u pi iskopi j a Pihkva 
valitsejate vahel tekkisid 
saare valdamise pärast tü
lid, 1474. aastast on teada 
saare poolitamine. Tsaari
riigi ajal kuulus saar Kast-

Piirissaarel 
re mõisale . Alates 1920. 
aas tas t on saar tervenisti 
Eesti piires. 

13. septembril j a reedel 
k i n n i t a s Ees t i r i ik o m a 
kindlat kohalolekut Piiris
saarel sellega, et avati esi
mene meie saartele ehita
tud piiriposti hoone. Rada-
rimast oli valmis s a a n u d 
j u b a ee lmise l a a s t a l j a 
ootab peatset radari üles
seadmist. Laaksaare sada
mas t on Piirissaarde sõit 
kõige lühem. Peipsi vesi on 
tänavu väga maas j a õitseb 
tugevasti. Õnneks sai Pii
rissaare vald Saarte Kogu 
kaudu riigilt toetust oma 
k a n a l i s ü v e n d a m i s e k s , 
m i s s a a r e l e e l u l o o t u s t 
juurde annab . Vallavane
ma sõnul on sissetulekute 
hankimine praegu küllalt
ki komplitseeritud, sibula
le ja kalale tuleb turgu ot
sida. Aga lootma peab, j a 
külas oli korralikult värvi-
tud-hoolitsetud maju küll 
näha. Elanikud on peami
selt pensionärid, aga on ka 
ü k s a l l e s k a h e a a s t a n e 

ne iu s i r g u m a s . Kunagi 
sest elavamast tegevusest 
annavad tunnis tus t prae
gu tühjalt seisvad looma
k a s v a t u s h o o n e d (kuulu 
järgi vähemal t ü k s lehm 
saarel ikka olevat) j a traa
taia taga virnas kalakas-
t id . E t k a l a p ü ü k p ä r i s 
unusta tud pole, on ka sel
ge. Kalasuitsuahje oli siin
seal suitsemas, pakuti äs-
jasuitsetatud kala meilegi, 
väga hea h inna eest. Aga 
k u i d a s s a selle s aag iga 
ikka pika päeva ringi kolis
tad, kui j ahedama t hoiu-
paika pole. Üks pudel j ä i 
peremehel seekord ostma
ta. 

Vallavanem arvas, et kui 
piirivalve saarel on, on ka 
neil vähe tugevam tunne , 
sest häda korral on piiri
valvurid ikka appi tulnud. 
J u s t paar päeva varem oli 
ühel kohalikul mehel kii
resti arstiabi vaja läinud ja 
t ä n u piir ivalvuri te abile 
saadi ta õigeks ajaks Laak-
saares kiirabi peale ning 
elugi päästetud. 

Piirissaare piiripunkt radarimastiga. Ssüvendaja Piirissaare kanalis. 

Meremehe' 
mõistatus 

I I 

1. Mis oli selle laeva eel
mine nimi? 

2. M i s s u g u s e l e Eest i 
ametkonnale kuulub see 
laev praegu? 

Meremehe" ristsõna 
PAREMALE: 1. Sitsiiliat mandrist eraldav väin. 8. Itaalia mere

meeste kaitsepühak. 12. Türgi suurim sadamalinn. 13. Koera 
häälitsus. 14. Riik Vahemere ääres. 16. ...link. 17. Laevaehitaja 
piiblist. 18. T. Heyerdahli alus. 19. Aerudega sõjalaev. 22. Sees 
(inglise k.). 23. Koerakoonlased. 24. Tema (saksa k.). 25. Sadam 
(lühend). 26. Võõrtäht. 28. Laine (soome k.). 30. Meresõidu häiri
ja. 32. ...kala. 33. Laevaremondiehitised. 36. Sage slaavi mehe
nimi. 38. Põrisev topelthäälik. 39. NSV Liidu sõjaväes suurtükiväe 
kindralmajoriks saanud eestlane (nimi ja eesnime esitäht). 40. 
Ees olev töötamisriba. 41. Peatus (inglise k.). 42. Meremiil (lü
hend). 43. Veoõng. 45. Harilikult merre, aga vahel ka vastupidi 
voolav jõgi Saaremaal. 48. Kapteni nõuandja rasketes tingimus
tes navigeerimisel. 49. Nii või... 50. Tuulepuhang. 51. Muinasvene 
keel (lühend). 52. Jook. 53. Vastuvõtlik. 

ALLA: 1. Sadam Tallinnas. 2.1994. a. hukkunud Eesti reisilaev. 3. 
Laeva vettelaskmise koht. 4. Arhipelaag. 5. 1836-1863 Tartus il
munud ajaleht. 6. Pane hästi tähele! (lühend). 7. Koer (lastek.). 
8. Biograafia. 9. Joomarid. 10. Minus. 11. Kojaga kivimeisse või 
puitu käike uuristav limus. 15. Väga vana. 20. Köstri osatäitja "Ke-
vade"-filmis. 21. Eitus. 27. Suur jõgi Hispaanias. 29. Laevaehitus-
linn Taanis. 31. Valge mere laht. 34. Kindraladmiral. Vene Vahe-
merelaevastlku juht Vene-Türgi sõjas. 35. Elektrilaengu ühik. 37. 
Eesti kirjanik (1861-1931), kirjutanud reisikirjeldustes ja publitsisti
kas Hollandi Ida-lndiast (eesnime esitäht ja nimi). 44. Hiiu naiste 
peakate. 46. Toimeta edasil 47. Kül (saksa k.). 48. Luumen (lü
hend). 

Koostanud Mart Kullo 

Küla. 

Aluseid on mitut masti 

Peamine liiklusvahend saarel — muravei, sibulakoorem 
peal. 

Piiripunkti hoone on küll 
s a a r e kõ rge ima l k o h a l , 
ku id k e n a s t i loodusega 
kokku sobitatud ning oma 
roo t s ipunase kuuega j ä 
t ab meeld iva , funk t s io 
naalse mulje. Saarel teeni
vatel piirivalvuritel (neid 
on korraga kohal kaks) on 

korralikud elu- j a tööruu
mid. 

Peale piirivalvurite olid 
avamisest osa võtmas ka 
siseminister Märt Rask j a 
ehitajate esindajad, 
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Kapteni nõuandjat ei ole 
vaja kellelgi juhtida 

Ühest "Morjak Baltiki" möödunud aasta numbrist oli luge
da, et Venemaal, endises impeeriumi juhtriigis, on lootsid 
suutnud lootsiasjanduse juhtimises ja arengus jõuda iseseis
vale teele, nagu see on olnud ajalooliselt ja nagu see on ka 
praegustes Euroopa Liidu liikmesriikides. 

Iseseisev ja sõltumatu lootsiteenistus on loodud ka säära
ses tugevas mereriigis nagu Poola. 

Peaküsimus on selles, et lootsiasjandust ei pea juhtima mit
te mingi ametnik, sest see süsteem on isejuhitav ja ise funkt
sioneeriv. Kapteni nõuandjat ei ole vaja kellelgi juhtida. 

Eesti lootsinduses on praegu samad probleemid, mis kõigis 
endistes sotsialistliku süsteemi riikides. Kahjuks tuleb tõde
da, et hea koostöö, vastastikune usaldus ja dialoog Eesti Vee
teede Ametiga on võimatud. Minu kui Lootside Ametiühingu 
usaldusisiku ja kogu meie ametiühinguga suhelda ei soovita. 
Veeteede ametil on lootsinduse arendamiseks välja mõeldud 
ideed, millest lootsidele kahjuks ei räägita — ei peeta millegi
pärast vajalikuks. 

Praegu puudub nit vajalik koostöö, ja see näitab, et ka Ees
tis tuleb lootsiasjanduses minna oma iseseisvat teed. 

Heino Rüütel 

"Meie Sadam" 
RE Tallinna Sadam info

leht nr. 6 on oma seekordsed 
artiklid teinud suurtes lehte
des — "Äripäevas", "Eesti 
Päevalehes", "Estonias" ja 
"Ärielus" ilmunu põhjal. Vaid 
paar lühikest teksti on enda 
omad. Juttu on Muuga sada
ma 7. kai ehitusest, kohtu
vaidlustest Kesklinna sada
ma ümbruse hoonestamise 
konkursi ümber (sel on ka 
tehnikadirektor Aare Kitsin-
gu originaalkommentaar), 
sadamate erastamise maail
makogemusest ja Tallinna 
sadama landfordi-tulevikust. 
Veel on kõneks parkimiskor-
raldus sadamas, laste laagri-
suvi ja jalgpall. 

Venekeelne variant infole
hest on eestikeelsega ident
ne. 

Tagasiside 
Austraalia ajalehes "Meie Kodu" on 18. septembril Il

m u n u d Evald Kase leheküljepikkune artikkel "Eesti 
laevanduse kurvim päev 28.09.94". Laevahuku aasta
päeva eel antakse ülevaade juhtunust , tutvustatakse 
laevahukukomisjoni vahearuannet, Eesti ajakirjanike 
laevahuku järel i lmunud raamatuid ja ka Rootsi ajakir
janike "Katastroofikurssr. Selle juurest jõuab autor 
eestlaste keeruliste vahekordadeni rootslastega, a lates 
Forseliusest ja lõpetades Balti kullaga. 

Kapten Kask lõpetab: "Kindel võib olla, et "Estonia" 
hukkumisega tegelev komisjon koostab ettepanekud, 
milledega riikide seadustetegijail tuleb arvestada." Aja
lehe saatis vanemmehaanik E d m u n d Ots aga päris vii
m a s e lause pärast: "Andmed on võetud merenduslehest 
"Meremees"." Meeldiv teada, et meid nii kaugelgi tun
takse. 

vtutat aunuCaevaCl!! 
Lootsi 17, Admiraliteedi bassein 

AVATUD 12-24 
Salongid 56 kohta • Õllekubrik 20 kohta 

Tel 6411155 
GSM 8 25 060066 

14. oktoobril seisid 
RE Tallinna Sadam 

sadamates: 
Kes meil käivad 

Keskl inna s a d a m a s 

"Zygmunt III Wasa" 
kakaoube 

(Poola) — lossib 

Maa«iMSMsMiMoi«S3J3gi 

Muuga s a d a m a s 

"Donata" (Eesti) — lossib, laadib tehnikat 

"Atlantis Spirit" (Küpros) — lossib vilja 

"Kompozitor Vahtangov" (Vene) — lossib 
koksi 

"Mega Moti" (Soome) — laadib metsa 

"Papi" (Malta) — laadib naftat 

Kopli s a d a m a s 

"Novo Zelandya" (Bahama) — lossib 
külmutatud toiduaineid 

"Jantik" (Holland) — lossib külmutatud 
toiduaineid 

"Šeksna" (Vene) — lossib jahu 

"Harns" (Holland) — laadib maaki 

"Friken" (Antillid) — laadib naftat 

Paldiski s a d a m a s 

"Volgobalt 175" (Vene) — laadib metalli I 
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NREKO LAEVA AS 

ESTMA 
Eesti Merelaevanduse laevade asukoht 

14. oktoobril. 

"ELMAR KIVISTIK" — teel Fujairah*st Rio 
G r ä n d e s s e 

"ALEKSANDER ABERG" — B a t o n R õ u g e a s 
"PAUL KERES" — t e e l Naantal is t 

J e d d a h ' s s e 
"KRISTJAN PALUSALU" — t e e l Gibraltarist 

S a o F r a n c i s c o d o Suli 
"GUSTAV SULE" — t e e l Antwerpen i s t 

Paranaguasse 
"ALEKSANDER KOLMPERE" — t e e l 

G d a n s k i s t Hamburgi 
"HAAPSALU" — t e e l Veracruzist Peterburi 
"VILJANDI** — t e e l Bremerhaven i s t New 

Orleansi 
"RAKVERE" — Hels ink i s 
"NARVA" — t e e l Peterburist Ponta 

D e l g a d a s s e 
"VALGA" — t e e l Peterburist Baltimore*! 
"SAKALA" — t e e l õrraskar is t Jeddah*sse 

Neile, kes ootavad.. . 
"SOMPA" — t e e l Cons tantzas t V l t tor ias se 
"KEHRA" — Abidjanis 
"KUIVASTU" — Tekirdagis 
"KUUSALU" — R o u e n i s 
"RAKKE" — t e e l Vit toriast Margherasse 
"VALKLA" — t e e l S a n Pedros t 

Vi l lagarciasse 
"PIHTLA" — I m m i n g h a m i s 
"NAISSAAR" — t e e l Casablancast 

R a v e n n a s s e 
"VAINDLO" — t e e l Nordenhamis t 

C r o t o n e s s e 
"KASSARI" — R o s t o c k i s 
"MUHU" — Dunkerque*is 
"ABRUKA" — t e e l Avi les is t A n t w e r p e n i s s e 
"VILSANDI" — t e e l Antwerpen i s t 

C r o t o n e s s e 
"MUUGA" — t e e l Antwerpenis t S tock

h o l m i 

"VIRTSU" — t e e l Tal l innast Fe l ixatowe'sse 
"KALANA" — Antwerpen i s 
"KAPTEN KONGA" — t e e l Antwerpenis t 

V a n a s a d a m a s s e 
"KAPTEN VOOLENS" — t e e l Tal l innast 

Bremerhaven i s se 
"MEHAANIK KRULL" — t e e l Hamburgist 

V a n a s a d a m a s s e 
"KESSULADD" — Muuga s a d a m a s 
"VTERELAID" — C h a t h a m i s 
"SUURLATO" — Kobenhavn i s 
"PAKRI" —• t e e l Casablancast Pari 
"KABALA" — Novoross i i sk i s 
"MOHNT — t e e l H o l m s u n d i s t Cagliarisse 
"RAPLA" — t e e l I skenderunis t Pasajesi 
"SOODLA" — t e e l J e i s k i s t Ceutas se 
"KLOOGA" — G h e n t i s 
"TRANSESTONIA" — Ärhusis 
"DONATA" — Muuga s a d a m a s 

m 

Väljaandja 
Ees t i 
Meremeeste Liit 

«Meremehe» üksiknumbreid saab osta ka Meremuuseumi kassast. Arvutiküljendus: Väino Trumm, montaaž: Merle Pihlakas 

Järgmine number 
ilmub 

novembris 

postiaadress: Toimetuse asukoht: 
EEOO01 Tallinn, Pärnu mnt.67a, 
Pikk 70, "Meremees" trükikojakorpus 

tel . /faks 6 461 318 
Valvetoimetaja on kohal teisipäeviti kell 15-18 

t 
PAHVU' 
V 

t e o 11 

Mobiiltelefon: 
8-25-238 088; 
peiler 40710 
(operaatori telefon 
630405O) 

«Printalfc 
Tellimuse nr. 4550. 

Toimetaja 
MADLI VITISMANN 

* 


